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روزنامه صبح ایران

ذوالنوری نماینده قم:

مشکل فرودگاه قم
 لجاجت و تنگ نظری است 
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نماینده قم در مجلس شورای اسلامی  با بیان اینکه آماده مناظره با هر کسی درباره وضعیت فرودگاه قم هستم.گفت: مشکل 
فرودگاه قم تنها لجاجت و تنگ نظری است در حالی که سرمایه گذار قبلی می تواند آن را بسازد و بهره برداری کند .حجت الاسلام 
مجتبی ذوالنوری درگفتگویی بودجه امسال استان را مورد توجه قرار داد و اظهارداشت: بودجه امسال با سال گذشته هیچ تفاوت 

چشمگیری نکرده است که یکی از دلایل آن تک شهر بودن و در واقع استان شهر بودن قم است.

سرمایه گذار قبلی می تواند آن را بسازد و بهره برداری کند
آماده مناظره با هر کسی درباره وضعیت فرودگاه هستم 

همچنان پیگیر الحاق برخی شهر های اطراف به قم هستیم
تک شهرستان بودن مانع جذب بودجه قم 

 شهروندان حضور در 
بازار و ادارات را به 

حداقل برسانند

استاندار قم : برای قطع کامل زنجیره انتقال کرونا

نبود فرهنگی سازی مانع گسترش دولت الکترونیک است

نگاه به مدیریت بحران نباید جزیره ای باشد

کارگران ساختمانی باید ساماندهی شوند

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران گفت: مسجد مقدس جمکران با توجه 
به ضرورت قطع زنجیره بیماری کرونا همانند ایام نوروز و ماه مبارک شعبان تا اطلاع 
ثانوی حضور زائران را در خود نخواهد داشت و برنامه های این مسجد از طریق 
شبکه های مختلف رسانه ملی و صفحات این مسجد مقدس در فضای مجازی به 
سمع و نظر علاقه مندان خواهد رسید.   حجت الاسلام یاسین حسین آبادی در 
تشریح برنامه های این مسجد مقدس در ایام ماه مبارک رمضان اظهارداشت:در 

شب های ماه مبارک رمضان برنامه مناجات خوانی با محوریت دعای افتتاح از

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: مجموع اقدامات شهرداری در مدت شیوع 
ویروس کرونا قابل تقدیر بوده و شهرداری دوشادوش کادر درمان نسبت به رفع دغدغه  
های بهداشتی شهر تلاش کرده است. دکتر محمدرضا قدیر روزدوشنبه  با حضور 
در جلسه رسمی و علنی شورای شهر قم با تأکید بر اهمیت همکاری همه ارگان های 
دولتی و خصوصی در مبارزه با ویروس کرونا اظهار داشت: برای شکست این ویروس 
نیازمند همکاری همه ارگان ها در استان بوده و کادر درمان به  تنهایی نمی تواند بر این 
بیماری پیروز شود. وی با بیان اقدامات انجام شده درباره مبارزه با ویروس کرونا افزود:

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران اعلام کرد:

برنامه های مسجد جمکران در ماه مبارک رمضان
توسط رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم صورت گرفت:

قدردانی ازاقدامات شهرداری قم در مبارزه با کرونا

48

گفت:  قم  استاندار  اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی،  معاون 
دستگاه های اجرایی قم به بخش های مختلف آسیب دیده از بحران 
کرونا ۷۵ میلیارد تومان تسهیلات اختصاص داده اند. بیژن سلیمان 
پور عصر دوشنبه در سی و چهارمین جلسه ستاد پیشگیری، 
هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران در تالار کرامت 
متقاضی  تَن  و ۵۰۰  هزار  وجود ۱۲  به  اشاره  با  قم،  استانداری 
دریافت بیمه بیکاری در این استان به دلیل شیوع بیماری کرونا، 

گفت: از این تعداد ۹ هزار تَن برای دریافت بیمه بیکاری ثبت نام

به  اشاره  با  قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
تلاش های صورت گرفته به منظور ارتقا پتانسیل ها و ظرفیت های 
پذیرش مراکز درمانی این استان، گفت: ۴۵۰ تخت به ظرفیت 
تخت های بیمارستانی قم افزوده می شود.  محسن بهشتی با اشاره 
به چالش استان در برابر ویروس کرونا، افزود: باید از این شرایط برای 
تبدیل تهدید به فرصت استفاده کرده و بخشی از موضوع های 

جلسه های ستاد بحران نیز به این مهم اختصاص داده  می شود.
وی با اشاره به تکمیل ۲ بیمارستان امیرالمومنین)ع( و مادر

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم:

اختصاص ۷۵ میلیارد تومان تسهیلات 
به آسیب دیدگان از کرونا

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم:

 4۵۰ تخت به ظرفیت  بیمارستانی قم 
افزوده می شود 
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و  علما  عظام،  مراجع  همراهی  و  همکاری  از  قدردانی  با  جمهوری  رییس 
روحانیون با ستاد ملی مقابله با بیماری کرونا، تصریح کرد: تسریع در بازگشایی 
اماکن مقدس و زیارتی با رعایت پروتکل های بهداشتی، جزو دغدغه های مهم 

دولت بوده و هست. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام و المسلمین 
»حسن روحانی« روز سه شنبه در تماس تلفنی با تولیت آستان مقدس حضرت 
ثامن الحجج علی ابن موسی الرضا)ع(، با اشاره به اشراف دولت از میزان شیفتگی 
مردم ایران به اهل بیت)ع( و علاقه آنان به زیارت بقاع متبرکه، اظهارداشت: 
متاسفانه با شیوع این بیماری، جان های تشنه محبان اهل بیت)ع( چه در آستانه 
تحویل سال نو و چه در اعیاد و مناسبت های مذهبی هفته های گذشته از زیارت 

عتبات متبرکه کشور محروم شد.
رییس جمهور گفت: با شیوع بیماری کرونا و برای حفظ سلامتی مومنان و 
عاشقان اهل بیت)ع( که پیوسته نیز مورد تاکید ائمه اطهار)ع( بوده است، ناچار 
شدیم برای عمل به یک واجب مهم شرعی که همان حفظ سلامتی مومنان 
است، از زیارت مورد تاکید مشاهد مشرفه بویژه حرم امام هشتم محروم شویم و 
در تمام این روزها، از همکاری و همراهی جناب عالی به عنوان  تولیت آستان 
مقدس حضرت ثامن الحجج علی ابن موسی الرضا)ع( و سایر تولیت ها و از جمله 
آستانه مقدسه کریمه اهل بیت حضرت معصومه )س(، آستان مقدس حضرت 
عبدالعظیم حسنی )ع( و آستان مقدس حضرت احمد ابن موسی شاهچراغ )ع( 

برخورداریم بودیم که جای قدردانی دارد.
روحانی گفت: این همکاری و همراهی و مقاومت در برابر برخی تحریکات، 
نهایت کمک به ستاد ملی مبارزه با بیماری کرونا و جلوگیری از شیوع بیشتر این 

بیماری و حفظ سلامتی مردم بود.
رییس جمهور با بیان اینکه آرزوی دولت این است که بتواند با مهار کرونا و کاهش 
خطر شیوع این بیماری خطرناک، دوباره مسیر زیارت را عشاق اهل بیت)ع( 
را هموار کند، اظهارداشت: از همان ابتدای ایجاد محدودیت ها و پروتکل های 

بهداشتی، دولت در کنار تلاش برای بازگشایی مجدد فعالیت واحدهای صنفی 
و اقتصادی کم ریسک که نقش بسیار مهمی در معیشت و زندگی مردم داشتند، 
با رایزنی با روحانیت معزز حوزه علمیه قم در تلاش برای طراحی سیاست ها و 

برنامه هایی برای بازگشایی مجدد اماکن مذهبی بوده و هست.
کرونا  بیماری  با  مبارزه  ملی  ستاد  اخیر  جلسه  مصوبه  به  اشاره  با  روحانی 
درخصوص فعالیت اماکن مذهبی و عبادی در ایام ماه مبارک رمضان گفت: 
پس از مشورت با نهادهای مذهبی و متولیان امور بهداشتی کشور قرار شد تا 
۱۵ اردیبهشت ماه با ارزیابی مجدد اقدامات انجام شده در روند اجرای طرح 
فاصله گذاری هوشمند اجتماعی، دستکم در خصوص بازگشایی صحن های 

اماکن مذهبی با رعایت طرح فاصله گذاری هوشمند اجتماعی، اقدام شود.
رییس جمهور افزود: با همکاری تولیت آستان مقدس حضرت ثامن الحجج 
مقدس  آستان های  تولیت های  دیگر  همچنین  و  الرضا)ع(  موسی  ابن  علی 
امیدوارم بتوانیم تمهیداتی را با رعایت پروتکل های بهداشتی طراحی کنیم تا پس 
از ۱۵ اریبهشت ماه در صورت تشخیص مسئولان بهداشتی و سلامت کشور، 

صحن های اماکن متبرکه بازگشایی شوند.
بویژه  متبرکه  بقاع  متولیان همه  و  روحانیون  روحانی گفت: مراجع عظام،   
جنابعالی برای همراهی کامل با سیاست های ستاد ملی مبارزه با کرونا تشکر و 
قدردانی می کنم و امیدوارم با مهار این ویروس درب های حرم های مقدس کشور 

روی مردم عزیز که عاشقانه اهل بیت عصمت و طهارت را دوست دارند، باز شود.
در این گفت وگو تولیت آستان مقدس رضوی با قدردانی از تلاش های رییس 
جمهور، دولت و اعضای ستاد ملی مبارزه با کرونا که بی وقفه از ابتدای شیوع این 
بیماری در تلاش و خدمت کرده اند، آمادگی خود و سایر متولیان بقاع متبرکه و 

اماکن مذهبی را برای همکاری با مسئولان ذیربط اعلام کرد.
تسهیلات با تضامین ساده و بدون پیچیدگی های اداری ارائه شود

حجت الاسلام والمسلمین روحانی  همچنین روز سه شنبه در یکصد و سی و 
دومین جلسه اقتصادی دولت، با تأکید بر ادامه سیاست های اقتصاد مقاومتی 
و اتخاذ سیاست هایی در جهت جهش تولید، توسعه و صادرات غیرنفتی با توجه 
به افزایش تقاضای جهانی در برخی محصولات غذایی، بهداشتی و دارویی را 

ضروری خواند.
در این جلسه که در دفتر رییس جمهوری و به ریاست رییس جمهوری برگزار 
شد، »محمد شریعتمداری« وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، گزارش اقدامات 
اجرایی از وام های قرض الحسنه به خانوارها و نیز شیوه دادن تسهیلات به کسب و 

کارهای آسیب دیده از ویروس کرونا  را ارائه کرد.
رییس جمهور تأکید کرد: ترتیبی اتخاذ شود این تسهیلات با تضامین ساده و 
بدون پیچیدگی های اداری به نحوی که شفافیت لازم و اطمینان از حفظ اشتغال 

کارگران را تضمین نماید، ارائه شود.
در این جلسه همچنین عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی گزارشی را از 

پیگیری های دریافت تسهیلات از صندوق بین المللی پول ارائه کرد.
رییس جمهوری تاکید کرد: این تسهیلات در جهت تأمین نیازهای مربوط به 
کالاهای اساسی مورد نیاز مردم با استفاده از ساز و کار مالی اینستکس صورت 

گیرد.

سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت :

جان باختگان کرونا در کشور به ۵۲۹۷ نفر رسید
 رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
اعلام کرد: تاکنون ۸۴ هزار و ۸۰۲ نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا 
شده و با فوت ۸۸ نفر در ۲۴ ساعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در کشور به ۵ 

هزار و ۲۹۷ نفر رسید. 
کیانوش جهانپور روز سه شنبه درباره آخرین آمار مبتلایان به ویروس کرونا در کشور 
و موارد فوت ناشی از آن بیان کرد: از دیروز تا امروز دوم اردیبهشت ۱۳۹۹ و بر اساس 
معیارهای قطعی تشخیصی ۱۲۹۷ بیمار جدید مبتلا به کووید در کشور شناسایی شد 

و مجموع بیماران کووید ۱۹ در کشور به ۸۴ هزار و ۸۰۲ نفر رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۸۸ بیمار کووید ۱۹ جان خود 
را از دست دادند و تا امروز ۵ هزار و۲۹۷ نفر از بیماران، جان باخته و دیگر در بین ما 
نیستند. جهانپور بیان کرد: تا امروز ۶۰ هزار و ۹۶۵ نفر از بیماران، بهبود یافته و ترخیص 
شده اند و ۳۳۵۷ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت 

مراقبت قرار دارند.
سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت گفت: تاکنون ۳۶۵ هزار و ۷۲۳ 

آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.
وی اظهار کرد: امیدواریم مردم با رعایت بیشتر و دقت در رعایت نکات بهداشت فردی 

و عمومی و فاصله گذاری هوشمند برای مقابله با این ویروس کمک کنند.
جهانپور گفت: موارد شناسایی شده کرونا در کشور با تلاش همکاران ما در ۱۲۶ 
آزمایشگاه در کشور انجام شده است. روند نزولی تدریجی در روزهای اخیر ادامه دارد و 

امیدواریم در روزهای آتی خبرهای بهتری را به مردم بدهیم.

یک عضو فراکسیون امید مجلس: 

اولویت کشور شکست کرونا باشد
یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه تمامی مسئولین در 
شرایط کنونی باید اولویت را بر شکست کرونا قرار دهند، توصیه کرد که افراد در این 
شرایط از فکر کردن به اهداف سیاسی خود پرهیز کنند.  محمد قمی درباره تاثیر کرونا 
بر فضای سیاسی کشور و درس های کرونا برای سیاستمداران جهان گفت: کرونا نه تنها 
در کشور ما بلکه در تمام جهان در عرصه های سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 

تاثیر زیادی داشته که به وضوح در دوران پساکرونا شاهد آن خواهیم بود.
نماینده مردم پاکدشت در مجلس افزود: اولویتی که در شرایط کنونی باید مورد توجه 
همه مردم، مسئولین و نهادها باشد شکست کروناست، اگر عده ای در شرایط کنونی 
کشور به دنبال اهداف سیاسی خود باشند به آن ها توصیه می کنم که نه تنها در این 
شرایط بلکه در شرایط دیگر هم از این امر پرهیز کنند، اگر بشر خرد داشته باشد و بنی 

آدم را اعضای یک پیکر بداند باید اول به فکر سلامتی بشر باشد.
این عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس بیان کرد: این ویروس بر اقتصاد نیز 
تاثیرگذار بوده است و می بینیم که بسیاری از فعالان اقتصادی دچار خسارت های 
زیادی شدند. قمی ادامه داد: در عرصه بین الملل برخی از کشورها به هیچ وجه به 
نابودی ویروس کرونا توجهی ندارند و فقط به فکر منافع و اهداف سیاسی خود هستند، 
برای مثال آمریکا، رژیم صهیونیستی و عربستان در یمن و فلسطین آتش افروزی می 
کنند، آن ها کشور ما را تحریم کرده و برای جلوگیری از ارسال اقلام پزشکی و دارویی 
به ایران برخی کشورها را تحت فشار قرار می دهند. این عضو فراکسیون امید مجلس 
اضافه کرد: رژیم صهیونیستی و آمریکا به جای یاری رساندن برای از بین بردن کرونا 
درصدد تحقق اهداف سیاسی خود بوده و ادعای حقوق بشر نیز دارند، این درحالی 

است که بیشترین مبتلایان و کشته شدگان کرونا ویروس در خود کشور آمریکا است.

یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

هیچ راه نجاتی جز جهش تولید نداریم
یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی تنها راه نجات کشور از 
بحران اقتصادی را جهش تولید عنوان کرد و خواستار همگرایی سه قوه برای تحقق 

این امر شد. 
محمدرضا منصوری دراظهار کرد: بحران کرونا به همه مردم جهان درس هایی داد 
و سیاست مداران هم قطعا باید از این بحران درس بگیرند، اما مهم ترین چیزی که 
سیاستمداران باید بدانند این است که باید از فرصتی که برای خدمتگزاری آنها پیش 

آمده به بهترین نحو استفاده کنند زیرا نمی توان حسرت زمان از دست رفته را خورد.
وی افزود: در ۱۰۰ سال گذشته تنها یک بار چنین اتفاقی افتاده و قطعاً تا سال ها 
روش زندگی مردم در همه دنیا به طور کامل عوض خواهد شد. نماینده مردم ساوه در 
مجلس یادآور شد: ممکن است اختلاف نظرهایی بین مسئولان وجود داشته باشند 
و در شرایط فعلی هم این اختلاف نظرها ادامه داشته باشد و حتی به شرایط جدید 
ارتباط پیدا کند، اما این وضعیت برای همه دنیا به وجود آمده، ما باید از این شرایط 
درس عبرت بگیریم و به بهترین نحو به مردم خدمت کنیم. این عضو کمیسیون صنایع 
مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: در سال جاری جهش تولید تنها راه نجات 
کشور ماست، ما راه دیگری نداریم و برای بهبود وضعیت اقتصادی و ایجاد اشتغال باید 
جهشی در تولید ایجاد شود؛ در این زمینه نیاز است قوای سه گانه با یکدیگر هماهنگ 

باشند و در همگرایی با هم مسیر لازم را برای تحقق این امر فراهم کنند.

در واکنش به خبر محکومیت از سوی دادگاه؛

محمود صادقی: درخواست تجدیدنظر کرده ام
بر  مبنی  خبری  انتشار  درپی  اسلامی  شورای  مجلس  در  تهران  مردم  نماینده   
محکومیتش، اظهار کرد: فعلا درخواست تجدیدنظر داده ام و امیدوارم ادله من مورد 

توجه دادگاه تجدیدنظر قرار گیرد. 
پیرو انتشار خبری درباره محکومیت »محمود صادقی« نماینده مردم تهران در مجلس 
شورای اسلامی به تحمل حبس  ۱۴ و ۷ ماه )جمعا ۲۱ ماه(  و پرداخت ۲ جزای نقدی 
۵ میلیون تومانی )۱۰ میلیون تومان( با شکایت رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
در یکی از رسانه ها، وی روز سه شنبه با ارسال متنی به خبرنگار سیاسی ایرنا، یادآور 
شد: »من با توجه به اینکه در شرایطی که کشور درگیر بحران کرونا است برای اینکه 
انتشار این رأی ممکن بود موجب تنش در فضای جامعه بشود و نیز باتوجه به اقدامات 

اصلاحی رئیس قوه قضاییه نمی خواهم مفاد رأی رسانه ای شود.«
نماینده مردم تهران در مجلس دهم افزود: »فعلا درخواست تجدیدنظر داده ام و 
امیدوارم ادله من مورد توجه دادگاه تجدیدنظر قرار گیرد.«صادقی در ادامه از انتشار 
رای دادگاه از سوی یکی از رسانه ها ابراز تعجب کرد. علی مطهری، نماینده تهران در 
مجلس شورای اسلامی،  نیزدر واکنش به محکومیت محمود صادقی به حبس در 
حساب توییتری خود نوشت: »حکم محکومیت آقای محمود صادقی موجب تعجب 
است. سوال آقای صادقی از آقای صادق لاریجانی این بود که موجودی حسابهای 
بانکی ۶۳ گانه قوه قضائیه چگونه هزینه می شود؟ بدون آنکه کسی رامتهم کرده باشد. 
اگر یک نماینده نتواند چنین سوالی را مطرح کند پس مجلس به چه دردی می خورد؟«

معاون وزیر کشور در کمیسیون امنیت ملی مجلس:

نقطه سلامت، اقتصاد و معیشت مردم 
باید به تعادل برسد

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی از 
بررسی تاثیرات کرونا بر امنیت داخلی و خارجی در نشست امروز این کمیسیون خبر 
داد و از قول معاون وزیر کشور گفت: تلاش کشور این است تا نقطه سلامت، معیشت و 

اقتصاد مردم در این شرایط کرونایی به تعادل برسد. 
با تشریح دستور کار روز سه شنبه  »سید حسین نقوی حسینی« روز سه شنبه 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس اظهار کرد: نشست  با حضور حسین 
ذوالفقاری معاون اجتماعی انتظامی وزیر کشور، معاونان وزارت اطلاعات، نمایندگان 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ، ناجا و مرکز پژوهش های اسلامی با هدف بررسی آثار و 

عواقب کرونا بر امنیت داخلی و خارجی تشکیل شد.
وی ادامه داد: معاون وزیر کشور در این نشست با ارائه گزارشی از اقدامات ستاد ملی 
مقابله با کرونا اعلام کرد که نخستین گزارش کرونا ۳۰ بهمن به دست ما )در وزارت 
کشور( رسید و بلافاصله کمیته مقابله با کرونا در وزارت کشور تشکیل شد که یکی از 
بخش های مهم آن کمیته امنیت و تاثیرات کرونا بر این حوزه بود.  نقوی حسینی اضافه 
کرد: بر اساس اظهارات ذوالفقاری محدودیت سازی ترددها و کنترل رفت و آمد استان ها 
در دستور کار قرار گرفت و برای هر منطقه و استانی طرح مستقلی ارائه شد که به دلیل 
شرایط اجتماعی این طرح اولیه مورد موافقت قرار نگرفت در حالی که اگر این طرح ها 

مورد موافقت قرار می گرفت موج اول سفرها را هم شاهد نمی بودیم.

جهش تولید و ملزومات آن
جهش تولید با وجود فشار تحریم های بین المللی 
نیازمند یک برنامه عملیاتی جدی و مهندسی شده و 
یک عزم ملی همه جانبه بر پایه سیاست های درست 
و اصولی است. جهشی که در صورت تحقق می تواند 

کشور را به یک رشد و تحول اقتصادی و خودکفایی جدی در همه عرصه ها برساند. 
در راستای سیاست های تبیین شده در سال ۹۸ مبنی بر تمرکز بر رونق تولید، رهبر 
معظم انقلاب امسال را سال »جهش تولید« نام گذاری کردند. موضوعی که سال هاست 
سیاست گذاران در کشور بر توسعه هر چه بیشتر آن تاکید و تمرکز کرده اند زیرا لازمه 
اصلی رونق و رشد اقتصادی در کشور رشد تولید است و تاکید مکرر ایشان بر این موضوع 
حاکی از اهمیت یک حرکت ملی همه جانبه در این راستا به ویژه در شرایط حساس 

اقتصادی کشور است.
اما تحقق یک جهش قابل توجه در تولید کشور مستلزم فراهم شدن ملزومات و 
بسترهایی است که باید مسوولان نهادهای مختلف و سیاست گذاران بر آن اهتمام ورزند 
و البته ضروری است تا بر رفع موانع و چالش هایی که سال هاست سد راه تولید در کشور 

است یک بازنگری و برنامه ریزی جدی و اساسی داشته باشند.
تامین سرمایه در گردش بنگاه های تولیدی همواره یکی از بنیادی ترین نیازهای 
تولید بوده و هست. موضوعی که به ویژه در شرایط سخت و حساس کنونی که به شدت 
تولیدکنندگان را تحت فشار قرار داده، باید در اولویت برنامه های دولت قرار گیرد. اعطای 
تسهیلات بانکی به بنگاه های اقتصادی طبق یک برنامه مشخص و عملیاتی لازمه 
کمک به چرخه تولید و جلوگیری از رکود یا تعطیلی بسیاری از واحدهای تولیدی و به 
ویژه کمک به تولیدکنندگانی است که با برنامه، هدف و ایده های نو و عملیاتی وارد عرصه 
تولید شده اند یا پژوهشگران و شرکت های دانش بنیان که طرح های عملیاتی و نوآورانه 

مورد نیاز کشور را مایلند به عرصه تولید وارد کنند.
استفاده از حداکثر ظرفیت صندوق های سرمایه گذاری برای طرح ها و پروژه های 
تولیدی از ابزارهای مهم تامین سرمایه تولید است که باید پویایی کافی به این عرصه 
سرمایه گذای تزریق شود. جهش تولید یعنی یک کار عملیاتی در یک زمان کوتاه که 
اتفاقی بزرگ را رقم می زند. بنابراین نیاز به یک طرح دقیق، علمی و کارشناسی شده و 
برنامه ریزی عملیاتی و توجه به بخش هایی خاص دارد که پیشتر کمتر مورد توجه قرار 
می گرفته است. بنگاه های کوچک و زودبازده از بخش های بسیار مهمی است که فعال 
سازی و حمایت از آنها باید در دستور کار دولت و مسوولان قرار گیرد، چرا که نگاه ویژه به 
این بخش می تواند اتفاق بزرگی را در عرصه رشد تولید رقم بزند. از مهمترین مشکلات 
این بخش تامین مواد اولیه با قیمت و کیفیت مناسب و خرید ملزومات و ماشین آلات 
مورد نیاز با قیمت و شرایط مناسب است که به ویژه در شرایط تحریم و نوسانات ارزی، 
تولیدکنندگان را با چالش جدی مواجه کرده است. اگر مشکلات این بخش مرتفع نشده 
و موانع موجود رفع نشود، بخش بزرگی از ظرفیت کشور که در این بخش نهفته است 
مغفول می ماند. تشکیل بنگاه های دولتی تامین کننده و توسعه گر همانند تجربه ای 
که در چین عملیاتی شد می تواند بخش مهمی از دغدغه بنگاه های تولیدی به منظور 
تامین مواد اولیه با قیمت مناسب را برطرف و نیز فروش محصولات را تسهیل کند. 
ضمن اینکه به رشد صادرات این محصولات نیز می تواند کمک کند. به این ترتیب بنگاه 
تولیدی می تواند بیشترین تمرکز خود را بر ارتقای کیفیت محصولات خود بگذارد. رفع 
موانع مالیاتی و بخشودگی جرایم می تواند یکی از دغدغه های اصلی تولیدکنندگان را 

برطرف و مسیر تولید را هموار کند.
در راستای تامین منابع مالی برای تولید و طرح ها و پروژه های سرمایه گذاری شرکت 
هایی که در بورس هستند نقش بسیار تعیین کننده ای را می توانند ایفا کنند. بنابراین 
افزایش سرمایه نقدی این شرکت ها می تواند منجر به افزایش ظرفیت تولید در کشور 
شود. از طرف دیگر، برای افزایش قدرت خرید مردم و تشویق آنها برای خرید و مصرف 
کالاهای ایرانی و در پی آن کمک به تولید هر چه بیشتر این کالاها، اعطای گسترده 
تسهیلات خرید کالای ایرانی و کارت های اعتباری عامل بسیار موثری است که می 
تواند به تحریک تقاضا برای کالای داخلی و استفاده از حداکثر ظرفیت های تولید در 
کشور منجر شود. اما نکته بسیار مهم و اساسی که باید بیش از هر زمان به آن توجه شود 
حمایت از کارآفرینان و جهادگران عرصه تولید و صنعت کشور است که سال هاست با 
وجود همه فشارها، چالش ها و ناملایمات با اراده و تدبیر و همت والا و نبوغ و تعهدی 
مثال زدنی چرخ تولید کشور را با دستان توانمند خود چرخانده اند و با ایجاد اشتغال 
به چرخه اقتصادی کشور کمک شایان توجهی کرده اند. به طور قطع حمایت هر چه 
بیشتر از این کارآفرینان و کمک به بخش خصوصی و برداشتن موانع حرکتی این بخش 
می تواند منجر به یک جهش قابل توجه در تولید و تحقق هر چه بیشتر اهداف سیاست 

های اقتصاد مقاومتی شود.
جلوگیری از موازی کاری، حرکت ها و تصمیمات سلیقه ای می تواند بخش عمده از 
موانع رشد تولید در کشور را برطرف کند. آنچه مسلم است ثبات اقتصادی و ایجاد امنیت 
سرمایه گذاری و فضای امن کسب و کار و ثبات هر چه بیشتر بازار ارز از زیر ساخت های 

مهمی است که برای رشد و توسعه تولید در کشور باید فراهم شود.
 عضو هیات مدیره کنفدراسیون صنعت ایران

چرا باید ازپساکرونا بترسیم

کرونا نرفته پساکرونا آمده است و نشانه هایش از الان هویدا شده است. کرونا ما را 
دگرگون نکرده فقط هرچه بوده ایم را دوچندان کرده است.

متعصبین را متعصب تر، خرافاتی ها را خرافاتی تر، فقیرها را فقیرتر، بالانشینان را دورتر، 
خودخواهان را خودخواه تر، بی خیال ها را بی خیال تر، ساده انگاران را ساده تر،

و خودباوران متکبر را خودباورتر و متکبرتر کرده است.
و  باورها  یا  خانه ها  غارِ  در  آدم ها  از  همین ها  چراکه  می ترسم  ترها  همین  از  من 

خیال هایشان فاصله های بیشتری ساخته است.
وقتی آدم ها شدیدتر از هم دور می شوند و شکاف های جامعه عمیق تر می شود.
شکاف ها هم سقوط دارند هم ریزش و من از ریزش آدم ها بر یکدیگر می ترسم.

وقتی کارگری می گوید خودش بیمه خودش را می داده و حالا تکلیف چه می شود. 
وقتی کارهایی تعطیل شده و گروهی بیکار شده اند، وقتی کسانی می گویند تا دو ماه 

حقوق و قرارداد ندارند، وقتی دیگر نظام سنتی یاری گری در صنوف نیست.
وقتی گروه های شکننده پشتیبانی ندارند. وقتی افراد تغییری نکرده اند و تنها حسرت 
عقب افتادن روزمرگی ها و عادت هایشان را دارند وقتی بیشتر برای برگشتن به آن چه 
بوده اند عجله دارند و هر کس برای عادت های خودش حرص می خورد و حتی خودش 

را محق می داند تا هر کاری بکند، هر توجیهی و هر کلکی.
وقتی برای مرگ دیگران توجیه می سازیم و پیشاپیش مرگ و درد دیگری را بی ارزش 
می کنیم یعنی از کرونا عبور کرده ایم و با همان کوله بار عادت های بی خیالی، تعصب، 

خرافه سازی. خودخواهی و عاقل پنداری خود به پساکرونا رفته ایم.
من از پساکرونا می ترسم چون عجول هستیم، صبر نداریم. عجله کردن بازگشت است و 
نه تغییر برای نزدیک شدن و درک جمعی. همانطور که هنوز باور نداریم سلامتی یک نفر 

در گرو سلامتی همه  و بیماری یک نفر خطری برای همه است.
همه می خواهند روال طبیعی شوند و من از این طبیعی شدن می ترسم.

طبیعی آنگونه که بود و به واسطه عادت ها طبیعی شده بود. طبیعی شدن بعد از کرونا  
نادیده گرفتن این دوران است. طبیعی یعنی فراموش کردن یعنی فرار کردن از دردی 
که هست، فرار کردن از خانه نشینی، نمی دانم فرار از خانه طبیعی ست. فرار از خانه فرار 

خودمان است، فرار از ثبات و پناه بردن به چیزهای گذراست.
می خواهند به همه آن خودنمایی ها بازگردند که بیرون از خانه محل نمایش بود و حالا 
درهای نمایشگاه ها بسته شده است. می خواهند ظاهر شوند و تظاهر کنند به هرچه 
هستند یا نیستند و حسرتش را دارند. کرونا تظاهرکنندگان را متظاهرتر کرده است. 
پساکرونا عرصه همه چیزهایی ست که در کرونا بیشتر شده است و من از ظهور آنها 
می ترسم.  کرونا بسیاری را فروریخته است از کار و معیشت تا اندک تعلقاتشان. اینگونه 
کرونا گروهی را فقیرتر کرده است. گروهی را دردمندتر، ضعیف تر، عصبی تر، ناامیدتر و 
افسرده تر کرده است. پساکرونا جایی ست که زور این افسردگی ها، فقرها، ترس از آینده 

عصیان می کند و درها را می شکند و به عرصه ظهور می آیند.
پساکرونا عرصه همنشینی و برخورد همه این شدیدتر شدنها از فاصله ها تا ضعف ها، 
از تعصب ها تا فقرهاست. ما در پساکرونا خطرهای تازه ای می سازیم و خطرهای تازه ای 
انتظارمان را می کشد خطرهایی که همچون بیماری سلامت کل جامعه را به خطر 

انداخته و می اندازد.
آیا ما خطرسازان پساکرونا خواهیم بود یا آنان که شدیدتر نمی شوند، فراموش نمی کنند 

و تغییر را می پذیرند تا مسبب فاصله بیشتر نباشند؟
فعال فرهنگی

رییس جمهور در گفت وگو با تولیت آستان قدس رضوی:
احتمال بازگشایی صحن اماکن متبرکه از ۱۵ اردیبهشت

مهدی کریمی تفرشی*

اخبار

جمهوری  گفت:  جمهوری  رییس  اول  معاون 
اسلامی ایران با مدیریت و برنامه ریزی های انجام 
با شرایط حذف درآمدهای  شده توانسته خود را 

نفتی از بودجه کشور تطبیق دهد. 
جلسه  در  سه شنبه  روز  جهانگیری«  »اسحاق 
با مدیران ارشد وزارت راه و شهرسازی با اشاره به 
اخبار مربوط به قیمت نفت در سطح جهانی گفت: 
اقتصاد آمریکا که ۲۵ درصد تولید ناخالص دنیا را 
قیمت  به  را  نفت  از شب گذشته  دارد  اختیار  در 
منفی به فروش گذاشته و این نشان می دهد که 
بقیه کشورهای دنیا نیز از پیامدهای اقتصادی کرونا 

بی نصیب نخواهند ماند.
وی با اشاره به اینکه نفت تا چند ماه پیش به قیمت 
۵۰ تا ۱۰۰ دلار برای هر بشکه در سطح جهانی 
معامله می شد و کسی باور نمی کرد که قیمت نفت 
زیر ۲۰ دلار برسد، اظهار داشت:  به  امروز  اوپک 
قطعاً کشورهای تولیدکننده نفت مثل عربستان که 
گفته می شد نمی تواند با نفت زیر ۷۰ دلار کشورش 

را اداره کند با مشکل روبه رو خواهند شد، این در 
شرایطی است که اعلام کاهش ۱۰ میلیون بشکه 
ای تولید نفت اعضای اوپک و غیراوپک نیز نتوانسته 

بر سیر نزولی قیمت ها اثر بگذارد.
اینکه  بیان  با  جمهوری  رییس  اول  معاون 
جمهوری اسلامی ایران به فضل الهی و مدیریت و 
برنامه ریزی های انجام شده توانسته خود را با شرایط 
تطبیق  کشور  بودجه  از  نفتی  درآمدهای  حذف 
دهد، گفت: بحران ها و تحریم های ایالات متحده 
آمریکا باعث شده تا ما آمادگی لازم را برای اداره 

کشور در شرایط کنونی داشته باشیم.
با بیان اینکه سایر کالاهای وابسته  جهانگیری 
به نفت مثل صنایع پتروشیمی و حتی فلزات نیز 
از تبعات اقتصادی بحران کرونا متأثر خواهند شد 
از دانشگاه ها و مراکز علمی خواست راهکارهای 
و  دهند  ارائه  مسأله  این  با  مواجهه  برای  علمی 
دستگاه ها نیز به تدوین برنامه های متناسب با این 

شرایط بپردازند.

موضوع  به  سپس  جمهور  رییس  اول  معاون 
نامگذاری امسال به عنوان سال جهش تولید از 
تبیین  با  و  کرد  اشاره  انقلاب  معظم  رهبر  سوی 
سرمایه گذاری های  برای  منابع  محدودیت های 
تولیدی  واحدهای  ظرفیت  افزایش  و  جدید 
گفت: باید ده تا ۱۲ رشته پیشران اقتصادی را که 
می توانند بخش های دیگر را به دنبال خود فعال 
کنند شناسایی و منابع را به آنها تزریق کنیم. یکی از 
رشته های مورد اجماع به عنوان پیشران فعالیت های 
اقتصادی بخش مسکن است که می تواند ۱۲۰ 
رشته صنعتی را با حرکت خود به فعالیت درآورد. وی 
با بیان اینکه کشور در تولید فولاد، سیمان و همه 
ملزومات مورد نیاز در ساخت مسکن، خودکفا و 
بی نیاز از خارج است، اظهار داشت: باید وزارت راه 
و شهرسازی برنامه ریزی جدی برای احداث مسکن 
داشته باشد و رسالت این وزارتخانه این است که با 
تدوین برنامه های جامع و روشن، طرح هایی مثل 

اقدام ملی مسکن را به دو برابر افزایش دهد.

معاون اول رییس جمهوری:

 ایران خود را با شرایط حذف درآمدهای نفتی تطبیق داده است

 نماینده مردم قم در مجلس گفت: در دوره جدید مجلس باید با روحیه انقلابی و جهادی، 
کارآمدی، وحدت، همدلی، افزایش ارزش پولی، مبارزه با فساد از طریق اصلاح قوانین 

فسادزا مشکلات اقتصادی و معیشتی و بیکاری مردم را حل کنیم. 
احمد امیرآبادی فراهانی در جلسه علنی روز سه شنبه مجلس در نطق میان دستور خود 
اظهار داشت: ۳۵ روز دیگر چراغ مجلس دهم خاموش و چراغ مجلس یازدهم روشن خواهد 

شد. اینکه مجلس دهم چقدر موفق بوده باید قضاوت را به مردم واگذار کرد.
وی یادآورشد: آنچه که مسلم است تعداد بسیار اندکی از همکاران دوره دهم، در دوره 
یازدهم مورد اعتماد ملت ایران قرار گرفتند. اما هر آنچه بود تمام شد و باید در روز واپسین 
همه ما پاسخگو باشیم. اما همکاران دوره یازدهم باید توجه داشته باشند که مردم بر امیدی 
بر شما اعتماد کردند و به خصوص به تعدادی از جوانان انقلابی رای دادند که مسئولیت ما 

را سنگین تر کرده است.  
نماینده مردم قم در مجلس عنوان کرد:  مردم از ما می خواهند در دوره جدید مجلس با 
روحیه انقلابی و جهادی، کارآمدی، وحدت، همدلی حل مشکلات اقتصادی و معشیتی و 
بیکاری، افزایش ارزش پولی مبارزه با فساد از طریق اصلاح قوانین فسادزا و تصویب قوانین 
ضدفساد و نظارت دقیق و محاسبه گرانه و دفاع از حقوق ملت و پاسخ گو کردن وزیران و 
مسئولین اجرایی وارد عمل شوند که امید است پس از شکل گیری مجلس یازدهم همکاران 

موارد مذکور را مورد توجه قرار دهند.
امیرآبادی فراهانی بیان داشت: البته باید عزیزان ما در مجلس یازدهم توجه داشته باشند 
افرادی هستند که نمی خواهند مجلس آینده موفق عمل کند و قطعا اینها با امکانات رسانه ای 

در داخل و از خارج از کشور درصدد ایجاد حاشیه و تفرقه خواهند بود که باید مراقبت داشت و 
مجلس یازدهم باید با تمام توان وارد عمل شده و مشکلات را مورد توجه قرار دهد.

برنامه ریزی ها و  باید  تولید اظهارداشت:  به جهش  نامگذاری سال ۹۹  به  با اشاره  وی 
سیاست گذاری صحیح مالیاتی امور گمرکی، بیمه و بانکی به این سمت و سو سوق پیدا کرده 

و از تولیدکنندگان و کارآفرینان حمایت شود و در حد شعار نباشد.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی یادآور شد: اگر سیاستگذاری صحیح نباشد، 
اتفاقی که اخیرا درخصوص معدوم کردن جوجه ها به صورت زنده به وجود آمد، باز هم به وجود 
خواهد آمد و اما بدتر از آن اینکه معاون وزیر اعلام می کند که این اتفاق قبلا هم می افتاده و 

موضوع جدیدی نیست که امیدوارم وزارتخانه مربوطه نسبا به این موضوع پاسخگو باشد.
امیرآبادی فراهانی تصریح کرد: از اعتماد مجدد مردم استان قم به این جانب قدردانی 
می کنم و از خدواند خواستارم در این دوره هم من را شرمنده شهدا و امام شهیدان و ملت 

ایران به خصوص مردم شریف قم قرار ندهد.
وی  ادامه داد: حقوق کارگران و بازنشستگان و همسان سازی آنها موضوعی است که این 
روزها مورد بحث است از دولت انتظار داشتیم براساس نرخ تورم حقوق و مزایا را تعیین کرده 
و اعلام کند. لذا از وزیر رفاه و تعاون و کار و امور اجتماعی و رییس سازمان برنامه و بودجه 

می خواهیم هر چه سریع تر به این مشکل رسیدگی کند.
نماینده مردم قم در مجلس اظهار داشت: امیدواریم در مجلس آینده با همدلی، وحدت 
نمایندگان استان قم در مجمع نمایندگان استان، مشکلات قم را بهتر از گذشته بتوانیم 

پیگیری کنیم.

امیرآبادی نماینده مردم قم :

باید با کارآمدی و وحدت مشکلات مردم را حل کنیم

 کنشگر سیاسی اصولگرا با بیان اینکه در انتخابات 
مجلس دیدم که برخی به انتخابات ۱۴۰۰ نظر دارند، 
گفت: ریاست مجلس برای قالیباف آش دهن سوزی 
نیست و ریاست میرسلیم به شوخی بیشتر شباهت 

دارد. 
یکدست  مجلس  اثرگذاری  درباره   ، بیادی  حسن 
باتوجه  گفت:  کرونا،  بحران  از  رهایی  برای  یازدهم 
به رکود و کاهش جهانی قیمت نفت و تولید و بغرنج 
شیوع  بخاطر  دنیا  مردم  اقتصادی  وضعیت  شدن 
بیماری مرموز کرونا چنین می توان نتیجه گرفت که 
باید مهمترین اولویت مجلس یازدهم  فرار از اقتصاد 
و مدیریت دولتی و توجه ویژه به بالابردن اختیارات و 
امتیازات بخش خصوصی در اقتصاد و افزایش تولید 

باشد.
وی ادامه داد:  پاشنه آشیل مجلس آینده جراحی 

اقتصادی است که دولت روحانی در مقابل آن واکنش 
بی تدبیری  صورت  در  و  داد  خواهد  نشان  جدی 
دوطرف، شاید قیمت دلار به بیش از بیست هزارتومان 
هم برسد، علیرغم همه این معضلات چنانچه وحدت 
میان دولت و مجلس با گذشت و همدلی جانانه و یک 
شود،  محقق  طرف  دو  تایید  مورد  دقیق  برنامه ریزی 
می توان برای جهش تولید و رفع گرفتاری های کشور 
امیدوار بود به هر حال معیشت، امنیت و سلامت مردم 
باید با قید فوریت مورد توجه نمایندگان منتخب مجلس 

آینده قرار گیرد.
به  توجه  درباره  تهران  شهر  شورای  پیشین  عضو 
مجلس  اکثریت  میان  در  موجود  اختلاف نظرهای 
پرمخاطره  با  مجلس  این  سیاسی  آرایش  و  یازدهم 
خوانده آن خاطرنشان کرد: بعید می دانم که بتوانند 
باشند  داشته  توفیقاتی  دولت  جدی  همکاری  بدون 

چون اکثر منتخبان مجلس یازدهم مخصوصاً جناح 
اصولگرا با شعار تبلیغاتی خاص و با گارد بسته و مقابله 
وارد مجلس شده اند که چنانچه  برنامه های دولت  با 
این معضل از طریق دولت و مجلس کنترل نشود و به 
همدلی نرسند حتما یک چالش سیاسی گریبانگیر 

مردم بیچاره در این دوران وانفسا خواهد شد.
وی در پاسخ به این سوال که آیا جریان های منتقد 
)مخالف( قالیباف مانند جبهه پایداری که خودشان 
زاکانی،  )آقاتهرانی،  مجلس  ریاست  گزینه های 
صندلی  به  قالیباف  زدن  تکیه  با  دارند  را  ذوالنوری( 
ریاست مجلس یازدهم موافقت خواهند کرد؟، گفت: 
شک نکنید شرایط روز سیاسی این نکته را به آنان دیکته 
خواهد کرد، اگرچه با این ترکیب و اوضاع سیاسی و 
اقتصادی کسب ریاست مجلس برای قالیباف نباید آش 

دهن سوزی باشد.

حسن بیادی: 

ریاست میرسلیم در مجلس به شوخی بیشتر شباهت دارد 

*رضا دبیری نژاد



3 چهارشنبه -سوم اردیبهشت ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 5019

فوق تخصص غدد درون ریز ومتابولیسم  مطرح کرد:

تاثیر روزه داری در کنترل کرونا

رییس پژوهشکده علوم غدد درون ریز و متابولیسم دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی گفت: در شرایط کرونایی همه ما نیاز به تقویت سیستم ایمنی، مقابله با 
استرس و کاهش عوامل التهاب زا داریم که روزه داری با پیشگیری از این عوامل، 

می تواند در کنترل بیماری کرونا موثر باشد. 
دکتر فریدون عزیزی افزود: روزه داری مقابله لازم با بحران کرونا را ایجاد می کند، 
این کار با ارتقای ایمنی بدن، کاهش عوامل التهاب زای غیرمفید، می تواند حالت 

دفاعی در مقابل بیماری های مختلف ایجاد کند.
وی به فواید دیگر روزه داری اشاره کرد و یادآور شد: روزه داری که منطبق با آیین 
دینی و توصیه های روایی اسلام گرفته شود، قند خون را تا حدود زیادی تنظیم می 
کند، وزن را کاهش می دهد، از چاقی افراد کم و در مقابل استرس هم مقاومت 

ایجاد می کند.
این پزشک فوق تخصص غدد درون ریز ومتابولیسم ادامه داد: در شرایط کرونایی 
فرد روزه دار برای حفظ سلامتی خود باید مواردی را رعایت کند که شامل رعایت 
بیشتر موارد بهداشتی، نوشیدن مایعات، مصرف سبزیجات و میوجات و همچنین 
کاهش استفاده از مواد غذایی شیرین، قهوه و چای است.عزیزی به روزه داران 

امسال توصیه کرد که ۸ تا ۱۰ لیوان آب بین افطار تا سحر بنوشند.
وی با یادآوری اینکه زمان روزه داری امسال به طور متوسط در کشور حدود ۱۶ 
ساعت است و در این  مدت هیچگونه اختلالی در کم آبی بدن ایجاد نمی شود، 
گفت: کم شدن آب بدن و کاهش سدیم، پتاسیم و غیره در ایام روزه داری کمتر 
از ۲۴ ساعت مطرح نیست و برای رمضان امسال توصیه می شود که محیط منزل 

را مرطوب نگه دارند.
رییس پژوهشکده علوم غدد درون ریز ومتابولیسم دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی افزود: نتایج مطالعه ای در قالب طرح قند و لیپید تهران در بین افراد ۲۰ تا 
۳۰ ساله نشان داد، کسانی که سلامت معنوی بالاتری دارند، ابتلا به بیماری های 

غیر واگیر مانند دیابت، فشار خون؛ کمتری دارند.
عزیزی تصریح کرد: از طرف دیگر این افراد سلامت روانی بالایی هم دارند، به 
عبارتی افسردگی و حالات هیجانی در آنان کمتر است و  همچنین آرامش بیشتری 

دارند.
وی به انتشار مقالات در مورد فواید روزه داری اشاره کرد و گفت: در ۴۰ سال 

گذشته بیش از ۷۰۰ مقاله در مورد فواید روزه داری تهیه و منتشر شده است.
این فوق تخصص غدد درون ریز ومتابولیسم تاکید کرد: روزه داری از طریق 
سلامت معنوی، سلامت جسمی و روانی و اجتماعی را تقویت می کند. تحقیقات 
نشان می دهد آنهایی که سلامت معنوی بهتری دارند، سلامت جسمی و روانی 

بهتری هم دارند.
عزیزی افزود: روزه داری برای افراد سالم نه تنها مضر نیست، بلکه مفید هم می 

باشد، برای اینکه هر چهار بعد سلامت انسان را ارتقا می دهد.
وی ادامه داد: سلامت دارای ابعاد جسمی، روانی، اجتماعی و معنوی است و 
انسان در صورتی سلامت کامل دارد که هر چهار بعد سلامت، بی نقص و عیب 

باشد.
پزشکی  علوم  دانشگاه  ومتابولیسم  ریز  درون  غدد  علوم  پژوهشکده  رییس 
شهیدبهشتی یادآور شد: انسان ها بیشتر به سلامت جسمی توجه می کنند اما 
سه بعد دیگر سلامت اهمیت بسیار زیادی دارد و به خصوص سلامت معنوی افراد 
اصالت دارد، آنچه که تاکنون شناخته شده، این است که چهار بعد سلامت روی 

هم تاثیرگذار هستند.
عزیزی خاطرنشان کرد: مطالعات آینده نگر در ایران نیز نشان می دهد که 
جوانانی که سلامت معنوی بالاتری دارند، کمتر دچار بیماری های غیر واگیر می 

شوند

آسپرین خطر ابتلا به سرطان دستگاه 
گوارش را کاهش می دهد

نتایج یک آزمایش تازه نشان می دهد که مصرف داروی آسپرین خطر ابتلا به 
سرطان دستگاه گوارش را کاهش می دهد. 

ایتالیا در آزمایشات جدید خود  به گزارش ایسنا، متخصصان علوم پزشکیِ 
دریافتند مصرف مرتب داروی آسپرین خطر ابتلا به سرطان دستگاه گوارش را 
حدود ۲۰ تا ۴۰ درصد کاهش می دهد که این امر می تواند تایید کننده تاثیر این 

دارو در کمک به پیشگیری از ابتلا به این بیماری باشد.
بازبینی ۱۱۳ مطالعه جدید که روی بیش از ۲۱۰ هزار بیمار انجام گرفته نشان 
داد با مصرف این دارو خطر ابتلا به سرطان روده، سرطان مری، سرطان معده به 

ترتیب ۲۷، ۳۳ و ۳۶ درصد کاهش داشته است.
در مورد سرطان پانکراس که در بیشتر مواقع کشنده است مشخص شد مصرف 
داروی آسپرین خطر ابتلا به این بیماری را در افراد پس از پنج سال مصرف نزدیک 

به ۲۵ درصد کاهش داده است.
متخصصان ایتالیایی اظهار داشتند: یافته های بدست آمده حاکی از فوائد 
مصرف داروی آسپرین در پیشگیری از سرطان روده و دیگر سرطان های دستگاه 
گوارش است. هر سال حدود ۱۷۵ هزار نفر در اتحادیه اروپا بر اثر ابتلا به سرطان 
روده جان خود را از دست می دهند که نزدیک به ۱۰۰ هزار نفر از آنان بین ۵۰ تا 
۷۴ سال دارند. به گزارش ژاپن تودی، با این حال از آنجا که ممکن است آسپرین 
در افراد مستعد موجب خونریزی معده شود مصرف آن به ندرت به افراد بالای ۷۵ 

سال توصیه می شود.

یک متخصص بیماری های عفونی :

ماسک را ضدعفونی نکنیم
 ضدعفونی کردن ماسک نمی تواند راهکاری قابل قبول برای استفاده مجدد از 

آن باشد و این کار توصیه نمی شود. 
برای  را  ماسک  افراد  از  بسیاری  افزود:  عفونی  های  بیماری  متخصص  یک 
استفاده مجدد ضدعفونی می کنند در حالیکه این کار مناسب نبوده و خود عامل 

انتقال ویروس کرونا است.
مینو محرمی توضیح داد: مشاهده می شود که افراد ماسک ها را با استفاده 
از دمای خشک )گرما دادن به ماسک با دمای ۷۰ درجه به مدت ۳۰ دقیقه(، 
تابش پرتوی فرابنفش، اسپری الکل، دما و فشار بالا، و گرمای خشک و مرطوب 
ضدعفونی می کنند، در حالیکه سازمان جهانی بهداشت این روش ها را تایید 
نکرده است. وی ادامه داد: ماسک های مورد استفاده در برابر ویروس کرونا یکبار 

مصرف هستند و هیچ راهی برای ضدعفونی کردن آنها وجود ندارد.
این متحصص بیماری های عفونی تصریح کرد: ضدعفونی کردن ماسک ها، 
راهکاری منطقی در برابر کمبود ماسک نیست زیرا ممکن است باعث باز شدن 
منافذ ماسک و تغییر در ساختار فیزیکی آن شود و بر نحوه تصفیه و همچنین 

کیفیت فیلتر کردن ماسک اثر بگذارد.
به گفته محرمی، امکان باقی ماندن آلودگی های ویروسی و باکتریایی بر سطح 
ماسک نیز وجود دارد به همین دلیل ضدعفونی کردن ماسک برای استفاده مجدد 

توصیه نمی شود.

مراقبت از سلامتی قلب عروق مخصوصاً در زمانی که بیماری کرونا فراگیر شده 
است بسیار مهم و حیاتی تر است. این واقعیت که خود را محصور می بینیم، دلیل 
نمی شود که از هیچ جنبه ای از سلامتی مان غفلت کنیم. با این که گاهی وسوسه  
می شویم همه چیز را رها کنیم اما باید طوری برنامه ریزی کنیم که سلامتی مان 

دچار آسیب نشود.
گرچه در حال حاضر اغلب ما به دلیل بیماری ناشی از ویروس کرونا خود را در 
حبس می بینیم؛ اما هیچ بهانه ای برای بی توجهی به سلامت قلبی و عروقی ما 
در طول قرنطینه وجود ندارد. بنابراین، مهم است به دنبال گزینه هایی باشیم که با 

وجود شرایط فعلی، بتوانند از قلبمان محافظت کنند.
این امر به ویژه در افرادی که از اختلالات قلبی عروقی رنج می برند، مهم تر است؛ 
 ۱۹-COVID چرا که این افراد یکی از گروه های در معرض خطر ابتلا به نوع شدید

هستند.
ویروس کرونا که SARS-CoV-۲ نیز نامیده می شود ویروسی است که از طریق 
گیرنده ی پروتئینی ACE۲ )آنزیم تبدیل کننده آنژیوتانسین( وارد سلول های ما 
می شود. این گیرنده ی پروتئینی در افرادی که از مشکلات قلبی عروقی مانند 

فشارخون بالا رنج می برند، بیشتر است.
داده های مربوط به مرگ ومیر مربوط به ویروس کرونا نشان داده است مردانی که 
بالای ۶۵ سال سن دارند و کسانی که فشارخون بالایی دارند به طور خاص در برابر 
این بیماری آسیب پذیرتر هستند. این تنها یکی از دلایلی است که چرا توصیه های 
سفارش شده برای محافظت از سلامت قلب و عروق در قرنطینه حتی از اهمیت 

بیشتری نیز برخوردار است.
بنابراین، ما می خواهیم در این مطلب سه جنبه را برای شما تعریف کنیم که در 
مراقبت از قلب نباید از آن ها غافل شوید. ما توضیح خواهیم داد که شما برای حفظ 
سلامت قلب و عروقتان باید استرستان را تحت کنترل درآورید، ورزش کنید و رژیم 

غذایی سالمی داشته باشید.
استرس و سلامت قلب و عروق در زمان قرنطینه

بدون شک، به مدت طولانی در یک جا محصور بودن یک وضعیت استرس زا 
و  عجیب  بسیار  خصوصیات  با  جدید  وضعیت  یک  تجربه  حال  در  ما  است. 
منحصربه فرد هستیم. اگر شما تنها زندگی می کنید، این شرایط می تواند برایتان 

سخت تر هم باشد.
علاوه بر شرایط محصور بودن در خانه، باید ترس از ابتلای احتمالی را نیز به مورد 
قبل اضافه کنیم. این عامل هم خودش موجب استرس می شود؛ زیرا ترس از بیمار 
شدن خودمان یا از دست دادن شخصی که دوستش داریم به علت کرونا ویروس، 

نیز وجود دارد.
محافظت از سلامت قلب و عروق در این روزهای کرونایی فایده ی دو برابری 
دارد. بدین ترتیب که نه تنها خطر ابتلا به بیماری قلبی عروقی را در آینده کاهش 
را برای کنترل عفونت  به کووید۱۹ شانس تان  ابتلا  بلکه در صورت  می دهید، 

افزایش می دهید
مهم است که خود را آگاه و مطلع نگه دارید بدون اینکه از خانه خارج شوید؛ اما 
قرار گرفتن دائمی در معرض اخبار، تلویزیون و اینترنت و دریافت آخرین اطلاعات 
در همه ی زمان ها، می تواند موجب استرس بیشتر در شما شود؛ بنابراین باید 
محدودیت هایی را برای خودتان تعیین کنید تا این وضعیت، از تأثیرگذاری بر 
سلامت روانتان خودداری کند. موقعیت های استرس زا می توانند یک محرک برای 
حملات و بیماری های قلبی باشند و خبرهای بد نیز می توانند یک علت پنهانی 

برای این امر باشند.
راه دیگر کاهش استرس و محافظت از سلامت قلب و عروق در دوران قرنطینه 
این است که با عزیزان خود در ارتباط باشید. صحبت کردن با دوستان و افراد 
فامیل و خانواده از طریق تلفن یا تماس تصویری می تواند به عنوان یک عامل 

محافظت کننده برای قلب ما عمل کند.
آقایان، آن هایی که فشارخون بالایی دارند و افرادی که سنشان بالای ۶۵ سال 
است، بیشتر در معرض خطر ابتلا به اشکال جدی و شدیدتر کروناویروس هستند.

فعالیت بدنی در زمانی که خانه نشین شده اید
تقریباً هر کشوری که قرنطینه و خانه نشینی را اجبار کرده است، توصیه هایی 
را هم برای شهروندانش در مورد فعال بودن در حین قرنطینه، داشته است. البته 
انجام این کار برای همه ی مردم در همه ی کشورها چندان ساده هم نیست، 
به خصوص برای ساکنان شهرهای بزرگ که پر از آپارتمان هستند. با این وجود، 
علیرغم سختی هایی که دارد، اگر بتوانیم در خانه هایمان فعال بمانیم، می توانیم 
سلامت قلب و عروق مان را تقویت کنیم. ثابت شده است که انجام روتین های 
ورزشی به عنوان یک عامل محافظت کننده در سلامت قلب، به ویژه در میان 

سالمندان، بسیار مفید است.
در طول دوران قرنطینه این ایده ی خوبی است که یک زمان خاصی از روز را برای 
فعالیت بدنی در نظر بگیرید. تعیین یک برنامه ورزشی روزانه می تواند به شما در 

رسیدن به هدفتان کمک کند.
برای انجام فعالیت بدنی مورد نیاز، احتیاجی به تجهیزات ورزشی یا فضاهای 
بزرگ ندارید. فقط خلاق باشید و از برنامه هایی استفاده کنید که قبلًا برای این نوع 
شرایط طراحی شده اند. اگر به اینترنت سری بزنید، مطمئناً تعداد زیادی از آن ها 

را پیدا خواهید کرد. 
۳۰ دقیقه فعالیت بدنی در روز کافی است. علاوه بر این، اگر سه بار در هفته 

فعالیت بدنی داشته باشید این کار اثر متابولیکی خود را خواهد گذاشت. 
برای حفظ سلامت قلب و عروق در قرنطینه باید چه نوع تغذیه ای داشت؟

ما باید در تمام مدتی که در ایزوله هستیم به طور ویژه حواسمان به آنچه می خوریم 
باشد. این یک عامل مهم دیگر در رابطه با سلامت قلب و عروق مان است.

قرنطینه ی طولانی مدت ممکن است ما را در معرض خطر بی نظمی در عادات 
غذایی و پیروی از یک رژیم غذایی خارج از تعادل قرار دهد. اگر فعالیت های بدنی 
روزمره مان را هم انجام ندهیم، بنابراین کالری کمتری می سوزانیم. در واقع این که 

چه غذایی و چه مقدار بخوریم کاملًا با میزان فعالیت بدنی مان در ارتباط است.
شرایط فعلی ما به راحتی می تواند در مدت زمانی کوتاه به افزایش وزن منجر 
شود، اما این تنها مشکل نیست. محافظت از سلامت قلب و عروق در هنگام 
قرنطینه به معنای کنترل میزان مصرف اجزای مشکل ساز غذاها، مانند نمک، نیز 

می باشد. به یاد داشته باشید که سدیم می تواند فشارخون را افزایش دهد.
فاصله گذاری اجتماعی می تواند بر عادات خرید ما نیز تأثیر بگذارد. همه شهرها 
و محلات از عرضه مداوم میوه و سبزیجات تازه برخوردار نیستند و این می تواند 
گزینه های روی میزمان را محدود کند! در صورت امکان، رژیم تان را به گونه ای 
ترتیب دهید که نیازی نباشد برای به دست آوردن آن ها از منزل خارج شوید و 
از ترکیباتی در رژیم غذایی تان استفاده کنید که برای سلامتی قلب و عروقتان 
نوع ظروف  یا مواردی که در هر  و سبزیجات کنسرو شده  باشد.از میوه  مفید 
بسته بندی شده مصنوعی وجود دارند خودداری کنید. حتی اگر این محصولات 
ماندگاری طولانی تری هم داشته باشند، این خاصیت آن ها به دلیل نمکی است 
که به آن ها اضافه شده است. بنابراین خوردنشان بیشتر از این که به سلامتی تان 

کمک کند، اثرات نامطلوبی بر جای خواهد گذاشت.
اکنون زمانی است که باید از قلبتان بیشتر مراقبت کنید

همیشه زمان مناسبی برای مراقبت از قلبتان است، اما محافظت از سلامت قلب 
و عروق در این روزهای کرونایی فایده ی دو برابری دارد. بدین ترتیب که نه تنها خطر 
ابتلا به بیماری قلبی عروقی را در آینده کاهش می دهید، بلکه در صورت ابتلا به 
کووید۱۹ شانس تان را برای کنترل عفونت افزایش می دهید؛ به عبارت دیگر، شما 

قادر خواهید بود از تشدید عفونت جلوگیری کنید.

چرا محافظت از قلبمان این روزها اهمیت بیشتری دارد؟

حفظ سلامت قلب و عروق در دوران قرنطینه

سلامت 

رسیدگی زودهنگام به برخی بیماری ها، از جمله سرطان 
می تواند به معنای نجات زندگی فرد باشد. 

مردان برخلاف زنان ممکن است توجه کمتری به نشانه ها و 
علائم بیماری داشته و برای بررسی شرایط سلامت خود دیرتر 
به پزشک مراجعه کنند یا حتی علائم موجود را نادیده بگیرند.

برخی  به  زودهنگام  رسیدگی  که  است  شرایطی  در  این 
بیماری ها، از جمله سرطان می تواند به معنای نجات زندگی 
فرد باشد. در صورت تشخیص زودهنگام سرطان، روند درمان 
می تواند کمتر تهاجمی بوده، و در نتیجه آن بیمار با عوارض 

جانبی کمتری مواجه شود.
زیر می  موارد  مردان شامل  بین  مرگبار شایع  ده سرطان 

شوند:
- سرطان ریه

- سرطان پروستات
- سرطان کولورکتال

- سرطان پانکراس
- سرطان کبد و مجاری صفراوی

- سرطان خون )لوسمی(
- سرطان مری
- سرطان مثانه

- لنفوم غیر هوچکین
- سرطان کلیه

در ادامه با ۱۰ نشانه سرطان که مردان هرگز نباید نادیده 
بگیرند، بیشتر آشنا می شویم.

سرفه مزمن 
سرطان  از  ناشی  مرگ  اصلی  دلایل  از  یکی  ریه  سرطان 
در مردان است. سرفه مزمن، سرفه ای که از بین نمی رود، 
شایع ترین نشانه سرطان ریه در مردان است. در صورت سابقه 
سیگار کشیدن، قرار گرفتن در معرض رادون یا کار در مشاغلی 
با مواد شیمیایی صنعتی، آزبست یا سوخت دیزل  که فرد 
تماس دارد، احتمال این که سرفه مزمن با سرطان ریه مرتبط 
باشد، بیشتر می شود. البته، سرطان ریه می تواند در افراد غیر 

سیگاری و آنهایی که دارای هیچ عامل خطر آشکاری نیستند 
نیز رخ دهد.

از دیگر علائم سرطان ریه می توان به تنگی نفس )می تواند 
خفیف باشد یا تنها در زمان فعالیت شکل بگیرد(، خس خس 
سینه، گرفتگی صدا، یا سرفه خونی اشاره کرد. اگر با سرفه 
مزمن مواجه هستید، حتی اگر هیچ علائم دیگری به غیر از 

آن وجود ندارد، برای بررسی شرایط به پزشک مراجعه کنید.
درد یا دشواری در دفع ادرار 

سرطان پروستات یکی دیگر از سرطان های شایع بین مردان 
و از دلایل اصلی مرگ آنها در جهان محسوب می شود. درد یا 
دشواری در دفع ادرار اغلب نشانه ای از ابتلا به این سرطان 
است. این می تواند شامل جریان ضعیف ادرار یا نیاز مکرر به 

دفع ادرار هنگام شب باشد.
با پزشک خود درباره غربالگری و تشخیص سرطان پروستات 
صحبت کنید و وی را از هر نوع نشانه و علائمی که موجب 

نگرانی شما شده است، آگاه سازید.
لگن درد 

درد در ناحیه لگن می تواند نشانه ای از موارد مختلف، از 
جمله سرطان بیضه، سرطان پروستات یا سرطان روده بزرگ 
باشد. درد ممکن است به واسطه خود تومور بوده یا به واسطه 
درگیر شدن غدد لنفاوی در لگن شکل بگیرد. هر نوع دردی 
که بیش از چند روز ادامه می یابد، یا دردی که از بین نمی رود، 
باید توجه فرد را به خود جلب کرده و برای بررسی شرایط به 

پزشک مراجعه کند.  
ناراحتی مداوم معده یا تغییرات در شرایط اجابت مزاج 
سرطان روده بزرگ سومین دلیل مرگ و میر ناشی از سرطان 
در مردان است و در شرایطی که انجام غربالگری از طریق 
کلونوسکوپی برای همه در ۵۰ سالگی توصیه شده است، 
مردان ممکن است در سنین پایین تر به این بیماری مبتلا شده 

یا ممکن است غربالگری را انجام ندهند.
اگر با مدفوع خون آلود، یبوست، اسهال، گاز، مدفوع نازک 
یا یک تغییر کلی در عادات اجابت مزاج خود مواجه هستید، 

برای بررسی شرایط به پزشک مراجعه کنید. هر فردی دارای 
عادات اجابت مزاج مختلف است و آنچه اهمیت دارد تغییری 

است که برای شخص شما رخ داده است.
با  است  ممکن  اندام  این  در  درد  یا  معده  مداوم  ناراحتی 
سرطان کبد و مجاری صفراوی مرتبط باشد. سرطان پانکراس 
اغلب با یک درد عمیق در شکم آغاز می شود و ممکن است 
درد شکل گرفته و از بین برود. در مورد سرطان کبد، افراد 
ممکن است به یرقان مبتلا شوند که به تغییر رنگ پوست و 
سفیدی چشم ها به زرد گفته می شود و همچنین با خارش 

شدید همراه است.
خون در ادرار یا توده های بیضه 

سرطان مثانه یکی از دلایل شایع مرگ ناشی از سرطان در 
مردان است و یکی از نخستین علائم آن وجود خون در ادرار 
است. دلایل دیگری برای ادرار خون آلود یا حتی صورتی رنگ 
وجود دارند اما تمام موارد باید بررسی شوند. سیگار کشیدن و 
قرار گرفتن در معرض مواد شیمیایی از شایع ترین دلایل ابتلا 
به سرطان مثانه هستند اما همانند دیگر انواع سرطان، افراد 
بسیاری بدون این که دارای عامل خطر آشکار باشند به این 

بیماری مبتلا می شوند.
خون در ادرار ممکن است نشانه ای از سرطان کلیه نیز باشد.
یک توده در بیضه می تواند نشانه ای از سرطان بیضه باشد. 
مردان باید هر ماه کیسه بیضه و بیضه های خود را معاینه کنند 

که به نام خودآزمایی بیضه شناخته می شود.
کاهش وزن ناخواسته 

کاهش وزن ناخواسته یک نشانه نگران کننده نه تنها برای 
سرطان، بلکه برای دیگر شرایط پزشکی نیز است. در مورد 
سرطان، کاهش وزن ناخواسته می تواند به واسطه سرطان 
های مرتبط با خون، مانند لوسمی یا لنفوم غیر هوچکین رخ 
داده یا ممکن است در مراحل پیشرفته تومورهای جامد نیز 

شکل بگیرد.
کاهش وزن ناخواسته به کاهش ۵ درصد از وزن بدن طی 
یک بازه زمانی ۶ تا ۱۲ ماهه گفته می شود. در صورت مواجه 

با این شرایط باید برای بررسی دلیل آن به پزشک مراجعه کنید.
خستگی 

خستگی یکی از شایع ترین علائم سرطان است. این نشانه 
اغلب به واسطه سرطان های مرتبط با خون، مانند لوسمی 
شکل می گیرد و غالبا در مورد تومورهای جامد نیز دیده می 

شود.
خستگی ناشی از سرطان با خستگی معمولی یا احساس 
خستگی پس از یک روز کاری طولانی متفاوت است. خستگی 
ناشی از سرطان معمولا به واسطه استراحت و خواب خوب 

شبانه یا حتی نوشیدن قهوه و چای بهبود نمی یابد.
اگر نسبت به گذشته با احساس خستگی بیشتری مواجه 
از انجام فعالیت های  هستید یا احساس خستگی شما را 
عادی روزانه باز می دارد، برای بررسی شرایط خود به پزشک 

مراجعه کنید.
تغییرات در پستان 

سرطان پستان در مردان به اندازه سرطان پستان در زنان 
از هر  تقریبا  اما احتمال وقوع آن وجود دارد.  شایع نیست 
۱۰۰ مورد سرطان پستان، یکی از آنها مرد است. مردانی که به 
سرطان پستان مبتلا می شوند، احتمال بیشتری دارد دارای 
سابقه خانوادگی ابتلا به این بیماری بوده یا دارای یک جهش 

ژنی BRCA باشند.
از علائم سرطان پستان در مردان می توان به شکل گیری 
از نوک پستان، حفره حفره شدن پوست  ترشح  توده،  یک 
)ظاهری شبیه به پوست پرتقال(، یا راش های پوستی قرمز و 
پوسته پوسته اشاره کرد. همچنین، مردان ممکن است متوجه 

تورم در زیربغل خود به واسطه درگیر شدن غدد لنفاوی شوند.
زخم، ضایعه یا توده در آلت تناسلی 

یک زخم یا ضایعه در آلت تناسلی مردان ممکن است نشانه 
ای از سرطان آلت تناسلی باشد. این سرطان اغلب به واسطه 
ویروس پاپیلومای انسانی شکل می گیرد. در صورت مشاهده 
هر گونه ناهنجاری در بخش های مردانه برای بررسی شرایط به 

پزشک مراجعه کنید.

آقایان این علائم سرطان را نادیده نگیرند 

تمیز کردن از جمله کارهای روزانه ای است که انجام می دهیم. به نظر شما، آیا بهتر 
است کفش ها را وقتی به خانه می رسیم ضد عفونی کنیم یا استریل؟ بین ضد عفونی 
کردن و استریل کردن تفاوت وجود دارد و نمی توانیم آنها را به جای یکدیگر انتخاب 
کنیم. اگر می خواهیم درست و صحیح تمیز کنیم مخصوصا در این دوره ی اپیدمی 
کروناویروس، بهتر است تفاوت بین ضد عفونی و استریل کردن را بدانیم. »ایرنا 

زندگی« با گردآوری مطالبی کامل، در ادامه توضیح می دهد.
تفاوت بین تمیز کردن، ضد عفونی و استریل کردن

اگر شما هم تا به حال به این موضوع دقت نمی کردید و تفاوت بین این سه را 
نمی دانید، باید بگوییم شما تنها نیستید. بسیاری از افراد بدون آگاهی های لازم از 
این سه به جای یکدیگر استفاده می کنند که عملا برایشان کارکرد لازم را ندارد. بر 

اساس سی دی سی، مرکز کنترل و پیش گیری بیماری:
۱. تمیزکردن، یعنی پاکسازی میکروب ها، گرد و خاک و ناخالصی ها از سطوح و 

اشیا.
۲. استریل کردن، تعداد میکروب های موجود در سطوح را به میزان قابل توجه و 
ایمنی پایین می آورد. طبق استاندارد یا الزامات بهداشت عمومی، تمیز کردن یا ضد 
عفونی کردن سطوح و اشیا نیز همین کارکرد را دارند و خطر انتشار میکروب را کاهش 

می دهند.
۳. ضد عفونی کردن، با استفاده از مواد ضد عفونی کننده که از مواد شیمیایی 
ساخته شده ، پروسه ی از بین بردن میکروب ها را انجام می دهد. این فرآیند سطوح را 

تمیز نمی کند ولی از انتشار میکروب ها جلوگیری می کند.
در جمع بندی کلی تمیز کردن، میکروب ها را از بین می رود. استریل کردن تعداد 

میکروب ها را کاهش می دهد. ضد عفونی کردن میکروب ها را می کشد.
چرا مهم است که تفاوت ها را بدانیم؟

با آموختن تفاوت بین تمیز کردن، ضد عفونی و استریل کردن، در انتخاب خود 
آگاهانه تر عمل می کنیم. دیگر می دانیم در سطوح مختلف از کدام  یک استفاده 
کنیم. تمیز کردن سرامیک کثیف نیازی به مواد شیمیایی قوی ندارد. ولی به عنوان 
مثال ممکن است برای توالت ها ضد عفونی کردن مناسب تر باشد. برای تمیز کردن 
سطح، سی دی سی، توصیه می کند میکروب ها را با استفاده از صابون و آب از بین 
ببرید. برای بهداشت و ترقی سطح کیفی، توصیه می کنند که ابتدا آنها را با آب و 
صابون تمیز کنید. پس از آن می توانید با محلول یک قاشق غذاخوری سفید کننده 
در یک گالن آب، استریل کنید. برای اطمینان از موثر بودن، باید چند دقیقه بماند تا 
از کشته شدن میکروب ها اطمینان حاصل شود. برای گوشی از استریل کردن، برای 

کفش از ضد عفونی کردن و برای لباس ها از تمیز کردن )شستن( استفاده کنید.
چرا شستن دست ها بعد از این مراحل واجب است؟

حتی هنگامی که شیوع همه گیر کروناویروس وجود نداشت. سی دی سی، به شما 
توصیه می کرد که از صابون و آب برای شست و شوی دستان خود به مدت ۲۰ ثانیه 
استفاده کنید. اگرچه به نظر ساده می رسد، شستن دست ها در جلوگیری از شیوع 

بیماری ها بسیار اثرگذار است.

با تفاوت های ضد عفونی و استریل کردن آشنا شوید
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سمانه سادات فقیه سبزواری: 

و  انتخابات  ایام  در  نامزد«  »آقای  شخصیت کمدی 
پس از آن در ایام شیوع ویروس کرونا در سیمای قم با 
زبان طنز به بیان نکات مهمی پرداخت و توانست تاثیر 

بسیاری روی مخاطبان بگذارد. 
جان«  »خانوم  و  نامزد«  »آقای  ملوک«،  »حبیب 
شخصیت های معروفی هستند که با هنرنمایی شهاب 
الدین نیازمند در سیمای مرکز قم توانست مخاطبان 
بسیاری را با خود همراه کند. برخی آیتم های طنز او 
در ایام انتخابات و ایام شیوع کرونا در قم توانست از بین 
بسیاری از برنامه های استانی گوی سبقت را برباید و 
مخاطبان بسیاری را در کشور و خارج از مرزهای کشور 
با خود همراه کند. در همین راستا گفت و گو با این 

هنرمند توانا را درادامه می خوانید.
بازتاب  یکی از شخصیت هایی که بین مردم 
این شخصیت  بود.  نامزد  آقای  داشت شخصیت 

چگونه شکل گرفت؟
در ایام انتخابات که قرار گرفتیم به درخواست بهنام 
و  قم  سیمای  خوب  کنندگان  تهیه  از  یکی  خدامی 
معاونت فضای مجازی این موضوع پیشنهاد شد و متن 
نمایشی را تنظیم و سپس اجرا کردم که استقبال خوبی 
برخی  نامزد  آقای  گرفت.  صورت  مردم  سوی  از  هم 
عادات ناپسندی را که وجود داشت با زبان طنز گوشزد 

می کرد.
 آقای نامزد پس از شیوع ویروس کرونا هم فعال 
بود، راجع ادامه ماجراهای این شخصیت بیشتر 

توضیح بدهید؟
با شیوع ویروس کرونا سعی شد برخی عادات غلط 
را که از سوی اشخاص مختلف گاها صورت می گرفت 
به چالش بکشیم. به طور مثال برخی معتقد بودند که 
رفتن  برای  چون حال عمومی خودشان خوب است 
به سفر مشکلی وجود ندارد و برای کسی هم مشکلی 
پیش نمی آید که آقای نامزد همین موضوع را به چالش 

کشید.
 آقای نامزد چه هدفی را دنبال می کرد و تا چه 

اندازه توانست در جامعه موثر واقع شود؟
ابتدا آقای نامزد برای آگاهی بخشی و بالا بردن سطح 
و  به وعده  و  آمد  انتخابات به صحنه  آگاهی مردم در 
وعید انتخاباتی پرداخت اما با شیوع ویروس کرونا سعی 
داشتیم با شخصیت آقای نامزد به بحث ماندن در خانه 
و رعایت پروتکل های بهداشتی بپردازیم و این مباحث 
را به چالش بکشیم که استقبال بسیاری از سوی مردم 

صورت گرفت.
از شیوع کرونا در کشور  مشکلاتی که پس   
گریبانگیر قم شد را بخاطر دارید، شخصیت آقای 

نامزد در این ارتباط هم برنامه ای داشت؟
را  قم  خونگرم  مردم  که  بود  ای  مسئله  هراسی  قم 
ناراحت کرده بود و برای ما هم که از هنرمندان این شهر 

هستیم نیز ناراحت کننده بود بنا براین آقای نامزد در این 
زمینه نیز نقش آفرینی کرد که به همه مخاطبان بگوید 

منشاء شیوع کرونا از قم نبوده است.
 نقش حبیب ملوک شخصیت دیگری است 
که هرشب در برنامه پلاک ۱6 در سیمای قم روی 
برایمان  نیز  شخصیت  این  راجع  می رود.  آنتن 

بگویید؟
برنامه پلاک ۱۶ دوسالی  با نقش حبیب ملوک در 
هست که در خدمت مردم فهیم شهرم هستم و مسائل و 
مشکلات روز جامعه را با زبان طنز مطرح می کنم که این 

شخصیت را نیز مردم دوست دارند.
 حبیب ملوک پلاک ۱6 به چه صورتی در ایام 

شیوع کرونا با مردم همراه شد؟
در دوران شیوع کرونا باز هم دوستان برنامه ساز در 
معاونت سیما و تهیه کننده پلاک ۱۶ آقای بیک محمدی 
دست به کار شدند و پیشنهاد کردند که شخصیت حبیب 
ملوک در این زمینه ورود کند و در همین راستا نیز در این 
برنامه با رویکردی آموزشی و طنز به بیان مطالب مربوط 
به کرونا پرداختیم تا ضمن ترویج فرهنگ ماندن در خانه 

ساعتی خوشی را برایشان رقم بزنیم.
 حبیب ملوک در یکی از برنامه های پلاک ۱6 
نسبت به یکی از آقا زاده ها خرده گرفت و با زبان 
طنز از برخی گفته های ایشان انتقاد کرد. پس از این 
ماجرا چه شد که حبیب ملوک در همان برنامه عذر 

خواهی کرد؟
قرار نبود به کسی توهینی صورت بگیرد و از طرفی 
نیز عذر خواهی کردن بسیار سفارش  در فرهنگ ما 
شده است. شخصیتی که با ایشان در برنامه پلاک ۱۶ 
شوخی صورت گرفت از طنز ما ناراحت شده بود که در 

همان برنامه از وی عذرخواهی کردیم.
  جُنگ »شهاب شو« نیز از سوی شما اجرا شد 

راجع این برنامه برایمان بگویید؟
برپایی یک جُنگ  به فکر  نوروز  از  در روزهای پیش 

با  و  افتادم  خانه  در  مردم  روحیه  حفظ  برای  شادی 
دوستانم در میان گذاشتم و همه لبیک گفتند و برنامه 

جُنگ »شهاب شو« اتفاق افتاد.
 جُنگ »شهاب شو« برنامه ای شخصی بود، 

چقدر هزینه برای تولید این برنامه صورت گرفت؟
همه عواملی که در تولید»شهاب شو« حضور داشتند 
با روحیه جهادی و بدون چشم داشت مالی با حداکثر 
توان برای شاد کردن مردم در منزل به میدان آمدند  در 
همین راستا عزیزانی نیز به عنوان اسپانسر جوایز به 
صورت خود جوش ابراز تمایل به پرداخت جوایز کردند 
که همین امر ما را برای ادامه این برنامه دلخوش تر کرد 

که از همه آنان تشکر و قدردانی می  کنم.
 جُنگ »شهاب شو« تا چه میزان موفق عمل 

کرد؟
این کار توانست در هر بار اجرا نزدیک به یک هزار 
بازدید کننده داشته باشد که در کل مدت یک ساعت 
ما را به تناوب دنبال می کردند و از  زحمات دوستانم که 
در تولید این برنامه با من همراه بودند تشکر می کنم. 
به نظرم این برنامه توانسته بود مخاطب پسند باشد که 

جای خرسندی دارد.
 از »خانوم جان« بگویید؟

خانوم جان نیز یک تیپ برای اجراهای استیجی است 
که با این شخصیت نیز توانسته ام چندین اجرای موفق 
در کنار مجریان به نام کشوری مانند پیمان طالبی، نیما 
کرمی، علی ضیاء و سید کاظم احمد زاده داشته باشم.

 چه سخنی با مردم دارید؟
برای مردم کشورم به ویژه مردم استان قم قلبم می تپد 
و امیدوارم به زودی این بیماری همه گیر که جهان را 
داغ  به  را  بسیاری  و خانواده های  کرده  درگیر  با خود 
عزیزانشان نشانده است ریشه کن شود و همراه قدردانی 
از کادر سلامت که تلاش بسیاری برای ریشه کن شدن 
این ویروس داشتند، جشن شادی بگیریم و از دوباره با 

هم بودن لذت ببریم.

ذوالنوری نماینده قم :

مشکل فرودگاه قم لجاجت و تنگ نظری است 
نماینده قم در مجلس شورای اسلامی  با بیان اینکه آماده مناظره با هر کسی درباره 
وضعیت فرودگاه قم هستم.گفت: مشکل فرودگاه قم تنها لجاجت و تنگ نظری است 

در حالی که سرمایه گذار قبلی می تواند آن را بسازد و بهره برداری کند .
حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری درگفتگویی بودجه امسال استان را مورد توجه قرار 
داد و اظهارداشت: بودجه امسال با سال گذشته هیچ تفاوت چشمگیری نکرده است 

که یکی از دلایل آن تک شهر بودن و در واقع استان شهر بودن قم است.
نماینده مردم قم از تلاش برای الحاق برخی شهر های اطراف به قم به منظور حل این 
مشکل به صورت ریشه ای خبر داد و تصریح کرد: به علت حساسیت های شدید این 

مهم به نتیجه نرسیده است ، اما همچنان پیگیر آن هستیم.
حجت الاسلام ذوالنوری جذب سرمایه گذاران را یکی از راه های حل مشکلات قم 
دانست و گفت: دولت به دنبال روزمرگی و اقناع و رضایت مردم است و حاضر نیست 

بروکراسی اداری را کم کند تا موجب حل مشکلات شود.
وی از وجود هفتاد خوان به جای هفت خوان برای سرمایه گذاران سخن گفت و افزود: 

به دنبال آن هستیم تا در مجلس یازدهم این خان ها و ایستگاه ها را کم کنیم.
ذوالنوری در عین حال تصریح کرد: قوانین کشور خشک و بسته نیستند و مدیران باید 
با انعطاف پذیری با آن برخورد کنند. وی افزود: همانگونه که دولت با لایحه رفع موانع 
تولید موجب تسهیل در برخی امور شد در زمینه سرمایه گذاری و مباحث دیگر هم 

می تواند با تدوین لایحه و ارسال آن به مجلس این مشکلات را برطرف کند.
نماینده قم در مجلس شورای اسلامی گزارش تفریغ بودجه سال ۹۷ را از سوی دیوان 
محاسبات مورد توجه قرار داد و گفت: مجلس باید همانند قوه قضاییه در این خصوص 
از دولت توضیح بخواهد، اما این نمایندگان و این مجلس اهل چنین اقداماتی نیستند 

و تا مجلس غیر شجاع باشد نمی توان به آن امیدوار بود.
حجت الاسلام ذوالنوری مجلس یازدهم را یکدست تر از مجلس فعلی توصیف کرد و 

گفت: اگر مدیران هم کمک کنند می توان مشکل سرمایه گذاران را حل کرد.
نماینده مردم قم توجه به طرح بانکداری را از اولویت های مجلس یازدهم دانست و 

گفت: مراجع و متخصصان حوزوی در این خصوص دغدغه دارند.
وی بانک های خصوصی را شکارچی توصیف کرد و گفت: این بانک ها سرمایه مردم 
را جمع می کنند، اما باید طرحی تهیه شود تا میزان خروج سرمایه  آن ها از استان 

مشخص و بخش عمده ای در خود استان هزینه شود.
نماینده قم در مجلس در خصوص راه اندازی خط یک متروی قم هم گفت: بر اساس 
توافقات انجام شده قرار است ۴ و ۶ دهم کیلومتر از خط ۱ تا دهه فجر راه اندازی شود.

 
معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران اعلام کرد:

برنامه های مسجد مقدس جمکران در
 ماه مبارک رمضان

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران گفت: مسجد مقدس جمکران با توجه 
به ضرورت قطع زنجیره بیماری کرونا همانند ایام نوروز و ماه مبارک شعبان تا اطلاع 
طریق  از  مسجد  این  برنامه های  و  داشت  نخواهد  خود  در  را  زائران  حضور  ثانوی 
شبکه های مختلف رسانه ملی و صفحات این مسجد مقدس در فضای مجازی به سمع 

و نظر علاقه مندان خواهد رسید.
 حجت الاسلام یاسین حسین آبادی در تشریح برنامه های این مسجد مقدس در ایام 
ماه مبارک رمضان اظهارداشت:در شب های ماه مبارک رمضان برنامه مناجات خوانی 
با محوریت دعای افتتاح از ساعت ۲۴ الی یک بامداد برگزار می شود که از طریق رسانه 

ملی در اختیار مردم قرار می گیرد.
معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران افزود: در ایام ماه مبارک رمضان همزمان 
با قرائت دعای افتتاح مسابقه ای نیز با همین عنوان برگزار می شود که علاقه مندان 
می توانند برای دریافت اطلاعات بیشتر به پایگاه اینترنتی مسجد مقدس جمکران به 

نشانی jamkaran.ir مراجعه کنند و در این مسابقه شرکت نمایند.
حسین آبادی به برنامه های دیگر مسجد مقدس جمکران در ماه مبارک رمضان اشاره 
و اظهار کرد: یکی از برنامه های مسجد جمکران، ترتیل خوانی قرآن در هنگام سحر 
است که از شبکه قرآن به صورت مستقیم پخش خواهد شد و علاقه مندان می توانند 

از آن استفاده کنند.
وی در مورد برنامه شب های قدر در مسجد مقدس جمکران ابراز کرد: برنامه شب های 
قدر امسال به علت وجود بیماری کرونا از طریق تلویزیون برای علاقه مندان پخش 

خواهد شد.
معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران از آغاز به کار قرارگاه مردمی گامی به سوی 
جامعه مهدوی خبر داد و گفت: این قرارگاه باهدف حرکت به سوی تحقق جامعه 
مهدوی و لبیک به توصیه مقام معظم رهبری پیرامون گسترش مواسات، همدلی و 
کمک مؤمنانه به نیازمندان تشکیل شده و رویکردی از جنس همدلی و کمک مؤمنانه را 

در دستور کار خود قرار داده است.
حسین آبادی افزود: طرحی با عنوان قربانی برای سلامتی امام زمان )علیه السلام( 
و رفع فتنه از عالم در حال اجراست که گوشت متبرک آن به مستضعفین در سراسر 
کشور اهدا می شود کهان شاالله این طرح نیز با حمایت خیرین ادامه پیدا خواهد کرد.
معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران خاطرنشان کرد: در همین راستا تاکنون دو 
محموله تهیه و ارسال شده که محموله اول با ۲۶۰۰ بسته گوشت به شهر قم و محموله 
دوم با حدود ۱۰ هزار بسته گوشت با کمک خیرین موسسه حضرت خدیجه )س( 
و برنامه تلویزیونی سمت خدا تهیه و به مستضعفین سراسر کشور اهدا شده است و 
کسانی که علاقه مند به مشارکت در طرح قربانی برای »امام زمان )علیه السلام(« 

هستند می توانند با کد #۳۱۳*۷۸۰*در این طرح سهیم شوند

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم  خبرداد:

پویش همت جوانانه کمک مومنانه 
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم از راه اندازی اندازی پویش همت جوانانه کمک 

مومنانه برای کمک به ۳۸۰۰ خانواده آسیب دیده از کرونا خبر داد.
به گزارش خبرگزاری صداوسیما مرکز قم ، منعم در ستاد ساماندهی امور جوانان 
گفت: در قالب این پویش ۳۸۰۰ بسته حمایتی شامل برنج، روغن، مرغ، تخم مرغ 

تهیه شده است و از فردا میان خانواده های آسیب دیده توزیع می شود.
وی با اشاره به اینکه در آستانه فرا رسیدن ماه مبارک رمضان شاهد اوج گرفتن این 
کمک ها از طرف جوانان هستیم افزود: ۲ هزار بسته از طریق جامعه ورزشی استان 
تامین شده است  و ۱۸۰۰ بسته دیگر با همکاری سایر نهادها و دستگاه ها تهیه و بین 
نیازمندان توزیع می شود.  مدیرکل ورزش و جوانان استان به پرداخت تسهیلات به 
جوانان در سال ۹۸ اشاره کرد و افزود: پار سال سه هزار و ۷۵۰ میلیارد تومان تسهیلات 
در قالب وام اشتغال و کارآفرینی به ۱۱ هزار و ۵۶۴ متقاضی اعطا شد.  منعم با بیان 
اینکه ۹۳ درصد از جوانان متقاضی در سال قبل از تسهیلات ۱۲ بانک عامل بهره مند 

شدند افزود: رویه اعطای تسهیلات در سال جاری نیز همچنان ادامه خواهد داشت.
وی از برگزاری ۳۴۰ کلاس آموزشی در مورد ازدواج جوانان خبر داد و گفت: ۷ طرح 
کار آفرینی جوانان در سال گذشته با هزینه ای بیش از  هفت میلیارد و ۸۰۰ میلیون ریال 

با توان اشتغالزایی بیش از ۱۰۰ نفر در استان اجرا شد.
 

تولیت مسجد مقدس جمکران خبرداد:

تشکیل قرارگاه  » گامی بسوی جامعه مهدوی« 
تولیت مسجد مقدس جمکران از تشکیل قرارگاه  »گامی بسوی جامعه مهدوی« در 

ایام ماه مبارک رمضان خبر داد.
حجت الاسلام و المسلمین رحیمیان با اشاره به آیات و روایات در فضیلت فوق العاده 
خدمت به مردم به خصوص نیازمندان و بالاخص در دشواری ها، گفت: مسجد مقدس 
جمکران با هدف حرکت بسوی تحقق جامعه مهدوی و لبیک به توصیه رهبرمعظم 
انقلاب مدظله العالی در سخنرانی روز نیمه شعبان امسال، برای گسترش مواسات، 
همدلی و کمک مومنانه به نیازمندان، پویش »همدلی، گامی بسوی جامعه مهدوی« 

را برگزار می کند.
تولیت مسجد مقدس جمکران از عموم خیرین و دلدادگان حضرت بقیة الله الاعظم 
ارواحنا فداه دعوت کرد با اهدای کمکهای نقدی خود برای تهیه قربانی به نیت سلامتی 
حضرت ولیعصر)عجل الله تعالی فرجه الشریف( و توزیع گوشت قربانی میان نیازمندان 

در ماه مبارک رمضان به این پویش همگانی و سراسری بپیوندند.
حجت الاسلام والمسلمین رحیمیان در پایان از همه خدمتگزاران فرهنگ مهدویت 
در رسانه ملی و رسانه های فضای مجازی که در ایام قرنطینه خانگی، در برگزاری جشن 
های نیمه شعبان کوشیدند و میلونها دل مالامال از عشق و انتظار مهدی موعود)عجل 

الله تعالی فرجه الشریف( را میهمان میعاد منتظران کردند، قدردانی کرد.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم:

اختصاص ۷۵ میلیارد تومان تسهیلات به 
آسیب دیدگان از کرونا

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار قم گفت: دستگاه های اجرایی قم به 
بخش های مختلف آسیب دیده از بحران کرونا ۷۵ میلیارد تومان تسهیلات اختصاص 
داده اند. بیژن سلیمان پور عصر دوشنبه در سی و چهارمین جلسه ستاد پیشگیری، 
هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران در تالار کرامت استانداری قم، با اشاره 
به وجود ۱۲ هزار و ۵۰۰ تَن متقاضی دریافت بیمه بیکاری در این استان به دلیل 
شیوع بیماری کرونا، گفت: از این تعداد ۹ هزار تَن برای دریافت بیمه بیکاری ثبت 
نام کردند و سه هزار و ۵۰۰ تَن نیز درخواست بیمه بیکاری دارند که امکان ثبت آنها 
در سامانه مربوطه وجود ندارد.  وی افزود: از این تعداد ۵۰ درصد مربوط به واحدهای 
خدماتی از قبیل هتل ها، رستوران ها، مراکز اقامتی، تفریحی، استخرها و مجتمع 
های بین راهی است. وی ۲۰ درصد را نیز متعلق به کارگران واحدهای تولیدی و 
صنعتی ذکر کرد، و گفت: ۳۰ درصد باقی مانده نیز شامل افرادی است که مشمول 
قانون کار و دریافت بیمه کاری نیستند، که رانندگان حمل و نقل عمومی اعم از 
تاکسی، مینی بوس و کارگران ساختمانی از جمله آن می باشند. معاون استاندار قم 
کمک های حمایت های دولتی در خصوص عوارض ناشی از شیوع کرونا را مورد توجه 
قرار داد، و افزود: برای ۲۳۵ هزار و ۸۲۳ خانوار یارانه بگیر در قم، به منظور دریافت وام 
۱۰ میلیون ریالی با نرخ سود چهار درصد پیامکی ارسال شده که طی ۳۶ قسط از 
محل یارانه آنها بازپرداخت می شود. سلیمان پور ادامه داد: دولت ۵۰ هزار میلیارد 
ریال برای بیمه بیکاری افرادی که به دلیل شیوع کرونا به صورت موقت و از اول اسفند 
۹۸ تا ۳۱ اردیبهشت ۹۹ کار خود را از دست دادند اختصاص داده ولی سهم قم و سایر 
استان ها، به عبارتی برُش استانی این هدف هنوز مشخص و ابلاغ نشده است. معاون 
استاندار قم اضافه کرد: ۷۵۰ هزار میلیارد ریال تسهیلات ۱۲ درصدی توسط دولت 
به دستگاه های اجرایی جهت پرداخت به زیر مجموعه های آسیب دیده ناشی از کرونا 
تخصیص پیدا می کند، که منتظر شیوه نامه اجرایی آن هستیم. وی گفت: برای سه 
میلیون تَن شامل یک هزار و ۲۰۰ خانوار که فاقد درآمد ثابت بوده و تحت پوشش 
نهادهای حمایتی از قبیل بهزیستی و کمیته امداد امام )ره( نیستند، مبلغی بین ۲ تا 
پنج میلیون ریال اختصاص یافته که توسط سازمان مدیریت و برنامه ریزی به حساب 
آنها واریز شده و شهروندان قمی نیز از این هدیه دولت بهره مند شدند. سلیمان پور 
در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه قم از نظر میهمان پذیری و زائر پذیری 
جز استان های مورد توجه بسیاری از گردشگران و زائران خارجی است، گفت: بعد از 
شیوع کرونا چالش هایی برای گردشگری استان ایجاد شده ولی اقدام های خوبی 
در زمینه سامان دهی همه اتباع خارجی صورت گرفت، و برغم سوار شدن دشمن بر 
موج تخریب وجهه قم و به تبع آن نظام اسلامی، همه این توطئه ها خنثی شد. معاون 
استاندار قم بیان داشت: در حال حاضر از حیث اتباع خارجی هیچ گونه مشکلی 
نداشته، و حتی ورود اتباع افغانستان را نیز نداریم. وی افرود: اتباع افغانستانی مجاز 
تحت پوشش غربالگری قرار می گیرند، و آنهایی که غیرمجاز هستند، نیز جهت انتقال 

به کشور خود توسط نیروی انتظامی به مرز انتقال پیدا می کنند. 
 

قائم مقام تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( اعلام کرد :

بهسازی حرم مطهر در روزهای کرونایی 
قائم مقام تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( با اشاره به اینکه در دوران 
بسته بودن درب های حرم مطهر به علت شیوع ویروس کرونا، خادمان این بارگاه 
دست از تکاپو برنداشته و همچنان در بخش های مختلف درحال خدمت رسانی 
هستند، اظهار کرد: این ایام فرصت مطلوبی را برای خادمان فراهم ساخته تا بتوانیم 

فعالیت های عمرانی داخل حرم را به صورت مطلوب تر دنبال کنیم.
و  مرمت  و  شریف  مضجع  درب های  :بازسازی  اظهارداشت  محمودنژاد  هادی 
بهسازی صحن امام هادی علیه السلام از مهم ترین اقداماتی است که اکنون به همت 
خادمان در حال دنبال شدن است. قائم مقام تولیت آستان مقدس کریمه اهل بیت 
)س( عنوان کرد: تنظیف و تعمیر روشنایی های حرم مطهر و بهسازی ضریح مطهر 

نیز از دیگر اقداماتی است که توسط متخصصان درحال انجام است.
او از اعزام خادمان حرم مطهر به بیمارستان ها به منظور تجلیل از کادر درمانی و 
تقویت روحیه بیماران اشاره کرد و گفت: روزانه بیش از هزار و۵۰۰ غذای تبرکی حرم 
مطهر به همراه آبمیوه طبیعی میان کادر درمانی و بیماران استان قم توزیع می شود.

محمودنژاد با اشاره به توزیع هزاران بسته غذایی میان نیازمندان با مشارکت خیرین 
افزود: این بسته های در میان مردم مناطق محروم استان قم توزیع شده است.

او با اشاره به اینکه خادمان بخش فرهنگی آستان مقدس نیز روزانه با استفاده از 
بستر رسانه و فضای مجازی مهمان منازل ارادتمندان به خاندان عصمت و طهارت 
هستند، گفت: هر روز از جوار ضریح مطهر برنامه های معارفی با حضور سخنرانان و 

مداحان مطرح استان و کشور دنبال می شود.

جانشین فرمانده سپاه امام علی ابن ابی طالب)ع( خبر داد؛

تقسیم استان قم به ۵۲ منطقه
 برای کمک به نیازمندان

 جانشین فرمانده سپاه امام علی ابن ابی طالب)ع( از تقسیم قم به ۴۷ محله 
شهری و ۵ منطقه در بخش ها خبر داد و گفت: در این مناطق بسته های غذایی 
بین نیازمندان توزیع می شود. سرهنگ محمدرضا موحد غروب دوشنبه در سی و 
چهارمین جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران 
استان قم که در سالن کرامت استانداری قم برگزار شد، با بیان اینکه برای مدیریت 
بهتر در کمک رسانی شهر قم به ۴۷ محله تقسیم شده است، گفت: علاوه بر آن 
۵ محله هم در بخش های مختلف مشخص و خانواده های نیازمند در این مناطق 
شناسایی و اقداماتی برای حمایت از این خانواده ها از ابتدای بحران کرونا تاکنون 
صورت گرفته است. وی با اشاره به اینکه در این محلات اقلام و بسته های غذایی 
و بهداشتی توزیع شده است، گفت: قرار است در ماه مبارک رمضان، شب ولادت 
کریم اهل بیت امام حسن مجتبی )ع( و عید فطر بسته های دیگری هم توزیع شود و 
نیروهای بسیجی در زمینه شناسایی و حمایت این خانواده ها فعالیت خوبی داشتند. 
جانشین فرمانده سپاه قم تصریح کرد: قرار است طرح جدیدی برای حمایت از اقشار 
آسیب پذیر که زیر نظر هیچ نهاد حمایتی هم نیستند اجرا شود و به موجب این طرح 
خانواده هایی که تمکن مالی خوبی دارند در محلات خود اقشار آسیب پذیر و یا یک 

خانواده نیازمند را به مدت ۶ ماه تا یک سال حمایت و تحت پوشش قرار دهند.
 

در فروردین ماه امسال صورت گرفت ؛

امدادرسانی جمعیت هلال احمر قم 
در ۶۷ حادثه 

 معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم گفت: طی یک ماه گذشته 
۲۱۸ نیروی عملیاتی به آسیب دیدگان ۶۷ حادثه در قم امدادرسانی کرده اند.

به  عملیاتی  نیروی   ۲۱۸ گذشته  ماه  یک  طی  کرد:  اظهار  سلیمی  هادی 
آسیب دیدگان ۶۷ حادثه در قم امدادرسانی کردند که ۱۲ مورد جاده ای، ۴۲ مورد 
خدمات حضوری، ۱۰ مورد سیل و آبگرفتگی و سه مورد کوهستان بوده است. وی 
مجموع کل حادثه دیدگان فروردین ماه ر ا در استان قم ۳۳۸ نفر اعلام کرد و افزود: 
از میان حادثه دیدگان ۵۶ نفر در حوادث جاده ای، ۴۵ نفر در خدمات حضوری، 
۲۲۷ نفر در آبگرفتگی و ۱۰ نفر در کوهستان دچار حادثه شدند.  معاون امداد و 
نجات جمعیت هلال احمر استان قم گفت: مجموع کل آسیب دیدگان فروردین ماه 
۳۳۲ نفر بود که شامل ۵۰ نفر حادثه دیده در حوادث جاده ای، ۴۵ نفر در خدمات 
حضوری، ۲۲۷ نفر در سیل و آبگرفتگی و ۱۰ نفر در کوهستان است. وی مجموع کل 
نجات یافتگان حوادث فروردین ماه را ۴۰ نفر دانست و افزود: در این حوادث ۷۸ تیم 
عملیاتی و ۴۹ دستگاه آمبولانس به محل حادثه اعزام شدند. سلیمی تصریح کرد: 
میانگین زمان اطلاع رسانی حوادث جاده ای از زمان وقوع حادثه تا اطلاع به جمعیت 
۲۰ دقیقه و میانگین زمان حضور در صحنه عملیات حوادث جاده ای از اطلاع به 
جمعیت تا حضور در صحنه نیز ۱۳ دقیقه و ۵۵ ثانیه و میانگین مدت زمان عملیات در 

حوادث جاده ای از آغاز تا پایان عملیات یک ساعت و ۶ دقیقه و ۳۰ ثانیه بوده است.

گفت وگو با شهاب الدین نیازمندهنرمند قمی ؛

»آقای نامزد« از انتخابات تا کرونا 

اجتماعی

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم در رابطه با اجرای طرح های صنعتی در دریاچه 
نمک نیز از نبودن حتی یک سطر مطالعات زیست محیطی برای این پروژه عظیم خبر داد 
و گفت: هر اقدامی که موجب تخلیه سفره های آب زیرزمینی در این منطقه شود، بسیار 

خطرناک و آسیب زا خواهد بود.
سید رضا موسوی مشکینی دوشنبه شب در نشست خبری مجازی به مناسبت دوم 
اردیبهشت ماه روز جهانی »زمین پاک« افزود: ایجاد سایت پسماند ویژه درقم از اهمیت و 

حساسیت بسیاری برخوردار بوده و باید هرچه سریع تر انجام شود.
موسوی مشکینی  افزود :مکان یابی و مطالعات لازم برای ایجاد سایت پسماند ویژه در این 

استان انجام شده و در مرحله فراخوان برای تعیین پیمانکار صلاحیت دار هستیم. 
وی با بیان اینکه استقرار واحدهای جدید ذوب سرب در استان قم از سال ۹۲ ممنوع شده 
و مجوزی در این رابطه صادر نمی شود، خاطرنشان کرد: واحدهای موجود ذوب سرب درقم 

نیز به شدت تحت نظارت و پایش اداره کل محیط زیست قرار دارند.
مدیرکل محیط زیست قم با بیان اینکه در سال های اخیر قوانین زیست محیطی خوبی 
درخصوص هوای پاک، خاک و تالاب ها به تصویب رسیده است، اظهار داشت: متأسفانه 
با وجود پاسخگویی سازمان محیط زیست در رابطه با مسائل زیست محیطی، بسیاری از 

مؤلفه های آن در اختیار این سازمان قرار ندارد.
وی با اشاره به برخی اقدامات و تلاش ها برای رفع این معضل جدی، تصریح کرد: سازمان 
محیط زیست یک دستگاه نظارتی است، اما ساختار تشکیلاتی و اعتبارات اختصاص یافته 

به این سازمان، اصلا تناسبی با جایگاه بسیار مهم آن در کشور ندارد.
افزایش شدت آلودگی هوا درقم بسیار جدی است

موسوی در بخش دیگری از سخنان خود برخی از معضلات زیست محیطی استان قم 
را مورد توجه قرار داد و گفت: متأسفانه در سال های گذشته علاوه بر معضل گرد و غبار در 
روزهای گرم سال، شاهد افزایش شدت آلودگی هوا در شهر قم بوده ایم که بسیار جدی و 

قابل تأمل است.
وی با بیان اینکه اگر برنامه ریزی و اقدامات جدی در سریعترین زمان در رابطه با کاهش 
آلودگی هوا نداشته باشیم، شرایط سخت تری خواهیم داشت، گفت: در سال گذشته برای 

نخستین بار پدیده وارونگی دما در روزهای سرد سال، مدارس را به تعطیلی کشاند.
مدیرکل محیط زیست قم با اشاره به طرح مطالعاتی در رابطه با سهم هرکدام از منابع 
آلاینده و سناریوهای پیشنهادی که در مراحل پایانی قرار دارد، خاطرنشان کرد: امیدواریم 
مسؤولان استان در برنامه ریزی های اقتصادی، هرچه بیشتر مقوله محیط زیست را درنظر 

داشته باشند.
گلایه ازعدم استقرار واحدهای هیدروکربنی درقم 

واحدهای  استقرار  با  رابطه  در  زیست  اداره کل محیط  از  از عدم حمایت جدی  وی 
هیدروکربنی در استان قم گلایه کرد و گفت: متأسفانه در حال حاضر محدودیت خاصی 
برای استقرار این واحدهای صنعتی به جز ضوابط استقرار نداریم و از این بابت نگرانی های 

خود را اعلام کرده ایم.
موسوی بر ضرورت توجه هرچه بیشتر به مسائل زیست محیطی در مدیریت شهری تأکید 
کرد و گفت: در پیرامون شهر قم با وجود توسعه مناطق مسکونی، همچنان شاهد فعالیت 
گسترده برخی واحدهای صنعتی هستیم و باید برای انتقال این صنایع به شهرک ها و 

نواحی صنعتی سریعا اقدام شود.
وضعیت مطلوب جمع آوری پسماندهای عادی و عفونی

وی همچنین از اقدامات شهرداری و دانشگاه علوم پزشکی قم در رابطه با پسماندهای 
بیمارستانی در دوران کرونا قدردانی کرد و گفت: بر اساس دستورالعمل جدید، تمامی 
پسماندهای عادی و عفونی بیمارستان ها "اتوکلاو" شده و وضعیت جمع آوری و دفع این 
پسماندها نسبتا مطلوب است. مدیرکل محیط زیست قم در رابطه با اجرای طرح های 
صنعتی در دریاچه نمک نیز از نبودن حتی یک سطر مطالعات زیست محیطی برای این 
پروژه عظیم خبر داد و گفت: هر اقدامی که موجب تخلیه سفره های آب زیرزمینی در این 

منطقه شود، بسیار خطرناک و آسیب زا خواهد بود.
وی در پایان موضوع کشتار جوجه های یک روزه را مورد توجه قرار داد و گفت: این موضوع 
از منظر حقوق حیوانات باید مورد توجه قرار گرفته و متأسفانه یکی از عوارض صنعتی شدن 
به دور از نگاه توسعه پایدار است و باید از سوی دستگاه های تخصصی با جدیت پیگیری 

شود.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم :

طرح های صنعتی در دریاچه نمک مطالعات زیست محیطی ندارد 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: سیر نزولی در بستری بیماران مشکوک به 
کرونا در استان داریم، هم اکنون 244 بیمار مشکوک به ابتلا به کرونا در مراکز درمانی 

قم بستری هستند. 
محمد رضا قدیردوشنبه شب در جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی 
عملیات پاسخ به بحران استان قم در سالن جلسات کرامت استانداری با اشاره به لزوم 
جدی گرفتن بیماری کرونا اظهار کرد: نگران هستیم که مردم کرونا را جدی نگیرند، 
ترددهای غیرضروری مردم در خیابان ها افزایش پیدا کرده، در حالی که هنوز بیماری 

کرونا مهار نشده است.
وی ادامه داد: 18 کودک بستری در مراکز درمانی استان قم، مشکوک به ابتلا به 
بیماری کرونا هستند که هیچ کدام جزو بیماران بد حال نیستند، کودکان هم ممکن 
است که به کرونا مبتلا شوند و باید کودکان در فضاهای عمومی ماسک داشته باشند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: سیر نزولی در بستری بیماران مشکوک به 

کرونا در استان داریم، هم اکنون 244 بیمار مشکوک به ابتلا به کرونا در مراکز درمانی 
قم بستری هستند که حال 63 نفر از از این بیماران بد است، از تمام داروها و روش های 
درمان مورد تائید وزارت بهداشت برای درمان بیماران مبتلا به کرونا در استان استفاده 

می کنیم.
قدیر مجموع تعداد تست های مثبت کرونا در استان قم را هزار و 540 تست دانست 
و تصریح کرد: پذیرش بیماران جدید مشکوک به کرونا در بیمارستان شهید بهشتی کم 
شده، بخشی از این بیمارستان برای درمان بیماران غیرکرونایی اختصاص یافته است، 
به مردم توصیه کردیم که برای درمان کرونا به بیمارستان های فرقانی و کامکار مراجعه 
کنند. وی ادامه داد: پلاسما درمانی در استان قم انجام می شود و از تعدادی از بیماران 

کرونایی بهبود یافته، پلاسما را دریافت و به بیماران کرونایی تزریق کردیم.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: بازرسی از واحدهای صنفی استان 

را در راستای اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی هوشمند، پیگیری می کنیم.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:
۲44بیمار مشکوک به کرونا در بیمارستان های قم بستری هستند 

درصد  گفت: ۱۰۰  قم  بهداشت  مرکز  فنی  معاون 
روستاهای این استان تحت پوشش طرح غربالگری 

علیه ویروس کرونا قرارگرفته اند. 
گفت وگویی،  در  سه شنبه  روز  باقریان  محمدجواد 
با جمعیت  تماس  بهورزان ضمن   افزود: دراین طرح 
ساکن روستاها، نسبت به علایم بیماری اطلاع رسانی 

و افراد را غربالگری می کنند.
جمعیت  درصد  طرح ۹۸  این  در  کرد:  اضافه  وی 
ساکن در روستاهای قم توسط کارشناسان خانه های 
بهداشت تحت پوشش قرار گرفتند و ۲ درصد باقی مانده 

نیز در مقطع کنونی ساکن روستا نیستند.

وی ادامه داد: کارشناسان مرکز بهداشت با مراجعه به 
درب منازل افرادی که تماس نزدیک با بیماران کرونایی 
به صورت حضوری غربالگری کرده  را  آن ها  داشتند، 
و منازل این افراد را مورد گندزدایی می دهند. به گفته 
باقریان، جمیعت روستایی قم ۸۲ هزار و ۲۴۹ نفر در 
قالب حدود ۲۳ هزار و ۵۰۰ خانوار می باشد. وی بیان 
کرد: تمام اماکن عمومی روستاها از جمله امامزاده ها، 
مساجد و حسینیه ها تعطیل و اطلاع رسانی لازم برای 
اجرای دستورالعمل های وزارت بهداشت توسط صنوف 
مختلف انجام شده است. وی با اشاره به این که وضعیت 
شیوع ویروس کرونا در روستاها بهتر از شهر قم است، 

اینکه رفت وآمد ساکنان  به  با توجه  خاطرنشان کرد: 
روستاها به شهرها کاهش قابل توجهی یافته و اقدامات 
سطح  است،   انجام  حال  در  مرتب  به طور  بهداشتی 
روستاها پاک تر از شهر است. معاون مرکز بهداشت قم 
افزود: کارشناسان این مرکز از طریق پمفلت و پوستر 
اطلاع رسانی مناسبی در سطح روستاها انجام داده اند 
و در حال حاضر روستاییان اطلاعات خوبی در زمینه 
به  دارند.  بهداشتی  اصول  رعایت  و  پیشگیری  نحوه 
گفته وی،  ۵۹ خانه بهداشت و ۱۴ مرکز روستایی در 
روستاهای قم فعال است که ۸۵ بهورز، ۳۰ پزشک و ۲۰ 

ماما در این مراکز مشغول به خدمت هستند.

معاون مرکز بهداشت قم:

غربالگری ۱۰۰ درصد روستاهای قم علیه ویروس کرونا
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به دنبال کاهش قیمت نفت؛

چرا شاخص بورس ریزشی نشد؟
بورس دیروز برخلاف پیش بینی ها که برخی گمان می کردند به دلیل افت قیمت 
نفت ریزشی خواهد بود، معاملات خود را صعودی آغاز کرد و از نخستین لحظات 

آغاز بازار با رشد هفت هزار واحدی به استقبال ادامه معاملات در این بازار رفت. 
دوشنبه شب گذشته برای نخستین بار در تاریخ، قیمت نفت آمریکا منفی و با 
افت ۳۰۶ درصدی همراه شد، با چنین سقوطی قیمت هر بشکه نفت به منفی ۳۷ 
دلار و ۶۳ سنت رسید، این موضوع که اتفاقی عجیب در بازار نفت به شمار می رود 
زمینه ترس بسیاری از فعالان بازار سرمایه را با خود به همراه داشت که ممکن از 
آغاز معاملات دیروز شاخص بورس تحت تاثیر این ریزش قرار بگیرد و برخی از 
گروه ها مانند پتروشیمی و پالایشی زمینه ضرر سهامداران را فراهم کند، در حالی 
که بازار سرمایه امروز برخلاف پیش بینی ها معاملات خود را صعودی آغاز کرد و از 
نخستین لحظات معاملات با رشد چند هزار واحدی به استقبال ادامه معاملات 
رفت. »نوید قدوسی« اتفاق دوشنبه  شب گذشته یعنی کاهش شدید قیمت نفت 
به منفی ۳۷ دلار را محدود به قراردادهای فیوچرز نفت به تاریخ MAY ۱۵ دانست و 
گفت: این کاهش قیمت صرفا برای گروه محدودی از قراردادهای آتی نفت آمریکا 
بود که وسط خشکی قرار دارند و اصطلاحا به آنها landlocked گفته می شود. 
به گفته وی، اتفاق دوشنبه شب  شب گذشته فقط برای یک نوع نفت و قرارداد 
نفتی رخ داده است و دیگر نفت ها از جمله نفت برنت با افت چشمگیر و سنگین 
مواجه نشدند. قدوسی ادامه داد: اینگونه نفت هایی که در خشکی قرار دارند برای 
اینکه بخواهند برای صادرات نفت به پایانه صادراتی برسند با هزینه حمل و نقل 
سنگینی همراه هستند، این موضوع باعث شد تا به دلیل نزدیک شدن به سررسید 
قراردادها، امکان خرید در قرار داد وجود نداشته باشد و همه به سمت فروش پیش 
رفتند، به همین دلیل قیمت آن کاهش پیدا کرده در صورتی که قیمت در دیگر 

قراردادهای نفتی مانند وست تگزاس حدود ۲۳ دلار است.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه نفت برنت شب گذشته نوسان چندانی 
 contango را تجربه نکرد و قیمت آن حدود ۲۸ دلار بود، گفت: به این وضعیت
گفته می شود که قراردادهای نفتی با سررسید نزدیک خیلی ارزانتر از قراردادهای 
با سررسید دورتر معامله می شوند که آن هم ناشی از عدم ظرفیت ممکن برای انبار 
کردن است. وی خاطرنشان کرد: در این مواقع نفت از میدان نفتی استخراج 
می شود و استخراج کننده نفت حاضر است نفت استخراج شده را به عنوان زباله 
بفروشند که فقط در جای دورتری انبار شود تا میدان نفتی بتواند به فعالیت خود 

ادامه دهد، چنین مسائلی موقتی است و به زودی از بین می رود.
قدوسی به واکنش پالایشی ها در معاملات دیروز نسبت به اتفاق رخ داده در بازار 
نفت اشاره کرد و گفت: فقط یک نماد پالایش نفت بندرعباس واکنشی از این اتفاق 
نشان نداد و تحت فشار نقدینگی در صف خرید قرار گرفت اما دیگر سهام مانند 
پالایش نفت شیراز، پالایش نفت تبریز و پالایش نفت اصفهان در حال معامله به 

صورت منفی هستند.

رییس اتاق بازرگانی ایران:

سهیلات اقتصادی کرونا، موجب لغو دیگر 
تصمیمات حمایتی نشود

 رییس اتاق بازرگانی ایران از معاون اول رییس جمهوری خواست تدابیری اتخاذ 
شود تا اجرای تسهیلات و تمهیدات اقتصادی مربوط به دوره شیوع بیماری کرونا 

موجب لغو دیگر تصمیمات حمایتی مربوط به شرایط معمول کشور، نشود. 
»غلامحسین شافعی« در نامه به اسحاق جهانگیری با تاکید بر اینکه تقریبا 
اکثر صنایع نسبت به سال قبل شرایط بدتری دارند، نوشته است: »پیرو تصمیم 
ستاد ملی مبارزه با کرونا مبنی بر معرفی ده رسته شغلی آسیب دیده و در نظر 
گرفتن برخی تسهیلات بیمه ای و مالیاتی برای ایشان، سازمان تامین اجتماعی 
ضمن ابلاغ مصوبه »امهال حق بیمه سهم کارفرمایی مربوط به فهرست اسفند 
ماه ۱۳۹۸، فروردین ۱۳۹۹ و بعد« به شعب سازمان، اقدام به لغو کلیه مجوزها و 
تسهیلات در نظر گرفته شده توسط نهادهایی همچون ستادهای تسهیل و رفع 
موانع تولید، شورای تامین کارگری، ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی و ... در 
خصوص سایر فعالیت های خارجی از فهرست ده رسته شغل مذکور نموده است.«
پیش از این فهرست ۱۰ رسته شغلی آسیب دیده از شیوع کرونا از سوی بانک 
مرکزی به این شرح اعلام شده بود: »مراکز تولید و توزیع غذاهای آماده اعم از 
رستوران ها، بوفه ها، طباخی، تالارهای پذیرایی، قهوه خانه ها، اغذیه فروشی 
ها و موارد مشابه به تشخیص وزارت صنعت، معدن و تجارت«، »مراکز مربوط به 
گردشگری شامل هتل ها، هتل آپارتمان ها، مجتمع های جهانگردی و گردشگری، 
مهمان پذیرها مهمانسراها، مسافرخانه ها، زائرسراها، مراکز بوم گردی، مراکز 
اقامتی و پذیرایی و تفریحی و خدماتی بین راهی و موارد مشابه به تشخیس وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی«، »حمل و نقل عمومی مسافر درون 
شهری و برون شهری اعم از هوایی، جاده ای، ریلی و دریایی«، »دفاتر خدمات 
مسافرتی و گردشگری«، »تولید و توزیع پوشاک«، »تولید و توزیع کیف وکفش«، 
»مراکز توزیع آجیل، خشکبار، قنادی، بستنی و آبمیوه«، »مراکز و مجتمع های 
ورزشی و تفریحی«، »مراکز و مجتمع های فرهنگی و آموزشی« و »مراکز تولید، 

توزیع و فروش صنایع دستی«.
شافعی در نامه خود به جهانگیری یادآور شده که این اقدام سازمان تامین 
اجتماعی موجب عمیق شدن بحران و باعث بیکاری حجم زیادی از کارگران و 
تعطیلی صنایع در سالی خواهد شد که تحت عنوان » جهش تولید« نامگذاری 

شده است.
 

مدیر روابط عمومی صندوق بیمه کشاورزی :

جوجه های یکروزه مشمول بیمه نمی شود

مدیر روابط عمومی صندوق بیمه کشاورزی ضمن رد این ادعا که گفته می شود 
کشتن جوجه های یکروزه با هدف دریافت غرامت از بیمه انجام شده است، گفـت: 
جوجه های یکروزه در حدفاصل تولید تا زمان ورود به مرغداری بیمه گذار، خارج از 
پوشش بیمه هستند.  رامین امینی با بیان اینکه نظام بیمه کشاورزی، در کنار اجرای 
طرح های بیمه ای متنوع در زیر بخش های منابع طبیعی، زراعت، باغبانی و دامپروری، 
به منظور حمایت ازتولید پروتئین طیور در کشور، از صنعت طیور در قالب "طرح بیمه 
فراگیر طیور" در زمینه جبران خسارات وارده حمایت می کند، اظهار کرد: در این طرح 
طیف وسیعی از خطرات همچون سیل، طوفان، زمین لرزه، صاعقه، آتش سوزی 
غیر عمد و همچنین حذف کانون های آلوده بنا بر تشخیص سازمان دامپزشکی و نیز 
بیماری هایی مانند نیوکاسل، برونشیت، آنفلوانزا و نظایر آن زیر پوشش بیمه هستند. 
وی ادامه داد: حق بیمه )پرداختی مرغدار( به میزان ۲۹۵ ریال برای هرقطعه، در 
گزینه پایه بیمه نیمچه گوشتی، درقبال حداکثر ۱۳۸ هزار و ۷۲۰ ریال غرامت مندرج 
در جدول محاسبات بیمه ای در سن ۴۲ روزگی است. امینی در پاسخ به این سوال 
که گفته می شود برخی از تولیدکنندگان جوجه یکروزه  برای دریافت غرامت از بیمه 
اقدام به کشتن جوجه های یکروزه خود کردند. آیا این موضوع صحت دارد؟ گفت: 
این موضوع صحت ندارد، زیرا سازوکار اجرایی این طرح بیمه ای به گونه ای است 
که اعتبار بیمه نامه بعد از تولید جوجه در کارخانه های جوجه کشی و پس از صدور 
گواهی های بهداشتی و حمل با مجوز دستگاه های قانونی ذیربط و مشخص شدن 
مرغدار بیمه گذار در محل مرغداری اعتبار می یابد و اصولا در حدفاصل تولید جوجه 

یک روزه تا زمان ورود به مرغداری بیمه گذار، خارج از پوشش بیمه است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت :ه نظام رتبه بندی فرهنگیان از اول فروردین 
۹۹ لازم الاجرا است و معلمان در ۵ رتبه پایه، مقدماتی، ارشد، خبره و عالی از آن 

بهره می برند.
محمد باقر نوبخت در پایان سومین جلسه با نمایندگان تشکل های فرهنگیان 
گفت: بر اساس ماده ۶۳ قانون برنامه ششم توسعه، اجرای نظام رتبه بندی برای 

فرهنگیان پیش بینی شد که این نظام در سال ۹۸ اجرایی شد و از مهر سال قبل 
فرهنگیان در قالب رتبه های پنج گانه از مزایای مربوطه بهره مند شدند.

نوبخت در خصوص تعیین تکلیف نظام رتبه بندی با تشریح مسیر طی شده در 
این جهت گفت: بر اساس مصوبه دولت جهت نظارت بر اجرای نظام رتبه بندی 
فرهنگیان کمیته سه جانبه با ترکیب وزارت آموزش و پرورش، سازمان برنامه و 

بودجه و سازمان اداری استخدامی تشکیل شد، و در قانون بودجه سال ۹۹ نیز 
موارد لازم پیش بینی شد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور با بیان اینکه اجرای همزمان نظام رتبه 
بندی و افزایش امتیازات فصل دهم قانون مدیریت خدمات کشوری در اسفند ماه 
اشکالاتی را به وجود آورده که خرسندی فرهنگیان را به همراه نداشت، افزود: برای 
اجرای وظایف قانونی سازمان برنامه و بودجه از وزارت آموزش و پرورش، نمایندگان 
تشکل های فرهنگیان و سازمان اداری و استخدامی دعوت کرد اشکالات مربوطه 

بررسی شود تا اگر قرار است اصلاحی انجام شود در چارچوب قانون باشد.
نوبخت با ابراز تشکر از نمایندگان فهیم تشکل های فرهنگیان به دلیل رایزنی 
و کمک فکری در این ۳ جلسه، گفت: با نکاتی که نمایندگان فرهنگیان گفتند، 
شرایطی را فراهم خواهیم کرد که قانون از اول فروردین ۹۹ با ترمیم و اصلاح در 
قالب نظام رتبه بندی انجام شود البته آنچه آموزش و پرورش انجام داد اجرای قانون 
بود، اما انتقاداتی که از سوی فرهنگیان مطرح شد قابل پذیرش بود به همین دلیل 
اصلاحیه صورت گرفت. رییس سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: نظام رتبه بندی 
فرهنگیان با مرمت و اصلاحی که در چارچوب قانون صورت گرفت از اول فروردین 
۹۹ لازم الاجرا است و تمام معلمان در ۵ رتبه پایه، مقدماتی، ارشد، خبره و عالی از 
آن بهره می برند. نوبخت با تاکید بر اینکه آنچه برای فرهنگیان انجام می شود مطابق 
قانون است، گفت: باید گلایه کنم از افرادی که از هیچ قشر خاصی نیستند و به 
بهانه های مختلف ظاهراً در جهت پشتیبانی و حمایت از فرهنگیان تلاش می کنند، 
اما در واقع به دنبال تشویش اذهان عمومی هستند و مطالبی را مطرح می کنند 
که وجه قانونی ندارد. رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه مبنای اصلی ما 
قانون است، گفت: اگر فردی تصور می کند قانون اجرا نمی شود به ما مراجعه کند تا 
نظرات آن ها را بشنویم و به جای تشویش اذهان عمومی و انجام تحرکاتی در فضای 
مجازی که در راستای قانون هم نیست، نظرات خود را با سازمان برنامه و بودجه 
مطرح کنند و اگر احساس کردند اقدامات انجام شده در چارچوب قانون نیست 

برای استیفای حقوق خود می توانند به دیگر مراجع قانونی مراجعه کنند.
نوبخت در پایان خاطرنشان کرد: تصمیماتی در راستای اجرای قانون برای ترمیم 
رتبه بندی فرهنگیان اتخاذ شد و وزارت آموزش و پروش نیز ان شاءالله تا هفته 

گرامیداشت مقام معلم آن را اجرایی می کند.

رئیس سازمان برنامه و بودجه :

رتبه بندی فرهنگیان از اول فروردین لازم الاجراست 

به باور سفیر اسبق ایران در اوپک با وجود کاهش ۱۹ 
میلیون بشکه ای تولید نفت که از اول ماه می میلادی 
بازار کشش قیمتهای مطلوب  باز هم  اجرایی می شود، 
تولیدکنندگان را نخواهد داشت چرا که تاثیر شیوع کرونا 
بر اقتصاد جهانی و متعاقب آن تقاضا برای نفت به مراتب 

بیش از این میزان کاهش توافق شده است.
درست در روزهایی که شیوع گسترده ویروس کرونا تمام 
توجهات را به خود جلب کرده اتفاقی عجیب رخ داد. بنا به 
بر گزارش های متعدد شب گذشته قیمت هر بشکه نفت 
تولید شده آمریکا  منفی شد. به عبارت ساده تر از نظر 
بازار سرمایه اگر کسی حاضر به خرید نفت ایالات متحده 
می شود باید به ازای هر بشکه نفتی که می خرد چهار دلار 
و یا حتی اگر قیمت کمتر از این باشد، بیشتر از چهار دلار 
هم دریافت کند. این اتفاقی است که پس از نپذیرفتن 
و  روسیه  سوی  از  نفت  تولید  کاهش  برای  اوپک  توافق 
متحدانش در اوپک پلاس به تدریج رخ داد و حالا کار را به 
جایی رسانده که اکنون اقتصادی ایالات متحده به عنوان 
بزرگترین اقتصاد جهان و دیگر تولیدکنندگان اصلی نفت 

در آستانه روزهایی هستند که اصلا انتظار آن را نداشتند.
سید محمد علی خطیبی، کارشناس حوزه نفت و سفیر 
اسبق ایران در اوپک در رابطه با تحولات بازار جهانی نفت 
گفت: واقعیت این است برای داشتن یک تحلیل عمیق 
کشورهای  که  روزهایی  به  برگردیم؛  گذشته  به  جامع  و 
عضو اوپک توافق کاهش تولید را تصویب کردند اما اوپک 
پلاسی ها با نقش کانونی روسیه حاضر به توافق با تصمیم 
اوپک نشدند. در آن زمان بنا بود اوپک پلاس نهایتا ۴۰۰ 
هزار بشکه تولید خود را کاهش دهد ولی حاضر به قبول 

آن نشد.
او افزود: اگر یادتان باشد در نشست آخر اوپک توافق 
بر سرکاهش یک میلیون بشکه دیگر به دست آمد که با با 
توافق ۲۰۱۸ روزانه سه میلیون بشکه تولیدات نفت اوپک 
کم می شد. در آن زمان هنوز ویروس کرونا چنین گسترش 
نیافته بود ولی مساله کاهش تقاضا واقعی بود. اگر اوپک 
پلاس با کاهش ۴۰۰ هزار بشکه موافقت می کرد اوپک هم 

یک میلیون تولید را کاهش می داد. نپذیرفتن این مساله 
از سوی اوپک پلاس با واکنش سریع و صریح عربستان 

سعودی مواجه شد.
معاون سابق وزیر نفت تصریح کرد: سعودی ها وقتی 
حمایت  اوپک  تصمیمات  از  روس ها  شدند  مطمئن 
نمی کنند دست به یک جنگ نفتی زدند و هم قیمتها را 
کاهش دادند و همزمان تولید را نیز بالا بردند. علاوه بر این 
سعودی ها توافقات قبلی را هم کنار گذاشت و با حداکثر 

توان اقدام به تولید نفت کرد.
جنگ  استارت  به  مساله  همین  کرد:  تاکید  خطیبی 
قیمتی میان سعودی و طرف های دیگر دامن زد. این ماجرا 
آن قدر ادامه یافت تا در شب گذشته قیمت هر بشکه نفت 
امریکا برای اولین بار منفی چهار دلار شد. به عبارت ساده 
تولیدکنندگان نفت امریکا باید به هر کسی که نفت آنها را 
می خرد به ازای هر بشکه نفت چهار دلار هم بپردازند. البته 
این مساله در بازار سرمایه رخ داد و تا یک تقاضا به تقاضای 

موثر در بورس تبدیل شود، باید فرایندی طی شود.
این کارشناس نفتی با اشاره به توافق جدیدی که بناست 

اول ماه می تولید نفت از سوی تولیدکنندگان بزرگ ۱۹ 
میلیون بشکه کاهش یابد، گفت: فکر می کنم این وعده 
اعتمادش  بازار  که  چرا  باشد  کارساز  نمی تواند  اکنون 
سلب شده و حالا باید تولیدکنندگان به مصرف کنندگان 
این توافق این  اطمینان خاطر دهند. مهمترین بخش 
کانادا،  نروژ،  پلاس،  اوپک  و  اوپک  بر  علاوه  که  است 
ایالات متحده و خلاصه تمام تولیدکنندگان بزرگ نفت 
توافق دارند. با این همه هنوز نمی توان اجرایی شدن آن 
را تضمین کرد. وی افزود: باید توجه داشت که اولا از نظر 
کارشناسان کاهش ۱۹ میلیون بشکه ای برای بازار فعلی 
کم است زیرا تقاضا بیش از این رقم کاهش یافته و انتظار 
می رود فعلا هم افزایش نیابد. از سوی دیگر اجرایی کردن 
توافق کاهش ۱۹ میلیون بشکه هم کار ساده ای نیست به 
ویژه که اکنون تولیدکنندگان مختلف کنار هم قرار گرفتند. 
با این همه مشکل فعلی بازار کاهش چشمگیر تقاضا پس 
از شیوع گسترده کروناست زیرا تقاضا را مستقیما آسیب 
این  اقتصادی  اثرات  زودی هم  به  نمی رود  انتظار  و  زده 

ویروس کشنده و جهان گیر برچیده شود.

او در ادامه گفت: از یکسو سال پایه مورد توافق ۲۰۱۸ 
است و از سوی دیگر در حال حاضر حتی انبارها هم جای 
کافی برای ذخیره کردن نفت ندارند. به همین دلیل بحث 
تولید سه میلیون بشکه برای ذخیره تا حدود زیادی گمراه 
و نگران کننده است. به هر روی نباید فراموش کرد دیروز 

چه رخ داد.
سفیر اسبق ایران در اوپک در پاسخ به سوالی مبنی بر 
چرایی اتفاقات شب گذشته، گفت: ببینید پیام بازار روشن 
است. در حال حاضر به دلیل پر شدن انبارهای ذخیره و 
کاهش چشمگیر تقاضا، هزینه تولید نفت از قیمت آن 
پیشی گرفته و این یک هشدار مهم به همه کشورهایی 
را  خود  جاری  هزینه های  بازار  این  طریق  از  که  است 
می پردازند و همچنین کشورهایی که به سرمایه گذاری 
در این بخش وابسته اند. نباید فراموش کنیم فعلا خبری 
از بازار و تقاضا نیست. اقتصاد جهان با رشد منفی روبه رو 
رکود  دچار  نفت  اصلی  کنندگان  مصرف  و  شد  خواهد 
اقتصادی می شوند. به این ترتیب جا برای کاهش بیشتر 

از ۱۹ میلیون بشکه وجود دارد.
خطیبی تاکید کرد: به هر حال ارزیابی اغلب کارشناسان 
بازار جهانی نفت این است که توافق ۱۹ میلیون بشکه 
کاهش تولید روزانه تاثیر کافی بر قیمت نخواهد داشت و 
همچنان باید تولیدکنندگان به کاهش بیشتر تن دهند. 
همانطور که گفتم به نظر هم نمی رسد ضمانت اجرایی 
کافی برای نظارت بر کاهش واقعی و عمل به تعهدات 
را  تولید  امر می تواند رمق کاهش  و همین  ندارد  وجود 

بگیرد.
او با اشاره به ارزیابی های صورت گرفته برای کاهش رشد 
اقتصادی کشورهای جهان گفت: گفته می شود تاثیرات 
شیوع کرونا برای اروپا تا سال ۲۰۲۱ و برای ایالات متحده تا 
۲۰۲۴ ادامه یابد. یعنی تا آن زمان وضعیت این اقتصادها 
اقتصادی،  رشد  کاهش  شرایط  در  شد.  نخواهد  عادی 
تقاضای نفت سریعا متاثر می شود. به همین دلیل من فکر 
می کنم تولیدکنندگان نفت خیلی زودتر از آنچه که انتظار 

دارند مجبور به کاهش دوباره تولید نفت خواهند شد.

سفیر اسبق ایران در اوپک:

منفی شدن قیمت نفت در آمریکا به چه معناست؟

اقتصادی

 نرخ تورم در نخستین ماه سال ۹۹ نسبت به ماه قبل از آن روند کاهشی داشت 
و به رقم ۳۲.۲ درصد رسید و بر این اساس پیش بینی هایی که پیش از این بر سیر 
نزولی آن وجود داشت را به واقعیت تبدیل کرد.  مرکز آمار در اسفندماه سال گذشته 

پیش بینی از نرخ تورم در سه ماه نخست سال ۹۹ با کمک چهار سناریو ارائه کرد.
در سناریو نخست حالت بدبینانه در نظر گرفته شده و رشد نرخ تورم پیش بینی 
شده بود، اما در سناریو دوم حالت خوشبینانه بود و سناریوی سوم میانگین این 
دوحالت بود که با اعلام نرخ تورم فروردین ماه می توان گفت این سناریو )سناریوی 

سوم نرخ تورم سالیانه را ۳۲.۴ درصد پیش بینی کرده بود( محقق شد.
بر اساس سناریوی سوم که احتمال تحقق آن بیشتر است روند نزولی نرخ تورم 
سالانه ادامه داشته و در خرداد ۱۳۹۹ به ۲۷.۹ درصد می رسد. اما روند نزولی نرخ 
تورم نقطه ای در اردیبهشت ۱۳۹۹ در عدد ۲۰.۹ درصد متوقف شده و در خرداد 

ماه همین سال با افزایش ۰.۸ درصدی به ۲۱.۷ درصد می رسد.
سناریو چهارم تغییرات نرخ تورم ماهانه مصرف کننده، تغییرات نرخ تورم ماهانه 
سه ماه قبل تولیدکننده است. با توجه به اینکه نرخ تورم تولیدکننده فقط تا آذر ماه 
تهیه شده بنابراین پیش بینی بر اساس این سناریو فقط برای اسفند ۱۳۹۸ انجام 

شده است.
کاهش نرخ تورم سالیانه خانوارها در فروردین ماه

مرکز آمار روز گذشته شاخص قیمت مصرف کننده )نرخ تورم( فروردین 13٩٩ 
برای  ماه 13٩٩  فروردین  تورم سالانه  نرخ  این گزارش  براساس  را منتشر کرد. 
خانوارهای کشور به 32.2 درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع در ماه قبل، 
۲.۶ واحد درصد کاهش نشان می دهد. منظور از نرخ تورم سالیانه، درصد تغییر 
میانگین اعداد شاخص قیمت در یک سال منتهی به ماه جاری، نسبت به دوره 
مشابه قبل از آن است. نرخ تورم سالیانه برای خانوارهای شهری در فروردین، ٩.31 
درصد است که نسبت به ماه قبل 2.5 واحد درصد کاهش داشته است.  همچنین 
این نرخ برای خانوارهای روستایی 33.٩ درصد بوده که نسبت به ماه قبل 3.4 واحد 

درصد کاهش را نشان می دهد.
کاهش نرخ تورم نقطه ای خانوارهای کشور

همچنین منظور از نرخ تورم نقطه ای، درصد تغییر عدد شاخص قیمت، نسبت به 
ماه مشابه سال قبل است. نرخ تورم نقطه ای در فروردین ماه 13٩٩ به عدد 8.1٩ 
درصد رسیده است؛ یعنی خانوارهای کشور به طور میانگین 1٩.8 درصد بیشتر از 

فروردین 13٩8 برای خرید یک  »مجموعه کالاها و خدمات یکسان« هزینه کرده اند.
نرخ تورم نقطه ای فروردین ماه 13٩٩ در مقایسه با ماه قبل 2.2 واحد درصد 
کاهش یافته است.  نرخ تورم نقطه ای گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و 
با کاهش 3.٩ واحد درصدی به 10.٧ درصد و گروه »کالاهای غیر  دخانیات« 

خوراکی و خدمات« با کاهش یک واحد درصدی به 24.٧ درصد رسیده است.
این در حالی است که نرخ تورم نقطه ای برای خانوارهای شهری ۲.۲۰ درصد 
می باشد که نسبت به ماه قبل ۲ واحد درصد کاهش داشته است.  همچنین این 
نرخ برای خانوارهای روستایی ۱.۱۸ درصد بوده که نسبت به ماه قبل سه واحد 

درصد کاهش داشته است.
افزایش نرخ تورم ماهانه خانوارهای کشور

نرخ تورم ماهانه در واقع درصد تغییر عدد شاخص قیمت، نسبت به ماه قبل است. 
نرخ تورم ماهانه فروردین 13٩٩ به 2.1 درصد رسیده که در مقایسه با همین اطلاع 
در ماه قبل، ۰.۶ واحد درصد افزایش داشته است. تورم ماهانه برای گروه های 
عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« و »کالاهای غیر خوراکی و خدمات« 
به ترتیب ۵.۱ درصد و ۰.۸ درصد بوده است. این در حالی است که نرخ تورم ماهانه 
برای خانوارهای شهری ۲ درصد است که نسبت به ماه قبل، ۰.۶ واحد درصد 
افزایش داشته است. هم چنین این نرخ برای خانوارهای روستایی 3.1 درصد بوده 

که نسبت به ماه قبل 1.3 واحد درصد افزایش داشته است.
تغییرات قیمت ها در ماه جاری

در گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« بیشترین افزایش قیمت 
نسبت به ماه قبل )اسفند ۹۸( مربوط به گروه »میوه و خشکبار« )لیمو شیرین، لیمو 
ترش، سیب، پرتقال(، گروه »سبزیجات« )گوجه فرنگی، سیب زمینی و حبوبات( 
و گروه »قند و شکر و شیرینی« )قند، شکر( است. در گروه عمده »کالاهای غیر 
خوراکی و خدمات« گروه »کالاها و خدمات متفرقه« )حق بیمه اتومبیل سواری، 

طلای 18 عیار( بیشترین افزایش قیمت را نسبت به ماه قبل داشته اند.
همچنین گروه »گوشت قرمز، سفید و فرآورده آنها« )گوشت مرغ( نسبت به ماه 

قبل، کاهش قیمت داشته است.
درصد تغییرات شاخص قیمت در دهک های هزینه ای کل کشور

دامنه تغییرات نرخ تورم سالانه در فروردین ماه 13٩٩ برای دهک های مختلف 
هزینه ای از ۸.۳ درصد برای دهک اول تا ۳۴.۲ درصد برای دهک دهم است.

فروردین ۹۹ چقدر تورم داشتیم؟
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سرپرست دبیرکلی فدراسیون فوتبال:

 برای ادامه لیگ منتظر تصمیم فیفا هستیم
لیگ،  مسابقات  ادامه  برای  می گوید  فوتبال  فدراسیون  دبیرکلی  سرپرست 

فدراسیون منتظر تصمیم فیفا است. 
مهدی محمدنبی، سرپرست دبیرکلی فدراسیون فوتبال درباره احتمال ادامه 
لیگ بیان کرد: آن چیزی که مسلم است تعلیق فوتبال در سراسر دنیاست. فیفا، 
AFC و همچنین ستاد مبارزه با کرونا نظراتی دارند. باید  جلساتی در این مورد 
برگزار کنند و نتیجه را به ما بگویند. ما هم در هیات رییسه فدراسیون و سازمان لیگ 
آن را بررسی می کنیم. امیدواریم که فوتبال از این حالت تعلیق خارج شود و ۹ هفته 

باقی مانده لیگ برگزار شود.
او ادامه داد:  نظر فیفا این بود که فعلا باید صبر کنیم تا به ما خبر بدهند. ما 
هم فعلا منتظریم. AFC پیشنهاداتی برای لیگ قهرمانان آسیا داشته است و این 
موضوع سازمان لیگ بررسی شده است. دور اول مقدماتی جام جهانی هم هنوز 
تمام نشده است.. پیش بینی این است که در مهر ماه و آبان ماه این بازی ها برگزار 
شوند.در بحث مسابقات لیگ هم باید به توصیه آن ها عمل کنیم. تمرینات قطعا 
تا ۱۵ اردیبهشت تعطیل است. ستاد کرونا هم نظرش همین است. هر زمانی که 
بخواهیم شروع کنیم سه هفته برای تمرینات تیم ها در نظر می گیریم. ما قطعا 

هماهنگ می کنیم. هر روزی که نامه ای به ما برسد اطلاع رسانی می کنیم. 
نبی درباره روند اصلاح اساسنامه هم توضیح داد: ما تا روز ۲۷ فروردین فرصت 
داده بودیم تا نظرات اعضای مجمع به دبیرخانه ارسال شود و مشارکت خوبی هم 
شد. پیش نویس اساسنامه اصلاحی را کمیته تدوین مقررات فدراسیون بررسی 
می کند و طبق جدول زمان بندی جلو می رویم که آن را به فیفا هم فرستادیم. سعی 
می کنیم این راه را خیلی زود طی کنیم. این پیشنویس را مجددا به اعضای مجمع 
ارسال می کنیم تا آن ها نظراتششان را اعلام کنند تا دوباره به کمیته مربوطه برود تا 
جرح و تعدیل شود. سعی می کنیم طبق جدول زمانبندی اساسنامه را به مجمع 

عمومی فدراسیون ببریم تا مصوب شود.

رییس هیات کونگ فو و هنرهای رزمی قم خبرداد

قم میزبان رقابت مجازی کونگ فوکاران 
سراسر کشور 

یا  رزمی کار  هر  اجرای  افزود:  قم  رزمی  هنرهای  و  کونگ فو  هیات  رییس   
ضمنا  شود،  انجام  ماه  اردیبهشت  پنجم  تا  کلیپ  قالب  در  باید  کونگ فوکار 
هماهنگی های این دوره از مسابقات در بخش آقایان با محمدعلی کریمی دبیر 

هیات و در قسمت بانوان با خانم پناه زاده نایب رئیس هیات انجام می شود.
عباسی اظهار داشت: تمامی شرکت کنندگان در مسابقه مجازی هنرهای فردی 
کونگ فو، کلیپ های خود را از طریق فضای مجازی به هیات کونگ فو قم ارسال 

می کنند و بعد از بررسی و قضاوت داوران برترین ها مشخص خواهد شد.
وی در ادامه به عملکرد کونگ فو قم در سال قبل اشاره کرد و گفت: نتیجه حضور 
کونگ فوکاران قم در مسابقات کشوری سال گذشته کسب ۱۴۰ مدال طلا، نقره 
و برنز بود، ضمن اینکه حدود ۱۲۰۰ ورزشکار سازمان یافته در آمار بیمه  شده های 

هیات کونگ فو و هنرهای رزمی به ثبت رسید.
عباسی با بیان اینکه بیش از ۲۰ سبک در کونگ فو کشور فعال است، اضافه 
کرد: ۶۰ مدال طلا، ۳۰ نشان نقره و ۵۰ برنز حاصل رقابت کونگ فوکاران در 
مسابقات مختلف سال گذشته بود، ضمن اینکه دو میزبانی از مسابقات سبک های 

نیوکونگ فو و گراتسان قهرمانی کشور داشتیم.
وی با اشاره به فعالیت تعداد ۳۰ نفر در بخش داوری کونگ فو قم، گفت: حاصل 
تلاش۲۰ مربی کونگ فو قم در ۴۰ باشگاه فعال این رشته، کسب یک نشان طلا 
از رقابت های رده سنی جوانان و یک مدال برنز از پیکارهای رده سنی بزرگسالان 

رقابت های فدراسیون کونگ ف و هنرهای رزمی بود.

بندهای راحتِ رهایی برای 
بازیکنان پرسپولیس!

می  پرسپولیس  بازیکنان  برخی   
مالی  شرط  کردن  برآورده  با  توانند 
خود در پایان فصل از این باشگاه جدا 
شده و به باشگاه های خارجی منتقل 

شوند.
به گزارش  مهر، باشگاه پرسپولیس 
مدیرعامل  داشتن  بدون  حالی  در 
تعطیلی  روزهای  در  خود  فعالیت  به 
رقابت های لیگ برتر به دلیل شیوع 
ویروس کرونا ادامه می دهد که هر روز 

با چالشی تازه مواجه هستند.
سرخ ها که با محکومیت قطعی در 
پرونده های شکایت بازیکنان و مربیان 
خارجی پیشین خود دست و پنجه نرم می کنند با مشکل پرداخت قراردادهای 

فصل جاری اعضای این تیم نیز روبرو شده اند.
همین امر باعث نارضایتی بازیکنان پرسپولیس شده تا آنها به فکر جدایی از این 
باشگاه باشند. نکته جالب توجه بند فسخ یکطرفه قرارداد این بازیکنان در صورت 

داشتن پیشنهاد اروپایی است.
شجاع خلیل زاده در صورت پرداخت ۲۰۰ هزار دلار می تواند پرسپولیس را به 
مقصد هر تیم خارجی دیگری ترک کند. مدافع پرسپولیس که برای فصل آینده 
نیز قرارداد دارد چنین بندی را قرار داده است تا هر وقت پیشنهادی بهتر پیدا کرد 

بتواند سرخ ها را ترک کند.
مهدی ترابی نیز در صورتی که پیشنهاد اروپایی داشته باشد با پرداخت ۳۰ درصد 

از مبلغ آن می تواند رضایتنامه خود را دریافت کند.
در  را  شرایطی  چنین  نیز  امیری  وحید  و  نعمتی  سیامک  انصاری،  محمد 
قراردادهای خود قائل شدند تا بتوانند در تابستان سال جاری با داشتن پیشنهادات 

خارجی بهتر از پرسپولیس جدا شوند.
همچنین بازیکنانی نظیر علی علیپور و بشار رسن نیز با توجه به اتمام قرارداد خود 
در پایان فصل جاری لیگ برتر، خواهند توانست بدون پرداخت پول از پرسپولیس 

جدا شده و به پیشنهادات خود فکر کنند.

رضا حسن  زاده:

تعیین قهرمان بدون بازی مُد نشود
سرمربی تیم فوتبال امید استقلال گفت: متأسفانه در فوتبال ایران اتفاقاتی 
می افتد که نمونه آن را در هیچ کجای دنیا نمی توان یافت مثل تعیین قهرمان بدون 

انجام بازی. 
رضا حسن زاده د اظهار داشت: روز گذشته شنیدم که هیئت فوتبال تهران قصد 
دارد تیم امید نیروی زمینی را بدون انجام دو بازی هفته پایانی، قهرمان امیدهای 

تهران اعلام کند و این مورد اعتراض ما است.
وی اضافه کرد: هنوز دو هفته از مسابقات باقی است و با وجود آنکه نیروی 
زمینی شانس خوبی برای قهرمانی دارد، اما تیم استقلال نیز از شانس کافی برای 

قهرمانی در این مسابقات برخوردار است.
سرمربی تیم امید آبی پوشان بیان کرد: درحالی که دو هفته به پایان مسابقات 
مانده، فاصله امتیازی استقلال به اندازه ای است که می تواند جام قهرمانی را 
بالای سر ببرد و به جز استقلال و نیروی زمینی، تیم دیگری شانس قهرمانی ندارد 
بنابراین اگر قرار است قهرمانی برای مسابقات انتخاب شود، پیشنهاد من این است 
که هر دو تیم به شکل مشترک به عنوان قهرمان معرفی شوند و در غیر این صورت 

باید صبر کنیم تا ادامه بازی ها برگزار شود.
حسن زاده تصریح کرد: نباید بگذاریم تعیین قهرمان بدون انجام بازی مُد شود؛ 
چنین اقدامی به هیچ وجه قانونی و عُرفی نیست و در هیچ کجای دنیا نیز انجام 

نشده است؛ نباید در ایران باب شود.

 رئیس پیشین فدراسیون فوتبال گفت: سه دولت در ایران می خواستند استقلال 
و پرسپولیس را خصوصی کنند ولی اراده پولادین برای واگذاری این دو باشگاه 

وجود نداشت. 
و  تیم استقلال  واگذاری دو  برای  وزارت ورزش  امیر عابدینی درباره تصمیم 
پرسپولیس گفت: سه دولت در ایران از زمان آقای خاتمی و احمدی نژاد گرفته 
تا دولت آقای روحانی می خواستند استقلال و پرسپولیس را خصوصی کنند ولی 

اراده پولادین که بداند معنای خصوصی سازی چیست، وجود نداشته است.
رئیس پیشین فدراسیون فوتبال که با »رادیو تهران« گفتگو می کرد ادامه داد: آیا 
آنها فکر می کنند واگذاری این دو باشگاه مثل خصوصی سازی شرکت های دیگر 
از جمله شرکت هفت تپه و … است؟ خیر. اینجا یک برند معنوی است و برند مادی 
ارزش ندارد. برند مادی استقلال و پرسپولیس بدهکار است. همه باشگاه ها کم 
و زیاد این برند را دارند اما پرسپولیس در راس است و استقلال هم در کنارش تنه 

می زند.
عابدینی تاکید کرد: اعتقاد دارم روش واگذاری باید به شکل دیگری باشد. در 
خصوصی سازی، این قالب معنا پیدا نمی کند. از دوستان دولتی سئوالی دارم. 
سال ۹۹ سال بحران کرونا است. شب گذشته قیمت نفت آمریکا منفی شد. مگر 
در اقتصاد چنین چیزی را باور می کردیم؟ فروش نفت ما با معضل مواجه شده 

است. مالیات ما به نفت و سایر درآمدها تنه می زد که چرخشان پنچر شده است.
وی افزود: در این شرایط می خواهیم مثلًا دو باشگاه را هزار میلیارد تومان واگذار 

کنیم. کسی که می خواهد استقلال و پرسپولیس را بخرد از سال اول باید سالی 
صد تا )۱۰۰ میلیارد( خرج کند. بنگاه های اقتصادی که می توانستند اسپانسر 
شوند همه خودشان را کنار کشیدند. منافع بنگاه اقتصادی ایجاب می کند در 

سال ۹۹ سیستم را کوچک کنند و دوره خطر را پشت سر بگذارند. حالا و در این 
شرایط می خواهند دو باشگاه را واگذار کنند. در سال هایی که شرایطمان خوب بود 
این کار را نکردند. این به شوخی نزدیک تر است تا واقعیت عملی. دوستان باید به 

گونه ای دیگر تدبیر کنند که معضل جدیدی برای فوتبال ایجاد نشود.
مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس خاطرنشان کرد: به نام مدیران پرسپولیس 
از سال ۹۰ تا ۹۹ نگاه می کردم. آنها برای خودشان پیشینه ای داشتند. در محافل 
عمومی آبرویی کسب کرده بودند ولی وقتی در مدیریت فوتبال قرار گرفتند همه 
دچار مشکل شدند. حتی بعضی از این مدیران دارای پرونده شدند و هنوز هم - 
به مراجع قضایی- می روند و می آیند. چرا چنین اتفاقی افتاده؟ چون چیزی که 
غالب است را نمی دانند. چون می گویند همین که فلان فوتبالیست مرا می شناسد 
یا فلان وزیر مرا قبول دارد کافی نیست. آدم های مدعی مدیریت در دو باشگاه 
زانویشان به زمین خورد. این باشگاه ها مدیریتی را می طلبد که از پیکره ورزش بالا 
بیاید. عابدینی با اشاره به نقش موثر کریم باقری در کادر فنی پرسپولیس گفت: 
کریم باقری الان جزو محبوبترین های فوتبال است؛ چرا؟ چون همیشه بر اساس 
یک روال مدیریتی در سطحی که خودش فکر می کرده فعالیت کرده و پایش را 
فراتر نگذاشته است؛ تا جایی که بازیکن تیم رقیب )استقلال( می گوید اگر ما یک 
کریم باقری داشتیم موفق می شدیم. آقایان کار در استقلال و پرسپولیس الکی و 
خاله بازی نیست. مدیریت در ورزش سنگین و سخت است و باید آدم های آبدیده 

را در راس این باشگاه ها بگذارید.

امیرعابدینی: 

واگذاری استقلال و پرسپولیس به شوخی شبیه است
مدیریت ورزش »خاله بازی« نیست

ورزشی

مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال گفت: در فوتبال ایران هیأت مدیره هیچ نقشی در انتخاب مدیرعامل ندارد و مستقیماً وزارت 
ورزش این انتخاب ها را انجام می دهد. 

 امیررضا واعظ آشتیانی در خصوص شرایط حاکم بر مدیریت فوتبال ایران اظهار داشت: کسانی که این انتخاب ها را انجام 
می دهند باید پاسخگو باشند که چگونه و با چه استدلال هایی این انتخاب ها را انجام می دهند. یکبار باید در مراجع قانونی مورد 
مؤاخذه قرار گیرند که چگونه این افراد را انتخاب می کنند و اگر این اتفاق رخ دهد، دیگر هیچ و قت انتخاب های رفاقتی و قبیله ای 
صورت نمی گیرد، شایسته سالاری صورت می گیرد. نه تنها در ورزش، در  بخش های دیگر جامعه مسئولانی ناکارآمد را می بینیم، 

این در شرایطی است که این افراد ناکارآمد حمایت می شوند. 
واعظ آشتیانی در گفت و گو با رادیو جوان در خصوص مدیریت سعادتمند در استقلال عنوان کرد: امیدوارم بتواند به این تیم کمک 
کند. قبل از منصوب شدنش من توصیه کردم که به این سِمت وارد نشود، اما بعد از انتخاب ش دوباره این توصیه را انجام دادم که 

شما با شناخت و تحقیق آمده ای و باید پاسخگوی عملکرد خود باشی. 
وی افزود: وقتی انتخاب ها درست نباشد، و منصوب کننده مورد مؤاخذه قرار نمی گیرد، مدیران انتخاب شده، زمستان سال بعد را 
نخواهند دید. در فوتبال ایران هیأت مدیره هیچ نقشی در انتخاب مدیرعامل ندارد و مستقیماً وزارت ورزش این انتخاب ها را انجام 

می دهد و هیأت مدیره فقط می گوید چشم. در انتخاب هیأت مدیره در واحدهای تجاری هم این مشکلات وجود دارد.

وی در خصوص هیأت مدیره زمان مدیریتش در استقلال گفت: بنده هم مصداق همان موضوع هستم و فرقی ندارد.
مدیرعامل پیشین استقلال در خصوص پاسخگو نبودن سعادتمند و مشکلات مالی این باشگاه تصریح کرد: بنده در هر مسئولیتی 
قرار داشتم، شفافیت و پاسخگویی را دستورکار خود قرار دادم و این لازمه یک مدیر است. چه بسا این کار را نکنیم، برای آن سازمان 

مشکل ایجاد می شود. وقتی منابع مالی وجود نداشته باشد، پدر علم اقتصاد هم باشد نمی تواند کاری انجام دهد. 
وی در خصوص مالکیت باشگاه استقلال و کمپ ناصر حجازی تأکید کرد: وقتی وزارت ورزش، سازمان زمین شهری سکوت 
کرده است و پاسخگو نیستند، اگر این سازمان ها پاسخ بدهند همه چیز روشن می شود. مصوبه مجلس شورای اسلامی است که 
زمین هایی که کاربری ورزشی دارد، با هماهنگی سازمان زمین شهری می توانند به افراد حقیقی و حقوقی خصوصی اجاره داده 
شود تا اعیانی بتوانند سرمایه گذاری کنند. این زمین به نام استقلال نخواهد شد، و ابنیه و آنچه که ساخته است، به نام استقلال 

خواهد شد و کسانی که این سرمایه گذاری ها را کرده اند واقف هستند که زمین به نام آنها نخواهد بود. 

 پیشکسوت فوتبال ایران با بیان اینکه عمر قهرمانی ها کوتاه است، به دعوای افشین پیروانی و امیر قلعه نویی واکنش نشان داد و 
گفت: از افشین می خواهم از حواشی دور شود. 

غلامحسین پیروانی درباره اظهارات روز گذشته افشین پیروانی علیه امیر قلعه نویی و باشگاه سپاهان گفت: من این موضوع را از 
شما می شنوم و در جریان آن نیستم. چون نمی دانم چه اتفاقاتی افتاده است، نمی توانم قضاوت کنم.

وی ادامه داد: با این حال می توانم بگویم عمر قهرمانی خیلی کوتاه است. قهرمانان پرسپولیس، استقلال یا پاس کجا هستند؟ 
ناصر حجازی، منصور پورحیدری، همایون بهزادی، جعفر کاشانی، صفر ایرانپاک کجا هستند؟ پیشکسوت فوتبال ایران تاکید 
کرد: به برادرم افشین هم می گویم اگر تند می رود باید احترام همه را حفظ کند. عمر قهرمانی کوتاه است ولی پهلوانی تا وقتی 
که »خدا خدایی می کند« باقی می ماند. ان شاءالله این حاشیه ها نباشد. پیروانی یادآور شد: باید حواسمان باشد که این قهرمانی 
ها تداوم ندارد. من با فجر و برق شیراز قهرمان جام حذفی شدم ولی الان خیلی ها یادشان نیست. با فجر چه تیم های بزرگی را 
در فوتبال ایران شکست دادیم که همه به تاریخ پیوست. افتخار می کنم که خداوند دوستان بسیار خوبی به من داد. برادر افشین 
پیروانی افزود: از افشین هم خواهش می کنم از حاشیه ها دور شود. او هم آدمی نیست که »بی گدار به آب بزند«. باید سئوال کنم 
و ببینم چه اتفاقاتی افتاده است. غلامحسین پیروانی در پاسخ به این سئوال که آیا با امیر قلعه نویی صحبتی داشته است؟ گفت: 
خیر من با قلعه نویی هم صحبتی نداشته ام. قلعه نویی آدم خوبی است و نمی توانم وسط این دو نفر قضاوت کنم. به برادرم، قلعه 
نویی و تمام فوتبالی ها احترام می گذارم. پست و مقام به »علی« هم نماند و به ما هم نمی ماند. پیشکسوت فوتبال ایران صحبت 
هایش را با این بیت شعر به پایان رساند: عهد کردم که بدهکار نباشم به کسی/ وای از دست محبت که بدهکارم کرد ا- رییس هیات 
کونگ فو و هنرهای رزمی قم از برگزاری مسابقه بزرگ هنرهای رزمی درچهار استایل با حضور آقایان و بانوان کونگ فوکار سراسر 
کشور به میزبانی این استان خبر داد.  حسن عباسی روز سه شنبه در گفت وگو با ایرنا، افزود: مسابقه بزرگ هنرهای رزمی در چهار 
استایل شامل هنرهای رزمی، سلاح های سرد، دفاع شخصی و فرم برنامه ریزی شده و به میزبانی هیات کونگ فو و هنرهای رزمی 

استان قم و البته به شکل مجازی با حضور ورزشکاران تمام رده های سنی برگزار خواهد شد.
وی ادامه داد: برای این دوره از مسابقات هنرهای رزمی جوایز ارزنده ای در نظر گرفته شده و به نفرات اول تا سوم هر استایل حکم 
قهرمانی رسمی تعلق می گیرد، همچنین قهرمانان رزمی کار از استان های سراسر کشور بدون هیچ محدودیت رشته یا سبک رزمی 

امکان حضور در این رقابت را دارند.

واعظ آشتیانی: هیات مدیره در ایران فقط می گوید چشم

 به سعادتمند توصیه کردم مدیرعامل استقلال نشود 
غلامحسین پیروانی: قلعه نویی آدم خوبی است 

از افشین می خواهم از حواشی دور شود

در  ورزشی  فعالیت های  همه  مثل  هم  ایران  در  فوتبال 
بسیاری از کشورهای دنیا متوقف شده و تکلیف ۱۶ تیم 
حاضر در این مسابقات مشخص نیست. این بلاتکلیفی در 
حالی ادامه دارد که نظریات مختلفی در خصوص تعیین 

تکلیف مسابقات وجود دارد.
در جدول لیگ برتر فعلًا پرسپولیس با ۴۷ امتیاز در صدر 
جدول قرار دارد و نزدیک ترین تیم به سرخپوشان سپاهان با 
۳۷ امتیاز است که این نشان از حاشیه امنیت مناسب برای 
آنها در صدر جدول است. در انتهای جدول هم تیم پیکان با 
۱۵ امتیاز قرار گرفته است و نزدیک ترین تیم به آن شهرداری 

تبریز با ۱۶ امتیاز است.
باتوجه به فاصله ۱۰ امتیازی پرسپولیس در صدر جدول با 
تیم دوم و فاصله ۱۱ امتیازی این تیم با استقلال که با یک 
پوشان  سرخ  است،  گرفته  قرار  چهارم  رده  در  کمتر  بازی 
شانسی به مراتب بیشتر از همه تیم ها برای قهرمانی دارند 
اما آنها هنوز روی کاغذ قهرمان نیستند و به جز پرسپولیس 
عملًا حتی تیم های هفتم و هشتم جدول هم برای قهرمانی 

شانس دارند.
پرسپولیس در چه صورت قهرمان می شود؟

سرخ پوشان در حال حاضر ۴۷ امتیازی هستند و استقلال 
با یک بازی کمتر ۳۶ امتیاز دارند. آبی پوشان در صورتی که 
دیدار عقب مانده شأن مقابل فولاد را با پیروزی پشت سر 
گذارند ۳۹ امتیازی شده و به فاصله ۹ امتیازی پرسپولیس 
می رسند. آبی پوشان ۱۰ بازی پیش رو دارند و در صورت 

پیروزی احتمالی در هر ۱۰ بازی، جمع امتیاز آنها به ۶۶ 
به جز  تیم  یک  که  است  امتیازی  بالاترین  این  و  می رسد 

پرسپولیس می تواند به آن دست پیدا کند.
برای تضمین قهرمانی  این نشان می دهد سرخ پوشان 
حداقل باید ۲۰ امتیاز دیگر گرفته و جمع امتیازات خود را به 
۶۷ برسانند. سرخ پوشان ۹ بازی و ۲۷ امتیاز پیش رو دارند 
که برای مسجل شدن قهرمانی باید ۲۰ امتیاز از ۲۷ امتیاز 

ممکن را کسب کنند.
در جدول کنونی تیم های پرسپولیس، سپاهان، تراکتور، 
استقلال، شهرخودرو، و حتی دو تیم خوزستانی صنعت نفت 
و فولاد هنوز روی کاغذ شانس قهرمانی دارند و از قهرمانی 

پررنگ تر شانس کسب سهمیه آسیایی دارند.
تیم های در معرض خطر سقوط

در پایین جدول معادلات پیچیده تر است. در حالی تیم 

پیکان با ۱۵ امتیاز در انتهای جدول قرار دارد که شاهین 
بوشهر ۱۶، سایپا و گل گهر ۱۹ و پارس جنوبی با ۲۰ امتیاز 
بالاتر از آن قرار داشته و خطر سقوط آنها را هم به شدت 
تهدید می کند. حتی ذوب آهن با ۲۲ و نساجی با ۲۳ امتیاز 
در رده های یازدهم و دهم جدول هم از خطر سقوط کاملًا رها 

نشده و روی کاغذ می توانند کاندیدای سقوط باشند.
دو تیم خاص

شاید در جدول رده بندی تنها دو تیم نفت مسجد سلیمان 
و ماشین سازی باشند که در میانه جدول با ۲۸ و ۲۴ امتیاز 
حضور دارند و نه شانسی برای قهرمانی و کسب سهمیه 
آسیا دارند و نه خطر سقوط آنها را تهدید می کند و ادامه یا 
کنسل شدن مسابقات برای آنها تفاوت چندانی ندارد و تنها 

هزینه های این فصل آنها را از بین خواهد برد.
به جز این دو تیم، سایر تیم ها برای تعیین سرنوشت خود 
با  را  آنها  ادامه مسابقات می تواند  تنها  و  باید تلاش کنند 

مسابقه در جایگاه واقعی قرار دهد.
این محاسبات نشان می دهد کنسل شدن لیگ و تعیین 
جایگاه تیم ها در جدول حداقل ۱۴ تیم معترض باقی خواهد 
گذاشت. تیم هایی که می توانند ادعا کنند در صورت ادامه 
برای خود دست و  مسابقات می توانستند جایگاه بهتری 
پا کنند. تنها راه هایی که می تواند معترضی باقی نگذارد و 
تیمی معتقد به اجحاف در حقش نباشد، یا ادامه مسابقات به 
هر شکل ممکن است و یا کنسل شدن ادامه مسابقات بدون 

تعیین جدول.

معادله پیچیده انتهای جدول؛
 پرسپولیس در چه صورت قهرمان لیگ می شود؟

 قرارداد مهاجم ایرلندی پرسپولیس با این باشگاه هنوز فسخ نشده و ممکن است 
باشگاه را وارد چالش جدیدی کند. 

»آنتونی استوکس« را می توان یکی از عجیب ترین خریدهای تاریخ پرسپولیس 
دانست. بازیکنی که تنها پس از حضور در ۳ مسابقه آن هم به صورت بازیکن تعویضی 

دیگر به پرسپولیس بازنگشت.
استوکس در زمان مدیریت »محمدحسن انصاری فرد« پس از طی شدن پورسه 
طولانی مدت به پرسپولیس پیوست آن هم در حالی که بیش از ۲ هفته از آغاز نیم 
فصل دوم زمان گذشته بود. این بازیکن عنوان کرد که مبلغی را ابتدا به عنوان پیش 
تا مسوولان  ایران می آید همین موضوع موجب شد  به  و سپس  قرارداد می گیرد 

پرسپولیس بیش از ۱۵۰ هزار دلار را همان ابتدای کار به این بازیکن بدهند.
این بازیکن در حالی به ایران سفر کرد که به هیچ وجه آماده حضور در مسابقه نبود 
و اضافه وزن هم داشت، موضوعی که همان زمان »یحیی گل محمدی« هم به عنوان 

سرمربی تیم به وی اشاره کرد.
 او در دیدار مقابل الدحیل و الشارجه در لیگ قهرمانان آسیا و دیدار برابر استقلال در 
لیگ برتر به عنوان بازیکن تعویضی برای پرسپولیس به میدان رفت، اما پس از دیدار با 
الشارجه در هفته دوم لیگ قهرمانان آسیا یک روز از سرمربی تیم درخواست مرخصی 
کرد تا بیشتر در دبی بماند، موضوعی که با موافقت »یحیی گل محمدی« همراه شد، 
اما یک روز مرخصی وی هرگز به پایان نرسید و با وجود گذشت بیش از ۲ ماه هنوز 

خبری از او نیست.
این بازیکن در بازگشت به بریتانیا هم سر از دادگاه و زندان به اتهام آزار و اذیت نامزد 

سابق خود درآورد.
سرمربی پرسپولیس همان زمان و پس از ۲ جلسه غیبت این بازیکن او را در اختیار 
باشگاه قرار داد، چرا که استوکس همان زمان هم از آمادگی لازم برای حضور در ترکیب 

پرسپولیس برخوردار نبود و بی انضباطی های وی موجب شد تا سرمربی تیم به صورت 
صریح از وی قطع امید کند.

همان زمان مسوولان پرسپولیس عنوان کردند که این بازیکن در صورت غیبت در هر 
تمرین ۳ هزار دلار و هر بازی ۵۰ هزار دلار باید جریمه شود و بدین ترتیب این مهاجم 

پرحاشیه غرامت سنگینی را هم باید به باشگاه پرسپولیس پرداخت کند.
تغییرات مدیریتی در پرسپولیس شکل گرفت و »محمدحسن  در همین حین 
انصاری فرد« از پرسپولیس رفت تا »مهدی رسول پناه« جای وی را در سمت مدیریت 
باشگاه بگیرد. نکته جالب در مورد قرارداد استوکس این بود که طبق گفته مدیر 

حقوقی باشگاه پرسپولیس وکیل او روز گذشته به پرسپولیس نامه ای ارسال کرده و 
ضمن تشکر بابت مرخصی که به وی داده شده، خواهان دریافت ۲۰ هزار دلار دیگر 
از پرسپولیس شد. خواجوند در بخشی دیگر از صحبت هایش عنوان کرد که استوکس 
بازیکن پرسپولیس است و هنوز اقدامی از سوی باشگاه برای شکایت از این بازیکن 

صورت نگرفته است.
»مهرداد هاشمی« عضو هیات مدیره باشگاه پرسپولیس هم به صراحت اعلام کرد 

که »یحیی گل محمدی« به صورت رسمی اعلام کرده که استوکس را نمی خواهد.
اما اینکه چرا تا کنون اقدامی برای شکایت از استوکس صورت نگرفته جای سوال 
دارد؟ بازیکنی که هنگام حضور در تمرینات پرسپولیس هم از آمادگی لازم برخوردار 

نبود چه برسد به اینکه حدود ۳ ماه از تمرینات دور مانده است.
از  دیگر  دلار  هزار  پرداخت ۲۰  بر  مبنی  بازیکن  این  درخواست  دیگر  طرفی  از 
قراردادش کمی جالب بود و این سووال را در ذهن هواداران به وجود آورد که نکند 
پرسپولیس بر خلاف صحبت های مطرح شده نتواند از این بازیکن غرامت بگیرد و باید 

به نوعی غرامت هم بدهد.
»محمدحسن انصاری فرد« در شرایطی از سمت خود در مدیرعاملی باشگاه استعفا 
کرد که چالش های زیادی بین او و اعضای هیات مدیره به ویژه »مهدی رسول پناه« 
شکل گرفت. از سویی دیگر استوکس به عنوان یک بازیکن خارجی می تواند در 
صورتی که در زمان تعیین شده در قراردادش پولش را نگیرد، به صورت یک طرفه فسخ 

کند و مبلغ کامل قراردادش را از پرسپولیس بگیرد.
اینکه باشگاه هنوز برای فسخ یکطرفه از سوی فیفا اقدام نکرده و این موضوع ممکن 
است هر لحظه پرسپولیس را وارد چالش جدیدی کند. شاید به این خاطر که مدیریت 
کنونی بخواهد برای اینکه تقصیرها را گردن مدیریت قبلی بیاندازد، هنوز اقدامی در 

مورد استوکس نکرده است.

گل محمدی استوکس را نمی خواهد؛

استوکس شاید پرسپولیس را محکوم کند
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حدادعادل به دنبال تشکیل پارلمانِ سایه؟ 

رویایِ تعبیر نشده ادیب سیاستمدار

حدادعادل هنوز در رویای بزرگتری و لیدری اصولگرایان است، حتی این روزها 
که دنیای سیاست چندان لیدری فردی را برنمی تابد او بدش نمی آید که تک لیدر 

جریان اصولگرا باشد.
بازی سازی ها و لابی های پشت پرده کلید زده شده است، فتح اکثریت کرسی های 
پارلمان یازدهم آنقدر اصولگرایان را سرخوش کرده است که در این روزهای کرونایی 
که بساط دورهمی ها و گعده های سیاسی جمع شده است، در قرنطینه خانگی خود 
را محبوس نکنند و لابی های مجازی را جایگزین لابی های رودرو و دورهمی ها کنند. 
بساط اصلی دورهمی های مجازی را هم شورای ائتلاف پهن کرده است، شورایی 
که با سروصدا و ادعاهای زیاد پا به عرصه تصمیم گیری انتخاباتی جریان راست 
گذاشت اما نتیجه چندین ماه رایزنی و تلاشش، رسیدن به یک لیست پر حرف و 

حدیث آنهم در فاصله دو روز تا انتخابات مجلس بود. 
اما داستان قبل انتخابات هرچه بود حالا برای راست گرایان و شورای ائتلاف به پایان 
رسیده و نتیجه آنقدر خوب و خوش بوده است که این روزها وارد فاز بعد از انتخابات 
شوند. از همین روست که شورای ائتلاف که از ابتدا هم مدعی بود قرار نیست تنها 
کارکرد انتخاباتی داشته باشد دست به کار شده و تلاش دارد سایه اش را زودهنگام 
بر سر اصولگرایان مجلس یازدهم پهن کرده و این سیگنال را بدهد که معادلات درون 

پارلمانی و بازی سازی های برون پارلمانی را زیر نظر دارد و رصد می کند.
گویا لیدرهای اصولگرا قرار نیست همان نقشی را ایفا کنند که لیدرهای جریان 
رقیب در ۴ سال گذشته نسبت به نمایندگانشان در پارلمان ایفا کرده اند، آنها قرار 
است برخلاف شورایعالی سیاستگذاری که نظیر اصلاح طلبانه این شوراست، از 
همان ابتدای کار نمایندگانی را که ذیل لیست خود راهی بهارستان کرده اند را زیر 

نظر داشته و هدایت کنند.
ادیب سیاستمدار، علنی شد

»دعوت نامه آقای حدادعادل برای گردهمایی منتخبان مجلس یازدهم در روز 
یکم اردیبهشت، از طریق پیامک ارسال شد. البته دوباره پیامکی فرستادند مبنی بر 
اینکه »ستاد مبارزه با کرونا مجوز برگزاری جلسه را نداده است بنابراین هر وقت مجوز 

برگزاری نشست صادر شد تاریخ و زمان جلسه اعلام می شود«.
این روایت یکی از اصولگرایان نزدیک به پایداری از تلاش های رئیس شورای ائتلاف 
اصولگرایان برای جمع کردن منتخبان مجلس یازدهم، دورهم است، تلاشی که 
از مدت ها قبل به شکل مجازی آغاز شده است و حال گویا قرار است رنگ و بویی 
متفاوت به خود بگیرد. گرچه این دعوت علنی حدادعادل با مخالفت ستاد مبارزه با 
کرونا راه به جایی نبرد اما خبرهای جسته و گریخته حکایت از گعده های چند نفره و 

پنهانی منتخبان مجلس یازدهم با برخی لیدرهای برون پارلمانی دارد.
رایزنی هایی که شاهراه اصلی آن به انتخابات هیات رئیسه مجلس و کرسی شماره 
یک پارلمان باز میگردد و یک سر دیگر آن به انتخابات هیات رئیسه کمیسیون های 
تخصصی مجلس می رسد. آنچنان که تصاویر منتشر شده از قالیباف در جمع برخی 
نمایندگان شمالی راه یافته به مجلس یا نشستی محرمانه که یک عضو شورای نگهبان 
سخنران اصلی آن بود همه حکایت از آن دارد که اصولگرایان با وجود هشدارهای 

کرونایی بساط گعده هایشان را پنهانی پهن کرده اند.
خبرهای درز کرده از همین گعده های پنهانی می گوید حدادعادل نیز لابی های 
خود برای نقش آفرینی در انتخاب رییس مجلس آینده را آغاز کرده است، لابی هایی 

با هدف بر کرسی نشاندن قالیباف.
حدادعادل علم رئیسی را بدست گرفت اما...

شورای ائتلاف اگرچه ابتکار ابراهیم رئیسی بعد از انتخابات ریاست جمهوری ۹۶ 
بود اما با کوچ او به قوه قضاییه علم به دست حدادعادل داده شد، او گرچه تصور 
می کرد در غیاب رئیسی هدایت گر اصلی این شورا خواهد بود اما دیگر چهره های 
شاخص اصولگرا که در این جلسات حضور داشتند از قالیباف تا رضایی و دیگرانی 
چون آنها، تنها راضی شدند که حدادعادل عنوان رئیس جلسات شورای ائتلاف 
را در کنار نام خود ببیند. با این وجود حدادعادل که سالهاست در آرزوی لیدری 
اصولگرایان و ایفای نقش برادر بزرگتری است، تلاش کرد همین موقعیت را فرصتی 
برای ایفای این نقش کند. اما ماجرای حداد و شورای ائتلاف و اصولگرایان آرام و بی 
دردسر پیش نرفت، از یک سو اصولگرایان سنتی چون جامعه روحانیت رویکرد این 
شورا را به باد نقد گرفتند و از سوی دیگر پایداری ها حاضر نشدند که زیر بیرق این 
شورا بروند. حدادعادل گرچه به ظاهر در مقابل ایفای نقشی فراتر از مشورت جامعه 
روحانیت در این شورا عقب نشینی کرد اما رویکرد شورا در ادامه مسیر تغییر نکرد 

آنقدر که به دلخوری روحانیت اصولگرا بیانجامد.
حداد به دنبال تشکیل پارلمان در سایه؟

آقای ادیب اما بنا ندارد میدان را خالی کند، او هنوز هم عنوان رئیس جلسات 
شورای ائتلاف را کنار نام خود دارد و حالا تلاش دارد پازل کامل نشده تلاش های 
پارلمانی اش را قبل از بازگشایی رسمی پارلمان یازدهم کامل کند، از همین روست که 
چراغ شورای ائتلاف را در همین روزهای کرونا زده در فضای مجازی روشن نگه داشته 
و حتی آنقدر بی طاقت شده که به شکل رودرو نیز تلاش دارد جلساتی را برگزار کند. 
او که خود زمانی ریاست بر مجلس را تجربه کرده حالا بدش نمی آید خود را در 
جایگاه بزرگانی چون آیت الله مهدوی کنی، عسگراولادی، موحدی کرمانی، باهنر و 
...ببیند و معادلات درون پارلمانی را مدیریت و راهبری کند و حتی پارلمان در سایه ای 
را با رفقایش در شورای ائتلاف تشکیل دهد و مسیر تصمیمات اصولگرایان مجلس از 
آنجا عبور کند، تلاشی که بعید به نظر می رسد حدادعادل چندان در آن موفق ظاهر 
شود. چه آنکه نگاهی به ترکیب چهره ها و طیف های راه یافته به مجلس حکایت از 
آن دارد که یاران دیروز و امروز احمدی نژاد دورمهم جمع شده و خیمه فراکسیون خود 
را برپا کرده اند، زاکانی رفیق قدیمی او هم بساط رفاقت را با آقاتهرانی و دیگر فرزندان 
سیاسی آیت الله مصباح پهن کرده است، سنتی های اصولگرا هم با لیدرهای 
بیرون پارلمانی خود هماهنگ پیش می روند. در این شرایط بعید به نظر می رسد 
حدادعادل چندان شانسی برای لیدری و راهبری اصولگرایان پارلمان آینده داشته 
باشد و در خوشبینانه ترین حالت در کنار قالیباف حضور خواهد داشت، قالیبافی که 

بعید است خود را زیر سایه حدادعادل ببرد.
رویای»برادر بزرگتر« اصولگرایان شدن هم محقق نشد

رویای لیدری و بزرگتر اصولگرایان بودن سالهاست که با ادیب سیاستمدار است، 
خاصه روزها و سالهایی که مجبور شد دور از پارلمان بگذراند او را بیشتر به سمت 
تحقق بخشیدن به این رویا کشاند. او بارها و بارها تلاش کرد در روزهای بعد از آیت 
الله مهدوی کنی و عسکراولادی در کنار دیگر چهره های نقش آفرین این جریان خود 
را مطرح سازد و با وجود آنکه وارد سازوکار تصمیمات اصولگرایان شد اما نتوانست 
لیدری کاریزماتیک شود. هرچند بودند عقلا و بزرگانی که تاکید داشتند در شرایطی 
که اصولگرایی نه عسگراولادی دارد نه آیت الله مهدوی کنی بهتر است چهره هایی 
چون ناطق به میدان بیایند، اما دیگرانی هم بودند که همچنان بر طبل مخالفت با 
بزرگان و چهره های بااعتبار اصولگرایی پرداختند. دیگرانی از جنس نواصولگرایان که 
با وجود آنکه یک پای اصلی شکست در انتخابات سال ۹۲،۹۴ و ۹۶  بودند ولی باز 
هم در مسیر درست وحدت گرا بودن قرار نگرفتند و بر طبل اختلافات و خط و نشان 

کشیدن برای بزرگترهای اصولگرا کوبیدند.
در چنین فضای مسموم شده از تندروی ها، برخی اعتدالیون اصولگرا خود را از 
دایره تصمیمات حزبی و تشکیلاتی اصولگرا بیرون کشیدند و فضای باز شده برای 
تندروها و همراهی طیفی از سنتی های اصولگرا با افراطیون اصولگرا را مناسب 
برای ورود نمی دانستند. شاید همین امر بود که برخی چون حدادعادل را به فراست 
انداخت تا از مقبولیتش بین تحول خواهان و طیف پایداری های اصولگرا بهره گرفته 
و لباس برادر بزرگتری اصولگرایان را بر تن کند. لباسی که گویا به تن او اندازه نشده 
است چه آنکه همان کسانی که زمانی در بین شان مقبول بود این روزها چندان تن به 
نظراتش نمی دهند. گویی ۱۶ سال مردِ پارلمان بودن  سال ها نشست و برخاست در 
دورهمی های اصولگرایانه سیاست، هنوز نتوانسته از حدادعادل یک شطرنج باز قهار 

در صفحه سیاست ایران بسازد.

سخنگوی قوه قضائیه گفت: به متولیان پیشنهاد می کنم برای جلسات مذهبی 
محدود و نمازهای جماعت پروتکلی بنویسند و ساده ترین راه که تعطیلی مساجد 

است را برنگزینند.
غلامحسین اسماعیلی در نشست خبری مجازی که صبح دیروز برگزار شد، گفت: 
در آستانه حلول ماه رمضان قرار داریم که ماه برکت و رحمت است. ان شالله که 
حلول این ماه برای همه مؤمنین و جامعه بشریت توأم با خیر و برکت باشد. رفتن 
به مهمانی ها عموماً و این مهمانی خصوصاً آداب و مقدماتی دارد و باید برای این 

مهمانی آماده شد.
وی افزود: در ایام شیوع ویروس کرونا، طهارت جسم و ضد عفونی کردن اماکن در 
جهت مقابله با این ویروس را به خوبی تمرین کردیم و کرونای موسوم به کووید ۱۹ 
نباید ما را از کروناهای خطرناک دیگر غافل کند. باید مراقب باشیم کرونای ظلم و بی 
عدالتی و تعدی و تجاوز به حقوق دیگران و کرونای غفلت از فراموشی خود و خالق 

به ورطه هلاکت نکشاند.
لزوم حفظ احترام ماه مبارک رمضان

اسماعیلی ادامه داد: به بهانه های مختلف به دنبال روزه نگرفتن نباشیم. فتواهای 
علما در این رابطه واضح است. کسانی که به هر دلیل از روزه گرفتن معاف و معذورند 
باید حرمت این ماه و روزه داران این ماه را نگه دارند و از خوردن و آشامیدن به صورت 
علنی اجتناب کنند. اصناف و کسبه به ویژه کسبه ای که مواد خوراکی و آشامیدنی 
برای تناول در محل ارائه می کنند باید به حرمت این ماه و اقتضاهای آن توجه کافی 
داشته باشند. از سنت های خوب این ماه سفره های افطاری بوده و هست و اگر 
امسال به دلیل شرایط اجتماعی امکان گستراندن سفره های افطار نیست، به رفتار 
خداپسندانه مقام معظم رهبری توجه کنیم که به بسته های معیشتی برای نیازمندان 
اشاره کرده بودند. وی تصریح کرد: از اقدام بنیاد مستضعفان در راستای توجه به 
خانواده زندانیان تشکر می کنم، جمع کثیری از خانواده زندانیان نیازمند مشمول 
دریافت بسته های معیشتی شدند. این سنت قابل اجرا است، مومنینی که تمکن 

مالی دارند بسته های حمایتی برای نیازمندان ارسال کنند.
اسماعیلی افزود: تقاضا می کنم از متولیان تدوین دستورالعمل های کرونایی که 
برای عموم فعالیت های اجتماعی دستورالعمل های بی شماری را تدوین کردند و 
زمینه بازگشت برخی مشاغل را مهیا کردند، پیشنهاد می کنم برای جلسات مذهبی 
محدود و نمازهای جماعت پروتکلی بنویسند و ساده ترین راه که تعطیلی مساجد 
است را بر نگزینند و می شود مساجد را با تدوین دستورالعمل هایی برای استفاده از 

این فرصت ماه مبارک مهیا کرد.
سخنگوی قوه قضائیه در ادامه گفت: قوه قضائیه در چارچوب راهبردهای اعلامی 
از سوی رهبری تلاش کرد از تهدیدهای ناشی از شیوع ویروس کرونا فرصت بسازد 
و الحمدلله در این مسیر توسعه خدمات الکترونیک و استفاده از برخی سامانه ها، 

استفاده از مجازات های جایگزین حبس مورد استفاده قرار گرفت.
اثبات کمتر از ۲۰ مورد نقض حقوق شهروندی 

وی افزود: اهتمام قوه قضائیه به حقوق شهروندی بسیار جدی است و به دنبال 
فضاسازی سیاسی و اجتماعی نیست و هیأت های نظارت بر حفظ حقوق شهروندی 
قوه قضائیه در سال ۹۸ عملکرد درخشانی داشتند. این هیأت ها در سال گذشته 
۱۳۷۶ مورد گزارش مردمی را در رابطه با حقوق شهروندی دریافت کردند. همه این 
گزارشات بررسی شده و تنها ۲۰ مورد نقض حقوق شهروندی در زیر مجموعه قوه 
قضائیه و ضابطین دستگاه قضا به اثبات رسیده است. با این حال صرفاً به دریافت 
گزارش بسنده نکردیم و هیأت هایی به کلانتری ها و مراجع قضائی و زندان ها اعزام 

شدند.

اسماعیلی با بیان اینکه بیش از ۴ هزار بازدید از مراجع مختلف صورت گرفته است، 
گفت: ۲۱۶۵ مورد بازرسی از واحدهای قضائی و مواردی بازدید از زندان ها انجام 

شده است.
سخنگوی قوه قضائیه تصریح کرد: به دنبال این هستیم که کرامت خوانده و شاکی 

و دادگاه و قاضی و متهم حفظ شود.
حکم سه محکوم اقتصادی اعلام شد

اسماعیلی با بیان اینکه جدیت در رسیدگی را رها نکردیم، گفت: در این ایام 
کرونایی برخی پرونده ها رسیدگی شد. در همین زمینه ابراهیم زابلی پیله رود به جرم 
اخلال در نظام تولیدی کشور از طریق سو استفاده عمده از فروش غیر مجاز مواد 
اولیه سهمیه ای پتروشیمی در بازار آزاد و پرداخت رشوه به ده سال حبس تعزیری، 
۷۴ ضربه شلاق و محرومیت دائم از خدمات دولتی و ضبط مبلغ ۲۴۴ میلیارد و ۷۵۰ 
میلیون و ۷۶۴ هزار و ۷۶۰ ریال محکوم شده است. نوید محمودی فرزند مسعود به 
جرم اخلال در نظام تولیدی کشور از طریق فوق، به ۵ سال حبس، ۷۴ ضربه شلاق 
و ضبط مبلغی، رضا عیوض زاده که متأسفانه بازرس صمت بوده به جرم اخلال در 
نظام اقتصادی از طریق اخذ رشوه و فراهم ساختن مواد پتروشیمی خارج از شبکه به 

۶ سال حبس محکوم شده است.
ورود به مسئله احتکار لیمو

وی در خصوص احتکار لیمو ترش توسط ۵ نفر گفت: اعلامی از ناحیه متولیان 
مربوطه به قوه قضائیه نشده است اما در استان فارس با پیگیری های دادستانی 
انبارها آغاز شده است و  منطقه امر توزیع و بارگیری لیموهای انباشت شده در 
پیش بینی می کنیم با این اقدام شاهد کاهش قیمت لیمو باشیم، در این رابطه 
پیگیری های لازم ادامه خواهد داشت. غلامحسین اسماعیلی در خصوص ادعای 
برخی غربی ها و گزارشگر ویژه حقوق بشر در رابطه با تبعیض ارائه مرخصی به 
از اعطای مرخصی برای زندانیان در دوره کرونا در  زندانیان دوتابعیتی گزارشی 
کشورهای مدعی نشنیده ایم و کسانی که عملکرد صفر دارند مورد بازخواست قرار 
نمی گیرند ما که عملکرد فوق العاده داریم مدعی می شوند که عملکرد ما تبعیض آمیز 

بوده است.
اعطای مرخصی به اتباع زندانی

وی افزود: ما دو تابعیتی را به رسمیت نمی شناسیم و ملاک ما در اعطای مرخصی 
نوع جرم میزان مجازات و مخاطراتی که فرد می تواند داشته باشد و میزان تحمل 
حبس و همچنین وثیقه بوده است و بدون تمایز بین اتباع کشورهای مختلف، این 

مرخصی ها اعطا شد.
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به این سوال که در یکسال گذشته در رابطه با مبارزه 
با زمین خواری و اراضی ملی چه اقداماتی انجام شد؟ گفت: موضوعات مهم و حقوق 
عامه مردم در رسیدگی های قضائی در اولویت ما بوده است و سعی کردیم علاوه بر 
مجازات مجرمین اموال را به بیت المال برگردانیم؛ فقط در استان تهران در سال 
گذشته، ۱۰۶ حکم به نفع اداره کل منابع طبیعی اجرا شد و در نتیجه ۱۶۳ و نیم 
هکتار اراضی رفع تصرف داده شد، در حوزه راه و شهرسازی حکم اجرا و ۱۰۱ نیم 

هکتار به بیت المال بازگردانده شد.
اسماعیلی ادامه داد: در حوزه محیط زیست ۶ حکم و .۴۷۳ حکم در حیطه آب 
اجرا شد. در حوزه منابع طبیعی زمین های فاقد سند را سنددار کردیم که در تهران 

بیش از ۲ هزار زمین سند دار شدند.
گزارش دیوان محاسبات را با تمام توان بررسی می کنیم

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به این سوال که جزئیات گزارش دیوان محاسبات 
چیست و آیا تأیید می شود؟ گفت: ریاست مجلس شورای اسلامی طی نامه ای 

رسمی برای قوه قضائیه ارسال کردند و دستور ارجاع پرونده داده شد. به محض 
وصول پرونده به بازرس بررسی در ارتباط با گزارش دیوان محاسبات انجام شد در 
همین زمان کوتاه به نتیجه رسیدیم که بخشی از محتوای گزارش دیوان محاسبات 

در گزارش سازمان بازرسی بوده و تشکیل پرونده شده است.
وی افزود: بخشی از این موارد اثبات و رأی صادر شده است. بخش دیگری از 
این گزارش که قبل از وصول دیوان محاسبات ما از آن مطلع شده بودیم در دادسرا 
است و در مرحله بررسی است. بخش های قابل توجهی از گزارش دیوان محاسبات 
بخش هایی است که باید بررسی ها را از آن آغاز کنیم و داوری ما در پایان بررسی ها 

خواهد بود. با این حال اعلام می کنیم که گزارش را با تمام توان بررسی می کنیم.
اسماعیلی در خصوص بحث کاداستر گفت: موضوع زمین خواری جز اولویت های 
ما است، معتقدیم اگر طرح کاداستر با تأمین منابع در مقطع زمانی خودش اجرا 
می شد، شاهد این همه سو استفاده و زمین خواری نبودیم. خوشحالیم امسال 
مجلس با اتکا به درآمدهای خود سازمان ثبت اسناد، بخشی از درآمدها را به اجرای 

کاداستر اختصاص داده است.
سخنگوی قوه قضائیه در خصوص رسیدگی به پرونده های کثیر الشاکی گفت: 
بیشتر در نیمه دوم سال گذشته پرونده های دارای ۵ تا ۱۰ هزار به عرض رئیس قوه 

قضائیه رسید، ایشان دستور رسیدگی ویژه به این پرونده ها را صادر کرد.
پرونده رئیس سابق هلال احمر در مرحله اعاده به دادگاه

اسماعیلی در خصوص آخرین وضعیت پرونده علی اصغر پیوندی رئیس سابق 
هلال احمر گفت: نواقص این پرونده برطرف شده و پرونده در مرحله اعاده به دادگاه 

است. فعلًا این پرونده متهم بازداشتی ندارد.
آینده گفت: در ۳۰  سخنگوی دستگاه قضا در خصوص اعطای مرخصی در 
فروردین ماه ریاست قوه قضائیه بخشنامه جدیدی را صادر کردند که طی آن بیش از 
۵۰۰ هیأت مأمور بررسی پرونده تمام زندانیان مشمول مرخصی شدند، جمعی از این 

زندانیان از آزادی مشروط، تعویق اجرای حکم و … مشمول شدند.
وی ادامه داد: گزارش روزانه در این رابطه داده می شود و حتی وضعیت زندانیان 
تحت قرار هم بررسی می شود و اگر زمینه آزادی آنها فراهم باشد، مشمول مرخصی 

می شوند.
اسماعیلی در پاسخ به این سوال که گفته شده که ۲۰ درصد حقوق مسئولان 
قضائی به حمایت از آسیب دیدگان کرونا اختصاص می یابد در این رابطه توضیح دهد 
و این میزان چقدر است؟ گفت: این موضوع به صورت داوطلبانه انجام می شود و 
رقمی تعیین نکردیم و به تناسب حقوق افراد است. بر همین اساس اعضای شورا 

وکالت نامه ای را در این رابطه تنظیم کردند تا به مدت سه ماه کسر شود.
سخنگوی قوه قضائیه ادامه داد: از بخش های مختلف حاکمیتی دعوت می کنم به 

این پویش بپیوندند و به تأمین غذای روزه داران نیازمند هم توجه کنند.
بررسی عملکرد وزارت جهاد کشاورزی توسط قوه قضائیه

وی در ادامه در خصوص ورود قوه قضائیه به موضوع جوجه کشی های اخیر گفت: 
بلافاصله با طرح این موضوع سازمان بازرسی به موضوع معدوم ساختن جوجه های 
یک روزه ورود کرده بود. پیش از این هم به موضوع نرخ نهاده های دامی و طیور و 

دپوی برخی نهادهای وارداتی در گمرکات ورود کرده بود.
وی ادامه داد: شائبه ای که بخشی از این اقدام برای اهداف اقتصادی و افزایش 
قیمت گوشت و مرغ بوده هم بررسی می شود و سازمان بازرسی مأموریت یافته تا 
عملکرد وزارت کشاورزی در این رابطه را بررسی و در صورت بروز جرم گزارشاتی را 

منتقل کند.
برخورد قضائی با تشویش کنندگان اذهان عمومی در مسئله کرونا

اسماعیلی در خصوص برخورد با متخلفان و کسانی که دستورات ستاد مقابله با 
کرونا را اجرا نکردند، گفت: ما خودمان را مأمور و موظف می دانیم که با این ستادها 
همکاری کنیم. مردم ما هم در این رابطه خوب کمک کرده و همکاری آنها جای تقدیر 
دارد. برای این موضوع سامانه ای را در قوه قضائیه تحت عنوان سامانه سجام به راه 
انداختیم که در رابطه با موضوعات کرونا فعالیت می کند و تا کنون بیش از ۱۱ هزار 
گزارش واصل شده که بیش از ۶ هزار گزارش از سوی معاونت های پیشگیری ارسال 
شده است. موضوعات مهم از جمله اینکه در فضای مجازی رخ داده بود و موجب 

تشویش اذهان عمومی شده بود را مراجع قضائی پیگیری کردند.
وی افزود: بازداشتی هایی در این زمینه داریم که بیشتر در حیطه تشویش اذهان 

عمومی در فضای مجازی بود.
در خصوص آئین نامه وکالت نیازمند شفاف سازی هستیم

سخنگوی دستگاه قضا در خصوص آئین نامه وکالت گفت: در قوه قضائیه به دنبال 
سالم سازی دستگاه خودمان و جریان عدالت هستیم و معتقدیم دستگاه قضا باید از 
سلامت کافی برخوردار باشد و تضمین این موضوع مستلزم سلامت قاضی، وکیل 
و کارشناس و ضابط و همه کسانی که در فرایند عدالت ایفای نقش می کنند باشد، 
معتقدیم برای اینکه این اطمینان را بدهیم که این از سلامت کافی برخوردار است 
نیازمند شفافیت هستیم. به دنبال مداخله نیستیم اما معتقدیم شفاف سازی باید 
مطرح شود. وی افزود: آئین نامه وکالت عمری بیش از ۶۰ سال دارد که قوانین 
مختلفی در آن تصویب شده است. در بودجه ۹۹ قوه قضائیه مکلف شده تا سامانه ای 

برای ثبت قراردادهای وکالت راه اندازی کند.
اسماعیلی ادامه داد: به همین منظور، به روز رسانی این آئین نامه وجود داشت 
و قوه قضائیه به همین جهت ورود کرده است و تقاضا دارم کسی این را به مداخله 

تعبیر نکند.
ان شاالله آئین نامه مطابق با قوانین جدید تصویب شود. البته بخشی از آن از جمله 

تعرفه های وکالت اصلاح شد.

 سخنگوی قوه قضائیه:

متولیان برای استفاده از مساجد هم پروتکل تدوین کنند

 جفا به دولت در شرایطی که جامعه بیش از همیشه نیازمند 
وفاق و همدلی جریان ها و گروه های سیاسی است، این بار به 
بهانه گزارشی ناقص از دیوان محاسبات شدت گرفته و مقابله با 

ویروس کرونا-تحریم را بیش از پیش دشوار کرده است. 
»هیچ گونه اشاره تصریحی یا تلویحی به گم شدن مبلغ ۴.۸ 
میلیارد دلار نشده و هویت دریافت کنندگان وجوه ارزی مشخص 
حواشی  به  محاسبات  دیوان  توضیح  از  بخشی  این  است.« 
گزارش تفریغ بودجه سال ۹۷ کشور است. بخشی که به عمد 
یا سهو از روز شنبه که منتشر شده مورد بی توجهی منتقدان قرار 
دارد. دولت همچنان به تساهل و تسامح درباره بیت المال و گم 
شدن میلیاردها دلار متهم می شود در حالی که نبرد سختی هم 
با بحران کرونا و تروریسم اقتصادی آمریکا دارد. تروریسمی که 
حتی اجازه ورود کیت های تشخیصی کرونا را علیرغم ادعای 

تحریم نبودن دارو نداده است.
واقعیات این روزهای عرصه سیاست در ایران تنها محدود به 
دلارهای ادعایی گم شده نیست، دولت با حجم بزرگی از کسری 
درآمد، تحریم، کاهش صادرات نفت، رکود جهانی و بسیاری 
مشکلات،  حجم  از  کاستن  برای  روبروست.  مسائل  از  دیگر 
تصمیمات و اقداماتی را اتخاذ کرده و انجام می دهد اما هر هفته 
هم به یک بهانه ای بخشی از تمرکز خود را صرف پاسخ گفتن 
به ادعاهای واهی می کند. اکنون اعضای کابینه این هجمه ها را 
جفا در حق دولت و پاس گل به پروپاگاندای رسانه ای بیگانه برای 

پرداخت های موهوم به سوژه هایی موهوم می دانند.
دولت با چه روبروست و چه می کند؟  

مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی میزان خسارت ناشی از 
شیوع کرونا - تنها- در بخش کشاورزی را نزدیک به چهار هزار 
میلیارد تومان برآورد کرد. همزمان با گشایش مشاغل کم ریسک 
هم آمارها بر اساس  برآوردهای اولیه که براساس تعداد شاغلان 
و اجاره بهای واحدهای صنفی صورت گرفته، حکایت از آن دارد 
که اصناف از زمان شیوع کرونا در ایران به  صورت ماهانه ۲۵ 
هزار میلیارد تومان آسیب دیده اند. پیش از این هم مسئولان 
گردشگری از خسارت ۳۰ میلیاردی به این صنعت خبر داده 

بودند و این تنها نمونه هایی از خسارت هایی است که در هفته 
جاری اعلام می شود و همزمان با افزایش گزارش ها از شرایط 

موجود میزان این خسارت ها هم بیشتر خواهد شد.
اما دولت در مسیر پرداختن و حل و فصل این خسارات با 
شائبه و حاشیه سازی هایی روبروست. برخی به دولت هشدار 
می دهند که ۷۵ هزار میلیارد تومان به سرنوشت دلارهای گم 
به گفته دیوان محاسبات و  شده دچار نشود! )دلارهایی که 
دولت حتی یکی از آن ها هم گم نشده است.( بر اساس همین 
بانک  رئیس کل  رسانه ای »عبدالناصر همتی«  جنجال های 
مرکزی مجبور می شود درباره برخی شائبه های به وجود آمده 
پیرامون تسهیلات ۷۵ هزار میلیارد تومانی دولت تاکید کند که 
یک سوم این مبلغ به حساب خانوارهای یارانه بگیر واریز می شود 
و بقیه صرف پرداخت وام به واحدهای کوچک و متوسط تولید 

کالا و خدمات خواهد شد.
بخش دیگر انتقادات پیرامون ارز ۴۲۰۰ تومانی یا همان ارز 
نیمایی است که دولت برای واردات کالا در اختیار اشخاص 
ارزی که اسحاق  حقیقی و حقوقی و شرکت ها قرار می داد. 
جهانگیری معاون اول رییس جمهوری اعلام کرده است از این 
پس و در شرایط کرونا و جنگ اقتصادیی تنها به چند قلم کالای 

اساسی مرتبط با معیشت مردم اختصاص خواهد یافت.
کمبود موادغذایی یا قیمت برخی کالاها هم از محورهای 
انتقادی علیه دولت بود اما روی دیگر سکه دغدغه و سختی 
دولت برای ترخیص کالا و رساندن آن به سبد مردم است. در 
از  و تحریم دشوارتر  واردات کالا در بحران کرونا  شرایطی که 
همیشه صورت میگیرد دولت برای مدیریت این موضوع جلسات 

منظمی با حضور معاون اول و وزرای مربوطه برگزار می کند.
دولت از همان روزهای ابتدایی شیوع کرونا متهم به کم کاری 
در زمینه تامین کالاهای بهداشتی بوده و است اما تمام توان 
خود را برای کاستن از این کم کاری انجام می دهد و به گفته 
»علی ربیعی« سخنگوی دولت تولیدات ماسک از ۴۰۰ هزار 
عدد به ۴ میلیون تولید صنعتی در روز رسیده و غربالگری در 
کشور از مرز ۷۲ میلیون نفر گذشته و وارد مرحله دوم از طریق 

تست هدفمند و رسیدن به افراد در تماس با مبتلایان شده 
است.

منظور دولتمردان  از جفا و پاس گل
میزان پاسخگویی دولتمردان به انتقادهای درست و نادرست 
درباره عملکرد خود در صورت قضاوت منصفانه و نه سیاسی 
جالب توجه است اما گلایه های آن ها را هم نمی توان از برخی 
دروغ پردازی ها نادیده گرفت. انتشار گزارش تفریغ بودجه سال 
۹۷ همچنان حاشیههای خود را در فضای مجازی و حقیقی 
این  به  جمهوری  رئیس  بی توجهی  از  سخن  و  کرده  حفظ 
گزارش پیش از قرائت آن در مجلس است. شایعه ای که دفتر 
رئیس جمهوری به آن واکنش نشان داده و در اطلاعیه ای ضمن 
غیردقیق و یکسویه خواندن گزارش تصریح کرده است: »سوالی 
که برای افکار عمومی بی پاسخ مانده، این است که چرا یک نهاد 
نظارتی همانند دیوان محاسبات کشور در گزارش تفریغ بودجه، 
فقط گزارش مربوط به یک قوه را نقل و در خصوص نحوه هزینه 

بودجه در دیگر بخش ها و نهادها سکوت می کند.«
دیگر دولتمردان هم از ارائه ارقام و اعداد ناقص، زیر سوال 
و  تلاش ها  گرفتن  نادیده  و  دولت  سیاست های  همه  بردن 
شاخصه های مثبت هفت سال گذشته گلایه دارند. »محمود 
شرایطی  در  دولت  به  رفته  جفای  از  یادداشتی  در  واعظی« 
که بیش از همیشه نیازمند وفا است گلایه کرده و نوشته بود: 
»دوستانی که با وجود این تمهیدات، دوراندیشی ها و کارنامه 
قابل دفاع کشور در مقابله با کرونا، امروز دولت را متهم یا تخریب 
می کنند، بیشتر از دولت به کلیت کشور و نظام جفا می کنند. 
تبرئه کامل تحریم ها و تحریم گران در مشکلات فعلی اقتصادی 
کشور و نسبت دادن همه مشکلات به دولت، کاری است که 
حتی دشمنان هم نمی کنند.« »علی ربیعی« سخنگوی دولت 
هم با یادآوری اینکه امروز در دنیا هیچ جامعه کرونازده ای را 
نداریم که با شرایط ظالمانه و غیرانسانی تحریم ها روبرو شده 
باشد؛ تصریح کرد: »دولت هم باید با پیامدهای منفی مستقیم و 
غیر مستقیم کرونا از جمله فقر و بیکاری و رکود مبارزه کند و این 
در حالی است که آثار تحریم ها این مبارزه را سخت تر و پیچیده تر 

کرده است.« »اسحاق جهانگیری« معاون اول رئیس جمهوری 
هم سوءاستفاده بیگانگان از گزارش های غیرواقعی و سیاسی 
درباره دولت را مورد انتقاد قرار داده و گفته است: »در شرایطی 
ناامیدی،  پمپاژ  از طریق  تا  در تلاشند  بیگانه  رسانه های  که 
مردم را مأیوس کنند، چه لزومی دارد که از طریق انتشار اخبار 
نادرست از گزارش دیوان محاسبات، به رسانه های ماهواره ای 

پاس گل بدهیم تا اصل نظام را زیر سؤال ببرند.«
نگرانی از کشور یا عادت به تداوم بازی های سیاسی

منتقدان و حمله کنندگان به دولت را می توان در چند گروه 
مشخص دسته بندی کرد؛ گروه نخست رقبای سیاسی حجت 
الاسلام »حسن روحانی« هستند که هر ازگاهی با فراغت از 
رایزنی های سیاسی، علیه اقدامات دولت توییتی یا نامه ای 
ایران  سیاست  عرصه  تازه  پدیده های  دوم  گروه  می نویسند، 
هستند که از هم اکنون به بهانه کرونا برای دولت خط و نشان 
می کشند و گروه سوم هم منتقدان دلسوز و نگرانی هستنند 
که جان میلیون ها ایرانی را در خطر کرونا و تحریم می بینند. 
گروه نخست در پرده ناکارآمدی دولت، توهم کارآمدی خود را 
می بینند، گروه دوم برای سفت تر کردن جای پای خود در عالم 
سیاست تکاپوی حقیقی و مجازی علیه دولت دارند و گروه سوم 
گاهی مشقات و دشواری های مسیر پیش روی دولت را فراموش 
می کنند و با فراغ بال از قرنطینه کشور و بسته های میلیونی 

حمایتی و برخورد با مفسدان سخن  می گویند.
گرچه کارنامه دولت خالی از اشکال نیست و کاستی هایی 
دارد اما هر سه این گروه ها در روزهایی که هر دولتمردی به 
تمام انرژی و تمرکز خود نیاز دارد با تیترها و توییت ها و گفت 
و گوها این انرژی و تمرکز را تا حدی از آن ها سلب می نمایند. 
بخش منطقی این پیشنهادات و انتقادات مورد توجه دولت 
است اما سعی برای توضیح یک خبر دروغ و رقم شایعه روزانه 
ساعت های بسیاری از کابینه می گیرد و این در بحران تحریم- 
کرونا جفاست. این در حالی است که از یکایک این خبرها و 
دروغ ها در رسانه های بیگانه علیه کشور خبرها و دروغ های 
بزرگتر و بیشتر تولید شده  و با اعتماد و روان مردم بازی می شود.

نگرانی از کشور یا عادت به تداوم بازی های سیاسی؛

جفا به دولت در بحران کرونا - تحریم



پرداخت دیون حوزه به شهرداری قم توسط دولت
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی از تقبل برداخت دیون حوزه به شهرداري توسط دولت خبر 
داد و گفت: با پیگیري آیت الله اعرافي قرار است دویست و سي میلیارد تومان دیون حوزه توسط دولت 
به شهرداري قم پرداخت شود.احمد امیرآبادی فراهانی در برنامه گفت وگو خبري سیما مرکز قم افزود: 
پانصدو هشتاد میلیارد تومان هم بدهي سایر دستگاه ها به شهرداري است که پیگیر وصول آن از دولت 
هستیم.امیرآبادی در خصوص شیوع کرونا و قم هراسي پس از آن گفت: قم تنها اعلام کننده وجود کرونا 
در استان بود در حالیکه کرونا قبل از قم در تهران و گیلان وجود داشت.وی از برنامه پلاک شانزده مرکز قم 
هم به علت دفاع از قم تشکر کرد.نماینده قم در مجلس شورای اسلامی  تاکید کرد: ما به هیچ وجه اجازه 

قم هراسي را نمي دهیم و در برابر آن مي ایستیم.

آخرین وضعیت شیوع کرونا در قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از پذیرش ۷۷ بیمار مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم در ۲۴ ساعت 
گذشته خبر داد و گفت: ۳۳ نفر از این افراد بستری شدند.محمدرضا قدیر اظهار کرد: طی ۲۴ ساعت 
گذشته و تا ساعت ۱۴ روز دوم اردیبهشت ماه، ۷۷ نفر در مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی ابتلا به 
کرونا پذیرش شدند.وی افزود: ۳۳ نفر از این تعداد در بیمارستان ها بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی 
در بخش اورژانس مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم 
گفت: در شبانه روز گذشته، ۲۹ نفر از بیماران بستری در بخش ها پس از بهبودی توسط پزشکان معالج 

از بیمارستان ترخیص شدند.

تست کرونای لاریجانی هنوز منفی نشده است
سخنگوی هیات رییسه مجلس شورای اسلامی گفت: تست کرونای علی لاریجانی رییس مجلس 
شورای اسلامی هنوز منفی نشده است و وی همچنان در قرنطینه است. اسدالله عباسی اظهار داشت: 
علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی که قرار بود این هفته در مجلس حاضر شود به دلیل منفی 
نشدن تست کرونایش همچنان در قرنطینه خواهد بود.لاریجانی در جلسات این هفته مجلس شورای 
اسلامی شرکت نخواهد کرد و همچنان تحت نظر پزشک و در قرنطینه خواهد بود.چندی پیش خبر مثبت 
اعلام شدن تست کرونای علی لاریجانی رییس مجلس منتشر شد و از زمان تاکنون لاریجانی در قرنطینه 

خانگی به سر می برد.

مجلس هفته آینده تعطیل است
 مسعود پزشکیان نایب رییس مجلس شورای اسلامی از تعطیلی جلسات مجلس در هفته  آینده خبر 
داد. حسنیعلی حاجی دلیگانی نماینده شاهین شهر در مجلس شورای اسلامی در جریان ارائه یک 
پیشنهاد در ماده  ۶۱ لایحه مالیات بر ارزش افزوده خطاب به مسعود پزشکیان نایب رییس اول مجلس که 
ریاست جلسه علنی دیروز را بر عهده داشت، گفت: ما انتظار داریم که تعداد روز فعالیت مجلس در هفته 
بیشر شود یا حداقل در چهار هفته باقی مانده تعطیلی نداشته باشیم که برخی طرح ها و لوایحی که 
مراحل آن ها طی شده به نتیجه برسد.پزشکیان در پاسخ وی گفت: شما پیشنهادتان را مطرح بفرمایید، 

در هیات رییسه بحث کردیم هفته آینده تعطیل است.

انتقاد یک نماینده از سریال پایتخت 
 مصطفی کواکبیان گفت: صداوسیما کارهای زیادی انجام می دهد از جمله اینکه اخیرا در یک سریال 
نماینده مجلس را آدم مفلوک و بدبخت و بیچاره ای نشان داد. نماینده تهران با انتقاد از نحوه نشان دادن 
چهره نمایندگان در سریال پایتخت به موضوع حکم اخیر دادگاه محمود صادقی نماینده مجلس اشاره 
کرد و از رئیس قوه قضاییه خواست به این موضوع ورود کند.مصطفی کواکبیان در پایان جلسه علنی 
دیروزبا ابراز امیدواری از رفع بلای کرونا در تذکری به صداوسیما اظهار کرد: صداوسیما کارهای زیادی 
انجام می دهد از جمله اینکه اخیرا در یک سریال نماینده مجلس را آدم مفلوک و بدبخت و بیچاره ای نشان 

داد که حتی نمی تواند کفش هایش را جفت کند و حق برخورد با راننده اش را ندارد.

وام یک میلیونی امروز واریز می شود
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از ارسال لیست بیش از ۱۷ میلیون سرپرست خانوار برای دریافت 
وام یک میلیون تومانی به سازمان هدفمندی یارانه ها خبر داد. محمد شریعتمداری« روز سه شنبه در 
حساب کاربری خود در توئیتر نوشت: پس ازبررسی پیامک های متقاضیان وام قرض الحسنه یک میلیون 
تومانی ویژه کرونا، ظهر امروز )سه شنبه( لیست۱۷ میلیون و۱۵۳ هزار و ۲۱ سرپرست خانوار به سازمان 
هدفمندی یارانه ها ارسال شد.وی افزود: با اقدام بانک مرکزی ازظهر چهارشنبه وام یک میلیون تومانی 
به حساب مردم واریز شود.وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در پایان نوشت: واریز درخواست های دریافتی 

پس از امروز نیز از دهم اردیبهشت انجام می شود .

مرخصی نازنین زاغری تمدید شد 
محمود بهزادی راد وکیل مدافع نازنین زاغری با اعلام این خبر اظهار کرد: در مراجعه ای که روزسه 
شنبه  به دادیار ناظر زندان داشتم، اعلام شد که مرخصی موکلم تا پایان اردیبهشت تمدید شده است. 
بهزادی راد در گفتگو با ایرنا، همچنین درباره نتیجه درخواست آزادی مشروط برای نازنین زاغری افزود: 
یک سال از ۵ سال حبس موکل باقی مانده و وی می تواند مشمول آزادی مشروط شود. این موضوع را از 

دادستانی درخواست کرده ایم، اما هنوز پاسخی واصل نشده است.

هشدار حریرچی درباره پیک دوم و سوم شیوع کرونا 
معاون  کل وزارت بهداشت گفت: تا اطلاع ثانوی در کل دنیا حتی کشورهایی که به نظر می رسد پاک 
هستند، پیک دوم، سوم و چندم کاملًا محتمل است. دکتر ایرج حریرچی دوم اردیبهشت ماه در حاشیه 
نشست با رئیس دانشگاه علوم پزشکی بابل اظهار کرد: این گونه نیست که اگر در قم و گیلان شیوع شدید 
داشتیم و الآن افت کرده، پرونده این بیماری بسته شده باشد. در استان مازندران که در یک برهه زمانی، 

پیک بیماری وجود داشت، الان به مرحله مدیریت بیماری وارد شده ایم اما نباید خیالمان راحت شود.

شهردار قم:

خدمت نیروهای جهادی برگ زرین 
دیوان مبارزه با کرونا است

 شهردار قم با تاکید بر اینکه نیروهای جهادی برگ زرین دیوان مبارزه با کرونا 
ویروس هستند گفت: حضور به موقع و کمک اثربخش نیروهای جهادی خصوصا 
در آرامستان ها برای تغسیل و تدفین بهداشتی و شرعی متوفیان کرونا باری از آلام 

و درد مصیبت  دیدگان در این شرایط برداشت.
سیدمرتضی سقائیان نژاد در دیدار با مسئولین و نمایندگان نیروهای جهادی 
خواهر در امر تغسیل و کفن و دفن اموات در بهشت حضرت معصومه)س(، با 
اشاره به اهمیت خدمت و جهاد در حوزه های مختلف اظهار کرد: مردم ما نشان 
داده اند که در برهه  های مختلف بحران و شرایطی که هموطنان نیاز به کمک دارند 

همیشه پرشور و با تمام توان در میدان هستند.
وی با اذعان به اینکه در شرایط شیوع بیماری که در کشور به وجود آمده شاهد 
یک حرکت عمومی برای جلوگیری از شیوع کرونا هستیم خاطرنشان کرد: با وجود 
اینکه در کشورهای مختلف به اشکال متفاوت مردم از یکدیگر در این شرایط بحران 
غافل شده اند و به نوعی مرزهای اخلاق را کنار زده اند، در کشور ما در این بحران، 
یک دستی و یکپارچگی مردم بیش از پیش نمایان شده و ضمن رعایت اصول و 

نکات بهداشتی، مردم یاریگر و همراه و کمک  رسان هم هستند.
شهردار قم با اشاره به خدمت خالصانه و خستگی ناپذیر کادر پزشکی و درمانی 
برای درمان بیماران کرونایی تصریح کرد: نیروهای جهادی نیز در این شرایط 
همچون شرایط بحرانی دیگر به میدان آمده و یاریگر کادر بهداشت و درمان و دیگر 
بخش ها شده اند. وی با تاکید بر اینکه نیروهای جهادی برگ زرین دیوان مبارزه 
با کرونا ویروس هستند گفت: حضور به موقع و کمک اثربخش نیروهای جهادی 
خصوصا در آرامستان ها برای تغسیل و تدفین بهداشتی و شرعی متوفیان کرونا 
باری از آلام و درد مصیبت دیدگان در این شرایط برداشت. در این جلسه گزارشی 
از روند خدمت رسانی طلاب خواهر جهادی در سازمان بهشت معصومه)س( ارائه 
شد و ضمن قدردانی از خدمات نیروهای جهادی، دستورات لازم جهت ارتقای 

سطح کیفی خدمات از سوی شهردار قم به مسئولین مربوطه داده شد.
 

مدیر منطقه ۴ شهرداری قم:

اجرای عملیات  پیاده روسازی و 
باغچه سازی بلوار شهید آوینی 

مدیر منطقه ۴ شهرداری قم از اجرای عملیات پیاده روسازی، جدول گذاری، 
باغچه سازی و کاشت درخت و اجرای فضای سبز در بلوار شهید آوینی با اعتباری 

بالغ بر ۱۱ میلیارد ریال خبر داد.
 مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به ضرورت باغچه سازی و احداث فضای سبز 
در حاشیه معابر سطح منطقه افزود: اجرا و احداث جدول گذاری با جداول سنگی 
و پیاده روسازی در بلوار شهید آوینی با رویکرد توسعه و گسترش فضای سبز و 
ارتقاء کیفیت محیط زیست شهری و نیز در راستای تسهیل دسترسی شهروندان 
و ساکنین محل به باغ پرندگان و باغ موزه دفاع مقدس و همچنین بوستان کوثر با 

اعتباری بالغ بر ۵ میلیارد ریال و بطول ۸۰۰ مترطول صورت گرفته است .
طول  متر  پروژه  ۱۵۰۰  این  اجرای  در  اینکه  بیان  با  چهار  منطقه  شهردار 
لوله گذاری و ۶۰ متر مکعب خاک برداری و خاک ریزی و کوددهی و کاشت بیش 
از  ۴۰۰  اصله درخت نیز با هزینه ای بالغ بر ۶ میلیارد ریال صورت گرفته است؛ 
گفت: این پروژه جهت ایجاد نشاط و افزایش سرانه فضای سبز انجام شده است و 
در آینده در سطح منطقه در معابر مورد نیاز نیز با در نظر گرفتن اولویت ها صورت 
خواهد پذیرفت. اصفهانیان مقدم در ادامه از کاشت ۶۰۰۰ اصله درخت در اسفند 
ماه سال اخیر و ۲۵۰۰ اصله درخت در فروردین ماه سال جاری در سطح منطقه با 
کاشت درخت های مثمر و غیرمثمر و با در نظر گرفتن شرایط  اقلیمی  شهر مقدس  
قم  از انواع کاج، زیتون، ون، نارون در بوستان های جنگلی و شهری و در حاشیه 
معابر و میادین خبر داد و اشاره کرد: در سال گذشته ۷۰۰۰ متر مربع باغچه سازی 
درحاشیه معابر و  بوستان های  سطح منطقه  اجرا شده است که در مجموع کاشت 
و اجرای فضای سبز، سرانه فضای سبز با افزایش ۶ متری برای هر نفر از ۲۱ متر 

به ۲۷ متر ارتقاء یافته است.

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد:

برنامه ریزی برای فضا سازی تبلیغی و 
ترویجی بلوارپیامبر اعظم)ص(

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از برنامه ریزی برای فضا سازی 
تبلیغی و ترویجی بلوار معنوی پیامبر اعظم)ص( در نشست با نهادهای تبلیغی 
و اطلاع  رسانی شهر، نمایندگان آستان مقدس حضرت معصومه)س( و مسجد 

مقدس جمکران خبر داد.
 مهدی کلانترزاده در اولین نشست هم اندیشی فضا سازی شهری که با حضور 
مقدس  مسجد  نمایندگان  استانداری،  الملل  بین  و  عمومی  روابط  کل  مدیر 
شهرداری،  هنری  فرهنگی  و  زیباسازی  سازمان های  عامل  مدیران  جمکران، 
نمایندگان معاونت های فنی و مهندسی و حمل و نقل و ترافیک شهرداری برگزار 
شد، با اشاره به موقعیت معنوی ویژه و خاص بلوار پیامبر اعظم)ص( اظهار کرد: 
یکی از نکاتی که باید در این بلوار مد نظر باشد فضاسازی متناسب با طرح جامع 
آن و همچنین توجه به رویکرد تبلیغی و معنوی آن است. وی با اذعان به اینکه 
بلوار پیامبراعظم)ع( یکی از محورهای مهم شهر قم از منظر زیارتی، معنوی، 
اطلاع رسانی و تبلیغاتی است خاطرنشان کرد: به همین منظور با هماهنگی 
حفظ  با  بلوار  با فضای  متناسب  طرح های  از  استفاده  مربوطه  دستگاه های 
زیبایی و  چشم انداز زیبای آن در دستور کار خواهد بود. مدیرکل ارتباطات و امور 
بین  الملل شهرداری قم با بیان اینکه فضا سازی تبلیغی و ترویجی بلوار معنوی 
پیامبر اعظم)ص( در دستور کار قرار گرفته است افزود: حاشیه این بلوار در مسیر 
حرکت از حرم مطهر حضرت معصومه)س( به سمت مسجد مقدس جمکران 
با مضامین مهدوی و در مسیر مسجد مقدس جمکران به سمت حرم مطهر با 
مضامین فاطمی)س( زینت خواهد یافت. وی با تقدیر از شهردار قم بابت حسن 
توجه در خصوص اهتمام به فضا سازی هنرمندانه در بلوار پیامبر اعظم)ص( 
گفت: طرح های تبلیغاتی و اطلاع رسانی این بلوار با همکاری آستان مقدس 
حضرت فاطمه معصومه علیهاالسلام، مسجد مقدس جمکران، هنرمندان شهر 
و دستگاه های اجرایی استان و با رعایت کلیه اصول فنی و هنری اجرا خواهد شد.

 
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

کاشت بیش از ۱۰ گونه جدید گل 
فصلی در بوستان ها

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: از اسفندماه سال 
۹۸ بیش از ۱۰ گونه گل فصلی به صورت خاص خریداری شده و در کنار تولیدات 

سازمان به صورت هدفمند در سطح شهر کاشته شده است.
 پیام جوادیان با اشاره به شیوع ویروس کرونا در کشور و کاهش مسافرت ها و 
همچنین حضور کمتر شهروندان در بوستان ها اظهار کرد: با این وجود در حال 
آماده سازی بوستان ها با هدف افزایش طراوت و شادابی آن ها برای ایام پس از کرونا 
هستیم.وی با تأکید بر اینکه در انتهای سال ۹۸ به صورت خاص بیش از ۱۰ گونه 
گل فصلی به تعداد قابل توجه خریداری شده گفت: گونه های خریداری شده به 
همراه تولیدات مرکز آموزش و تولیدات سازمان به صورت هدفمند در سطح شهر 

کاشته شده است و این اقدام انجام شده تا طراوت خوبی در شهر ایجاد شود.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اذعان به اینکه طراوت 
و شادابی شهر هرساله در آستانه نوروز حفظ می شود تا مردم در حال و هوای بهار 
قرار گیرند تصریح کرد: با آغاز فصل بهار تیم های نظارت عالی سازمان با افزایش 
بازدیدهای میدانی و به صورت مستمر کیفیت نگهداری از فضای سبز را رصد و 
بررسی می کنند.وی همچنین با اشاره به وضعیت فضای سبز آرامستان بهشت 
معصومه در این ایام اظهار کرد: یکی از اقدامات ویژه و  مهم در نظارت عالیه در 

سال جدید کمک به توسعه فضای سبز آرامستان بهشت معصومه بوده است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir

پیامبر اکرم )ص(:
صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی

قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی
مدیرتحریریه:  روح اله کرمانی جمکرانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت

تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی:قم- بلوارشهید صدوقی،کوچه 21ممیزیک پلاک 47

اذان صبح: 4/58 طلوع آفتاب: 06/27 اذان ظهر:13/05 اذان مغرب: 20/02

اپ
وچ

ی 
راف

وگ
لیت

بز
 س

خه
شا

مردم ، خانواده خدا هستند . پس محبوب 

ترينِ مردمانْ نزد خداوند ، کسی است که به 

خانواده اش نیكی کند .

چهار شنبه -سوم اردیبهشت ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5019

المعجم الأوسط : ج 5 ص 35٦ ح 55٤1

طرح: مهدی عزیزی 

پشت پرده افزايش هزينه ثبت ازدواج!

گذاری  فاصله  رعایت  لزوم  بر  تاکید  با  قم  استاندار 
هوشمند گفت: شهروندان قم حضور در ادارات دولتی 
و همچنین بازارها را به منظور قطع کامل زنجیره انتقال 

شیوع کرونا به حداقل برسانند. 
بهرام سرمست روز سه شنبه درحاشیه جلسه راهبردی 
توسعه مدیریت استان درگفت و گو با خبرنگاران، با تاکید 
بر ضرورت توسعه دولت الکترونیک گفت: شناسایی 
تمام فعالیت و خدمات دستگاه های دولتی که امکان 
ارائه الکترونیکی و غیرحضوری آنها وجود دارد،  در حال 
انجام است. وی ادامه داد: با توجه به اینکه مشخص 
نیست که پایان بیماری کرونا چه زمانی خواهد بود، باید 
حضور در بازار، اصناف و ادارات به حداقل رسیده و بستر 
ارائه خدمات به صورت الکترونیک فراهم شود. استاندار 
قم با بیان اینکه هم اکنون ۵۸۵ خدمت دستگاه های 
شود،  می  ارائه  الکترونیک  صورت  به  استان  مختلف 
گفت: با توجه به مصوبه ستاد مرکزی کرونا در راستای 
گشایش صنوف، به جز اصناف پر خطر، ضروری است 
این اصناف به منظور به حداقل رساندن حضور مردم، 
کالا و خدمات خود را به صورت الکترونیکی عرض کنند.
در  مردم  حضور  رساندن  حداقل  به  افزود:  وی  

بازار نیازمند گسترش کسب و کارهای الکترونیک 
در سطح استان است. وی با اشاره به تاکید برنامه 
و  توسعه  بر  کشور  اداری  نظام  اصلاح  راهبردی 
توسعه دولت  ادامه داد:  الکترونیک،  تحقق دولت 
الکترونیک و هوشمند سازی ادارات استان به عنوان 
یک برنامه محوری در قالب برنامه های نظام تحول 
اداری با جدیت دنبال می شود. استاندار قم،  تاکید 
کرد: میزان تحقق دولت الکترونیک توسط دستگاه 
های اجرایی استان ارزیابی و دستگاه های پیشتاز 
معرفی می شوند. استاندار قم، با بیان اینکه از نظر 
ساختاری و فنی ظرفیت های بسیار خوبی دراستان 
خدمات  توسعه  مانع  گفت:مهم ترین  دارد،  وجود 
الکترونیک مشکل های فرهنگی و نگرشی در زمینه 

استفاده از این خدمات است. 
نبود فرهنگی سازی مانع گسترش دولت 

الکترونیک است
سرمست همچنین در جلسه راهبری و توسعه مدیریت 
استان در سالن کرامت استانداری قم با تاکید بر اینکه 
کردن  الکترونیکی  برای  نگرش  و  رفتار  تغییر  به  نیاز 
از این خدمات بسیار جدی  خدمات و استفاده مردم 
است، گفت: شناسایی خدماتی که قابل الکترونیکی 
کردن هستند و ارائه برنامه عملیاتی یک الزام اداری است 
و عملکرد دستگاه های استان در این زمینه مورد ارزیابی 
و  اجرایی  برنامه های  تدوین  قرار می گیرد. وی گفت: 
تعیین برنامه های اولویت دار تحقق دولت الکترونیک، 
شناسه دار کردن خدمات الکترونیکی دستگاه اجرایی، 
اعطای  مدیریتی،  و  فنی  استاندارهای  ابلاغ  و  تهیه 
جایزه دولت الکترونیک به دستگاه های موفق استان 
و همچنین تهیه برنامه فرهنگ سازی و توانمندسازی 
مردم و کارکنان در استفاده از خدمات الکترونیکی در 
دستور کار قم برای تحقق دولت الکترونیکی است. وی 
با بیان اینکه کرونا تهدید است که می توان از آن به عنوان 
یک فرصت استفاده کرد، گفت: استقرار میز خدمت 
پذیری  استناد  نظام  ایجاد  همچنین  و  الکترونیکی 

الکترونیکی از جمله دیگر برنامه های اولویت دار توسعه 
دولت الکترونیک در قم است. استاندار قم، با بیان اینکه 
شورای رهبری توسعه مدیریت، به دنبال توسعه بر مبنای 
دولت الکترونیک است، گفت: دولت ها برای اینکه از 
توسعه عقب نمانند باید الکترونیکی کردن خدمات خود 

را در دستور کار قرار دهند.
 نگاه به مدیریت بحران نباید جزیره ای باشد

و  سی  در  دوشنبه  عصر  همچنین  قم   استاندار 
و  هماهنگی  پیشگیری،  ستاد  جلسه  چهارمین 
فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان گفت: نگاه 
ما به مدیریت بحران باید نگاه سیستمی و فرابخشی 
و  باید دوری کنیم  به بحران  نگاه جزیره ای  از  و  باشد 
مرزبندی ها را کنار بزنیم. سرمست اظهار کرد: در بعضی 
موارد نگاه های فرابخشی برای مدیریت بحران نیاز است 
از  دور  به  این  و  کرده  فرافکنی  مسئولان  بعضی  ولی 
اهداف ستاد بحران است. وی با بیان اینکه سال گذشته 
حوادث بسیاری را پشت سر گذاشتیم که از هر کدام از 
آن ها به خیر و سلامتی عبور کردیم، تصریح کرد: اگر 
دستگاه های اجرایی آمادگی لازم نداشتند خطر سیل 
در جاده قم به اراک ممکن بود مانند سیل سال گذشته 

دروازه قرآن شیراز باشد.
کارگران ساختمانی باید ساماندهی شوند

استاندار قم همچنین گریزی به مشکلات این روزهای 
کارگران  کرد:  اظهار  و  داشت  ساختمانی  کارگران 
ساختمانی در بحران کرونا با مشکل روبرو شدند باید به 
سمت ساماندهی مطلوب این کارگران قدم برداشت و از 
تجمع آن ها در این شرایط پیشگیری کرد؛ این نوع تجمع 
نه تنها در شرایط کرونایی بلکه در طول سال برای شهر 
قم چهره نازیبایی را ایجاد کرده است. وی گفت: باید 
در مناطق مختلف استان مکان های ویژه ای برای این 
کارگران ایجاد شود و صلاح نیست کارگران ساختمانی 
در سرمای زمستان و گرمای تابستان در خیابان ها برای 
گرفتن یک فرصت کاری تجمع کنند بلکه باید در بلند 

مدت برنامه ای برای این قشر از جامعه تدوین شود.

استاندار قم:برای قطع کامل زنجیره انتقال شیوع کرونا:

 شهروندان حضور در بازار و ادارات را به حداقل برسانند

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با اشاره به تلاش های صورت گرفته 
به منظور ارتقا پتانسیل ها و ظرفیت های پذیرش مراکز درمانی این استان، گفت: 

۴۵۰ تخت به ظرفیت تخت های بیمارستانی قم افزوده می شود. 
محسن بهشتی با اشاره به چالش استان در برابر ویروس کرونا، افزود: باید از 
این شرایط برای تبدیل تهدید به فرصت استفاده کرده و بخشی از موضوع های 

جلسه های ستاد بحران نیز به این مهم اختصاص داده  می شود.
وی با اشاره به تکمیل ۲ بیمارستان امیرالمومنین)ع( و مادر خاطرنشان کرد: 
با توجه به پیگیری های استاندار و رییس مجلس شورای اسلامی از منابع دولتی 
۶۰۰ میلیارد ریال به تکمیل بیمارستان امیرالمومنین)ع( که ۹۰ درصد پیشرفت 

فیزیکی داشته اختصاص داده شد.
وی ادامه داد: بیمارستان مادر نیز با پیشرفت ۹۴ درصدی با پیگیری های 
و  شده  برخوردار  ریال  میلیارد   ۲۰۰ و  هزار  تسهیلات  از  خصوصی  بخش 
۲۲۰ تخت به ظرفیت درمانی استان اضافه می کند، همچنین با راه اندازی 
بیمارستان امیرالمومنین)ع( نیز ۲۳۰ تخت دیگر وارد چرخه درمان شده که در 

مجموع ۴۵۰ تخت آماده خدمات رسانی می شود. بهشتی با تشکر از حضور همه 
نهادهای دولتی و خصوصی برای مدیریت شرایط گسترش ویروس کرونا گفت: 
با اختصاص ۴۰ میلیارد ریال توانستیم شبکه فاضلاب بیمارستان نکویی، فرقانی 
را به شبکه فاضلاب شهری متصل کنیم و این طرح در مدت کوتاهی با همکاری 

شرکت آب و فاضلاب استان و شهرداری انجام شد.
تعداد تخت های بیمارستانی درقم بالغ بر ۲ هزار و ۱۰۰ تخت است.

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اقدام های انجام شده در ستاد 
بازآفرینی شهری معاونت امور عمرانی استانداری اظهار داشت: بازآفرینی بسیاری 
از محله های اصیل و اطراف حرم و ساماندهی حاشیه نشینی در قم از مسائلی 
است که به  صورت جدی در حال پیگیری آن هستیم و علاوه بر ۳۰ درصد اعتبارات 
همه دستگاه های مرتبط، بودجه قابل توجهی نیز به آن اختصاص داده  شده 
است. معاون استاندار قم ادامه داد: اجرای پیاده راه اطراف حرم و خیابان ارم و 
همچنین اختصاص اراضی ۴۸ هکتاری برای ساماندهی بافت فرسوده مرکز شهر 

از اقدام های مطلوب این ستاد است.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم:

 4۵۰ تخت به ظرفیت  بیمارستانی قم افزوده می شود 
توسط رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم  صورت گرفت:

قدردانی ازاقدامات شهرداری قم در مبارزه با کرونا
کرونا  ویروس  مدت شیوع  در  اقدامات شهرداری  قم گفت: مجموع  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
قابل تقدیر بوده و شهرداری دوشادوش کادر درمان نسبت به رفع دغدغه  های بهداشتی شهر تلاش کرده 

است.
دکتر محمدرضا قدیر روزدوشنبه  با حضور در جلسه رسمی و علنی شورای شهر قم با تأکید بر اهمیت 
همکاری همه ارگان های دولتی و خصوصی در مبارزه با ویروس کرونا اظهار داشت: برای شکست این 
ویروس نیازمند همکاری همه ارگان ها در استان بوده و کادر درمان به  تنهایی نمی تواند بر این بیماری پیروز 
شود. وی با بیان اقدامات انجام شده درباره مبارزه با ویروس کرونا افزود: شهرداری قم یکی از ارگان هایی 
است که در دو ماه گذشته در کنار کادر درمان و در میدان مبارزه با ویروس کرونا حضورداشته و اقدامات آن 
قابل تقدیر است. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گندزدایی و ضدعفونی معابر شهری را موردتوجه قرارداد 
و گفت: شناسایی کانون  های بحران در شهر و ضدعفونی و گندزدایی نقطه ای یکی از اقداماتی است 
که با تدبیر و مدیریت شهرداری قم به خوبی انجام شده است. وی همچنین به موضوع تبلیغات شهری 
و فرهنگ  سازی صحیح در مبارزه با این ویروس اشاره و خاطرنشان کرد: شهرداری قم با نصب بنرهای 
تبلیغاتی و آموزشی در دعوت مردم برای پیوستن به پویش در خانه بمانیم و همچنین ارائه آموزش های 
لازم گام های بزرگی را برداشته است. قدیر همچنین پیگیری  های شهردار قم را برای تهیه دستگاه زباله  
سوز مورد توجه قرار داد و گفت: پیگیرهای شهردار محترم قم و همچنین رایزنی مستقیم وی با سفیر چین 
برای تهیه دستگاه زباله سوز نتیجه  بخش بوده و به  زودی این دستگاه در قم نصب و راه اندازی می شود. وی 
امحای صحیح و بر اساس پروتکل های بهداشتی زباله های بیمارستانی را یکی از دغدغه  های دانشگاه 
علوم پزشکی دانست و تأکید کرد: خوشبختانه در شرایط بحران تمام زباله های بیمارستان ها به  صورت 
مستمر و بر اساس پروتکل های بهداشتی دفع شده و شهرداری قم در این حوزه نیز موفق عمل کرده است.

مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم : 

بلوار جدید  شهید خسرو بیگی  تامین روشنایی شد 
مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم از تامین روشنایی بلوار جدید  شهید تقی خسرو بیگی واقع 
در بلوار ۱۵ خرداد خبر داد.  مهندس مهدی آهنین پنجه عامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم اظهار 
داشت: با صرف اعتباری بالغ بر سه میلیارد و ۸۵۰ میلیون ریال بلوار جدید خسرو بیگی تامین روشنایی 
شد.  مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم در ادامه افزود: این طرح با احداث قریب به  ۲.۵ 
کیلومتر شبکه خودنگهدار و سیمی  ، نصب ۶۴ پایه فشار متوسط و ضعیف و همچنین بهره برداری از یک 
دستگاه ترانس ۱۰۰ کاوآ جهت تامین روشنایی معابر  منطقه مذکور به بهره برداری رسید.  مهندس آهنین 

پنجه اظهار داشت:جهت روشنایی این بلوار، تعداد ۵۵ چراغ نصب و بهره برداری شد. 

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

دستگیری باند ۲۱ نفره اراذل و اوباش 
فرمانده انتظامی استان قم گفت ماموران انتظامی قم ۲۱ نفر از اراذل و اوباش عضو باند جی را دستگیر 
کردند. سردار آقاخانی اظهارداشت: این تیم که از اراذل سابقه دار و بدنام تشکیل شده است قصد داشتند 
دیشب به یک منزل مسکونی هجوم ببرند که با هوشیاری ماموران امنیت و اطلاعات نیروی انتظامی همه 
اعضای این گروه دستگیر شدند. وی با اشاره به این که امنیت خط قرمز نیروی انتظامی است گفت: از این 

گروه چند قبضه سلاح سرد، گرم و مقادیر زیادی مشروبات الگی کشف و ضبط شد.
وی با بیان این که سال ۹۹ سال خوبی برای اراذل و اوباش نیست، تاکید کرد: بیش از ۲ ماه کار اطلاعاتی 

و عملیاتی بر روی گروه جی انجام شده و سال ۹۹ سال برخورد جدی و خشن با اوباش خواهد بود.

خدمت،  میز  طرح  اجرای  هدف  گفت:  فرماندارقم   
الکترونیکی کردن تمام فرایندهای اداری بود ولی اهمیت 
این طرح به خوبی درک نشده و تنها به ایجاد یک میز 

فیزیکی در ادارات خلاصه شد و ناقص بود. 
مرتضی حیدری،روز سه شنبه درجلسه راهبری و توسعه 
مدیریت استان در سالن کرامت استانداری قم، با اشاره به 
اجرای ناقص میز خدمت در ادارات قم اظهارداشت: در 
زمان راه اندازی این طرح ایجاد یک میز در ورودی ادارات 
به نام میز خدمت تنها برای تسهیل فرایند الکترونیکی 
کردن فرایندها در مدت ۶ ماه بود که این هدف به خوبی 
جدی گرفته نشد. وی با تاکید بر اینکه فضای مجازی فراتر 
از سیستم های اداری بخش زیادی از زندگی ما را احاطه 
کرده است،گفت: استفاده حداکثری از زیر ساخت های 

الکترونیکی و بستر اینترنت به خوبی مورد توجه قرارگرفته 
نشده است. وی گفت: بخش عمده ای از فعالیت و ارائه 
خدمات دستگاه های دولتی به سمت الکترونیکی شدن 
پیش رفته است ولی تکمیل و بهره برداری مناسب از این 
نگرفته است.  قرار  توجه  مورد  مناسب  گونه ای  به  بستر 
الکترونیکی کردن خدمات  روند  اینکه  بیان  با  حیدری 
دولت در استان با فراز و نشیب هایی همراه بوده، گفت: 
درسال های گذشته روند ورود اطلاعات و ارائه خدمات به 
صورت الکترونیکی در مقطعی جدی و درمقطعی دیگر 
به فراموشی سپرده شد. وی تاکید کرد: تمام خدماتی 
استان  دستگاه های  توسط  الکترونیکی  صورت  به  که 
ارائه می شود باید ارزیابی شود تا این فعالیت ها به صورت 
دقیق رصد و مشکل های موجود در این زمینه مرتفع شود. 

فرماندار قم، اظهار داشت: از بین پنج بخشداری استان، 
تنها بخشداری کهک چهار فرایند اداری و ارائه خدمات 
خود را الکترونیک کرده است که باید عملکرد و نقاط ضعف 
و قوت در این زمینه شناسایی تا از این تجربه ها برای اجرا 
در دیگر بخش های تابعه قم نیز استفاده شود. حیدری 
با اشاره به اهمیت الکترونیکی کردن فرایندها و خدمات 
دولت گفت: الکترونیکی کردن خدمات دولتی، موجب 
برچیده شدن فساد، رشوه و امضاهای طلایی در سیستم 
اداری کشور و استان خواهد شد. وی گفت: الکترونیکی 
کردن برخی فعالیت ها به ویژه فعالیت های فرهنگی و 
هنری در سطح استانی قابلیت اجرایی شدن است که 
باید این موضوع به صورت جدی توسط اداره کل فرهنگ 

و ارشاد اسلامی و دستگاه های فرهنگی پیگیری شود.

فرماندارقم:

میزخدمت به صورت ناقص درادارات اجرا شده است

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم استان قم  با بیان اینکه 
تاکنون ۱۵ خدمت این اداره کل به صورت الکترونیکی ارائه 
می شود، گفت: قم  دومین استان کشور است که تمام فرایند 
صدور مجوز کتاب در آن به صورت کامل الکترونیکی است.  
سید موسی حسینی کاشانی، روز سه شنبه در جلسه راهبری 
و توسعه مدیریت استان درسالن کرامت استانداری قم، افزود: 
سالانه ۱۰ هزار مجوز کتاب درقم صادر می شود که تمام این 
مجوزها و فرایند آن که درگذشته به صورت دستی و بسیار 

تبدیل شده است. وی  الکترونیکی  به صورت  بود  بر  زمان 
ادامه داد: ۱۱۲ خدمات زیرمجموعه وزارت ارشاد به منظور 
الکترونیکی کردن خدمات شناسایی شده است که درگام اول 
اداره های کل مکلف به الکترونیکی کردن ۱۹ خدمت شده اند 
که تاکنون ۱۵ خدمت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم 
به صورت الکترونیکی ارائه می شود. حسینی کاشانی، با بیان 
اینکه تکلیف دستگاه های دولتی درحوزه دولت الکترونیکی 
شده است  تعیین  رجایی  جشنواره  شاخصه های  درقالب 

گفت: مشکلات الکترونیکی کردن خدمات دولت، تمرکز این 
برنامه ها در وزارتخانه هاست که ارائه این خدمات به استان ها 
نیاز به ایجاد زیرساخت در استان است. مدیرکل بهزیستی قم 
نیز در این جلسه با بیان اینکه بهزیستی همواره پیشتار ارائه 
خدمات  گفت:  بوده است  الکترونیکی  صورت  به  خدمات 
سازمان بهزیستی به طور کامل به صورت الکترونیکی انجام 
شده است ولی مشکل اساسی در این زمینه عدم مشارکت 

جامعه هدف از این خدمات الکترونیکی است.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی  استان قم:

۱۵ خدمت ارشاد قم به صورت الکترونیکی ارائه می شود 

نایب رئیس کانون سردفتران ازدواج و طلاق از افزایش 
۲۰ درصدی هزینه ثبت ازدواج و طلاق خبر داد


